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Po zjeŸdzie

absolwentów Wydzia³u Elektroniki.

Rocznik dyplomowy 1972

Po¿ycz okulary!
Po d³ugim, bo 30-letnim namyœle i krót-

kim okresie intensywnych przygotowañ
odby³ siê w dniach 7-9 czerwca I Zjazd
Absolwentów Rocznika 1972 Wydzia³u
Elektroniki PWr.

Pierwszy dzieñ – pi¹tek – spêdzono w gma-
chach Politechniki (zdj. 1 na str. II ok³adki).

Trzydzieœci lat to szmat czasu – dobrze,
¿e Einstein stworzy³ teoriê wzglêdnoœci.
Dziêki niej wszyscy rozpoznawali siê (zdj.
2, 3). W kuluarach i na sali s³ychaæ by³o ci¹-
gle powitania. Nie wiadomo, czy po kolej-
nych 30 latach czas by³by równie ³askawy.

Los rozrzuci³ nas po ca³ym œwiecie: Ka-
nada, Australia, Anglia, USA, Niemcy...
Wiêkszoœæ wci¹¿ uprawia zawód elektroni-
ka, wielu te¿ odnosi sukcesy na polu kultu-
ry, sportu, czy alpinizmu, czego najlepszym
przyk³adem jest nasz znamienity kolega
Krzysztof Wielicki (zdj. 4).

Chyba sentyment do Politechniki i chêæ
odnowienia przyjaŸni sprowadzi³a do sali
201 C-3 ponad 1/3 absolwentów naszego
rocznika (zdj.9). Tu  o godzinie 11:15 od-
by³o siê uroczyste otwarcie zjazdu (zdj.11).

Na nieoficjaln¹ czêœæ zjazdu organizato-
rzy wybrali DW RADOŒÆ PWr w Szklar-
skiej Porêbie.

Pi¹tkowe spotkanie przy ognisku i pio-
senkach przeci¹gnê³o siê do wczesnych go-
dzin rannych – pogoda dopisa³a, deszcz zo-
sta³ we Wroc³awiu. Pieczony baran, piwo
(zdj. 7) i wspólne œpiewanie (zdj. 8) przy-
pieczêtowa³y odnowione przyjaŸnie.

W sobotê, zgodnie z programem, po œnia-
daniu (podanym, zdaniem niektórych
uczestników, o zbyt wczesnej porze) odby-
liœmy spacer do wodospadu Szklarki. Pod-
czas tej trzygodzinnej wêdrówki po lasach
Narodowego Parku Karkonoskiego rozmo-
wom i wspomnieniom nie by³o koñca.

Po obiedzie uczestniczyliœmy w bardzo
wzruszaj¹cej mszy odprawionej w intencji
naszych nieobecnych kolegów i wszystkich
naszych profesorów. S³u¿bê o³tarza pe³nili
nasi koledzy (zdj. 10.

Wieczorem nast¹pi³a kulminacja zjazdu:
uroczysta kolacja z tañcami (zdj.6) i wspól-
nym œpiewaniem.

Niestety, czas szybko min¹³ i w niedzie-
lê trzeba by³o siê po¿egnaæ – mamy nadzie-
jê, ¿e tym razem tylko na piêæ lat.

A oto niektóre dane statystyczne, zebra-
ne podczas spotkania:

1. obecnych – 113 osób (w 1967 rozpo-
czyna³o studia 265 osób),

2. œrednia liczba posiadanych dzieci: 1
dziecko/1 uczestnika  (choæ jeden z
kolegów ma piêcioro dzieci),

3. 25 dzieci naszych kolegów studiuje na
PWr, w tym 11 na Elektronice,

4. 11 osób jest ju¿ dziadkami,
5. 10 ma³¿eñstw skojarzy³o siê na roku.
A atmosferê panuj¹c¹ na zjeŸdzie dobrze

oddaje osobista refleksja naszego kolegi:

O zjeŸdzie na gor¹co

Jad¹c na zjazd mia³em du¿e obawy zwi¹-

zane z up³ywem czasu i jego wp³ywem na

nasz wygl¹d i pamiêæ. Nie wiem, czy kiedy-

kolwiek mój mózg pracowa³ intensywniej ni¿

wtedy, gdy zobaczy³em pierwszych uczest-

ników zjazdu w hallu Elektroniki. Czy ten

goœæ  z brod¹ to jest...? A ten z brzuszkiem?

W ogóle go nie pamiêtam. Pustka w g³owie.

Ale ten i ów przypina sobie plakietkê z na-

zwiskiem. Uff! Na szczêœcie pomyœlano o

plakietkach!  Teraz szybko okulary i ukrad-

kowe spojrzenie na mêskie i damskie biusty

(w tym ostatnim przypadku chodzi³o tym

razem tylko o plakietkê). Myœla³em, ¿e pro-

blem z g³owy, ale gdzie tam! Czytam nazwi-

sko i dalej nic nie wiem. Tymczasem napo-

tkany kolega wo³a: Czeœæ Andrzeju, pamiê-

tasz jak ¿eœmy...? Zaraz, zaraz... ach, to ty!

Ale¿ uros³eœ (czytaj: zrobi³eœ siê szeroki)! Nie

oby³o siê równie¿ bez gaf w rodzaju powtór-

nego przywitania siê z t¹ sam¹ osob¹ w prze-

ci¹gu kilku minut. Ale czegó¿ mogliœmy siê

spodziewaæ po tylu latach? Kolejni uczest-

nicy, kolejne braki dostêpu do pamiêci. Nie

pomaga³o nawet indeksowanie bazy i dopa-

sowywanie kolejnych hase³ do odczytywa-

nych z plakietek loginów. Oj, czu³o siê te 30

lat, oj, czu³o... Ale by³y i mi³e zaskoczenia.

Paru osób, oczywiœcie w wiêkszoœci dziew-

czyn (ach te dziewczyny!), z¹b czasu prawie
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W poprzednim numerze „Pryzmatu”
b³êdnie podaliœmy nazwisko rektora Poli-
techniki Koszaliñskiej, prof. dr hab. in¿.
Krzysztofa Wawryna. Przepraszamy!

STUDENT ZABI£ NAUKOWCA

23-letni student informatyki Politechni-
ki Gdañskiej zaatakowa³ 19 czerwca br.
dwóch pracowników naukowych. Jeden z
nich zmar³ w szpitalu.

Wed³ug policji 23-letni student II roku
Kamil P. zosta³ wezwany do gabinetu przez
dwóch pracowników uczelni. Podejrzewali
oni, ¿e Kamil P. œci¹ga³ podczas kolokwium
zaliczeniowego. W pokoju student zaatako-
wa³ toporkiem 50-letniego doktora Czes³a-
wa S. W jego obronie stan¹³ 53-letni pracow-
nik in¿ynieryjno-techniczny Krzysztof K.

Krzysztof K. w stanie krytycznym trafi³
do szpitala. Zmar³ po kilku godzinach na sali
operacyjnej.

Wed³ug dziekana Kamil P. powtarza³ se-
mestr i jeden z przedmiotów, który wyk³a-
da³ dr Czes³aw S. Student mieszka w aka-
demiku, pochodzi z województwa mazo-
wieckiego. Zosta³ zatrzymany na miejscu
tragedii.

(„Gazeta Wroc³awska”, 21.06.2002 r.)

STYPENDIA TYLKO DLA DZIENNYCH

Trybuna³ Konstytucyjny na posiedzeniu
2 lipca br. nie uchyli³ rozporz¹dzenia Rady
Ministrów z 1991 r. o stypendiach. Doty-
czy ono tylko pomocy materialnej dla stu-
dentów studiów dziennych. Trybuna³ zazna-
czy³ jednak, ¿e konieczne jest stworzenie
przepisów, które do systemu pomocy mate-
rialnej od pañstwa w³¹cz¹ tak¿e studentów
zaocznych i wieczorowych.

Istniej¹ce rozwi¹zania prawne zaskar¿y³
rzecznik praw obywatelskich. Jego zdaniem
s¹ one niezgodne z konstytucj¹, bo w myœl
Ustawy o szkolnictwie wy¿szym wszyscy
studenci maj¹ prawo do pomocy material-
nej, w tym tak¿e do stypendium socjalne-
go. Ustawa nie pozbawia tej pomocy s³u-
chaczy studiów zaocznych i wieczorowych.

Podczas procesu przedstawiciele Mini-
sterstwa Edukacji Narodowej podkreœlali, ¿e
przyznanie pomocy finansowej studentom
studiów zaocznych i wieczorowych mog³o-
by doprowadziæ do zachwiania finansów
pañstwa.

Wed³ug danych MEN w 1990 r. w Pol-
sce by³o oko³o 400 tys. studentów. W 2002
r. jest ich oko³o 1,7 mln. A¿ 946 tys. osób
studiuje w systemie zaocznym lub wieczo-
rowym.

(„¯ycie”, 3.07.2002)

AKCJA „WAKAT”

Tradycyjnie ju¿ w czasie wakacji Fun-
dacja Samorz¹du Studenckiego PWr „Ma-
nus” wraz z wroc³awskimi mediami organi-
zuje akcjê „Wakat”. Jest to propozycja skie-
rowana do pracodawców, którzy mog¹
zatrudniaæ studentów w sezonie urlopowym
lub do prac dorywczych.

Us³ugi w tym zakresie œwiadczy Studenc-
ki Bank Pracy przy Fundacji Samorz¹du
Studenckiego PWr. Bank pomaga szybko
pozyskaæ odpowiednich pracowników
wœród studentów, a jego us³ugi s¹ ca³kowi-
cie bezp³atne.

Wszelkie informacje mo¿na uzyskaæ pod
numerem telefonu (071) 320-23-74 lub wy-
pe³niaj¹c formularz na stronie internetowej
www.praca.manus.pwr.wroc.pl.

(„Gazeta Wroc³awska”, 2.07.2002 r.)

CA£KIEM NOWE PRAWO

Senat Uniwersytetu Wroc³awskiego na
posiedzeniu 26 czerwca zastanawia³ siê, czy
prof. Zdzis³aw Kegel (Wydz. Prawa) zosta³
wybrany na dziekana po raz pierwszy, czy
– wbrew ustawie – po raz trzeci.

Uczelniana Komisja Wyborcza nie wysta-
wi³a prof. Keglowi aktu wyboru. Uzna³a, ¿e
wbrew ustawie o szkolnictwie wy¿szym spra-
wowa³by swoj¹ funkcjê przez trzeci¹ kaden-
cjê z rzêdu. Rektor UWr prof. Romuald Gel-
les twierdzi, ¿e po zmianie nazwy w paŸdzier-
niku 2001 r. z Wydzia³u Prawa i Administracji
na Wydzia³ Prawa, Administracji i Ekono-
mii mamy do czynienia z ca³kiem nowym
wydzia³em, wiêc kadencja dziekana Kegla
bêdzie nie trzeci¹, ale pierwsz¹.

Na posiedzeniu Senatu sekretarz UKW
Maria Pacuszko przedstawi³a wszystkie do-
kumenty zwi¹zane z t¹ spraw¹. W ¿adnym
nie by³o mowy o powo³aniu nowego wy-
dzia³u, a jedynie o zmianie nazwy.

Rektor Gelles przekonywa³, ¿e o czymœ
takim, jak zmiana nazwy, statut uczelni mil-
czy, a wiêc w sposób oczywisty dosz³o w
paŸdzierniku do przekszta³cenia wydzia³u w
nowy. Czemu zatem w paŸdzierniku nie prze-

prowadzono na nowym wydziale wyboru
nowych w³adz? Nikt z senatorów nie pyta³.

(„Gazeta Wyborcza”, 27.06.2002 r.)

POSIEDZENIE KAUT

Miejscem obrad Komisji Akredytacyjnej
Uczelni Technicznych w dniu 15 lipca by³a
Akademia Górniczo-Hutnicza w Krakowie.

Otwarto je spotkaniem z JM Rektorem
AGH prof. Ryszardem Tadeusiewiczem.

W czêœci roboczej postanowiono wsz-
cz¹æ procedurê akredytacyjn¹ dla kierunku
Zarz¹dzanie i marketing. Dokonano w
zwi¹zku z tym wyboru siedmioosobowej

grupy ekspertów. Wybrano te¿ dwóch eks-
pertów do oceny tego kierunku dla Funda-
cji Promocji i Akredytacji Kierunków Eko-
nomicznych.

Przedyskutowano propozycje standar-
dów akredytacyjnych dla kierunku Nawiga-

cja przygotowane przez Grupê Ekspertów.
KAUT wprowadzi³a poprawki do wcze-

œniej przyjêtych standardów dla: Automatyki

i robotyki, Architektury i urbanistyki, Elek-

troniki i telekomunikacji, Elektrotechniki,
Informatyki oraz Mechaniki i budowy maszyn.

Poprawki wynikaj¹ z Rozporz¹dzenia
MENiS w sprawie warunków, jakie powin-

na spe³niaæ uczelnia, aby utworzyæ i pro-

wadziæ kierunek studiów, oraz nazw kierun-

ków studiów z 28 marca 2002 r., a dotycz¹
liczby zatrudnianych nauczycieli akademic-
kich. Komisja usunê³a z nowych i wczeœniej
przyjêtych standardów punkt dotycz¹cy
liczby studentów przypadaj¹cych na jedne-
go nauczyciela akademickiego.

Wybrano Zespo³y Oceniaj¹ce lub uzupe³-
niono ich sk³ady.

Poinformowano o stanie finansów Biura
KAUT.

PREZYDIUM KRASP

Przewodnicz¹cym KRASP na kadencjê
2002-2005 zosta³ rektor UJ prof. Franciszek
Ziejka. Wiceprzewodnicz¹cymi s¹: prof.
Piotr Wêgleñski (UW) i prof. Jerzy Demb-
czyñski – rektor Politechniki Poznañskiej,
który bêdzie w nadchodz¹cej kadencji prze-
wodnicz¹cym Konferencji Rektorów Pol-
skich Uczelni Technicznych.

W sk³ad Prezydium KRASP wchodz¹
nastêpuj¹cy przewodnicz¹cy konferencji
rektorów poszczególnych typów uczelni:
prof. Tomasz Borecki (SGGW, przew.
KRPURoln.), prof. Marian Harasimiuk
(UMCS, przew. KRUP), kontradmira³ prof.
Antoni Komorowski (AMW, przew. KRPU-
Woj.), prof. Tadeusz Koszczyc (AWF we
Wroc³awiu, przew. KRAWF), prof. Maciej
Latalski (AMed. Lublin, przew. KRPU-
Med.), prof. Micha³ Œliwa (WSP Kraków,
KRPUPedag.), prof. Ryszard Zimak (AMuz.
w Warszawie, przrew. KRPUArtyst.). Sk³ad
ten zostanie uzupe³niony o przewodnicz¹-
cego Konferencji Rektorów Uczelni Ekono-
micznych.
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XXXIII posiedzenie Senatu

(13.06.2002)

Senat zatwierdzi³ wnioski o mianowanie na sta-
nowiska profesorów nadzwyczajnych: dra hab. in¿.
Józefa Sawickiego (Wydz. Górn.) i dra hab.in¿.
Macieja Chorowskiego (Wydz. Mech-En.). Po-
nowne mianowanie na takie stanowisko uzyskali dr
hab. in¿. Andrzej Dobrucki (Wydz. El-ki), dr hab.
in¿. Kazimierz Wilkosz (Wydz. El-y) i dr hab. in¿.
Jerzy Malewski (Wydz. Górn.)

• Na wstêpie dyskusji o nagrodach Senatu za
osi¹gniêcia dydaktyczne stwierdzono, ¿e Regulamin
Przyznawanych Nagród (§6 p.3) ustala „nie wiêcej
ni¿ 12 nagród Senatu, w tym nie wiêcej ni¿ jedn¹
dla jednostek pozawydzia³owych”. Tymczasem
zg³oszono kandydata do nagrody równie¿ z dwuna-
stego wydzia³u. Na wniosek JM Rektora Senat
wyrazi³ zgodê (48:3:0) na odpowiedni¹ zmianê za-
pisu.

Przyznano nagrody nastêpuj¹cym osobom: dr
in¿. arch. Ewie Ró¿yckiej-Rozpêdowskiej (W-1),
prof. dr hab. in¿. Stefanowi Ga³czyñskiemu (W-
2), prof. dr hab. in¿. Juliuszowi Sworakowskiemu
(W-3), prof. dr hab. in¿. W³odzimierzowi Greblic-
kiemu (W-4), dr in¿. Bo¿enie £owkis (W-5), dr in¿.
Andrzejowi £uszczkiewiczowi (W-6), prof. dr hab.
in¿. Zbigniewowi Siwoniowi (W-7), dr in¿. Ma-
rianowi Brolowi, dr in¿. Januszowi Eichlerowi
(W-9), prof. zw. dr hab. in¿. Jerzemu Gronostaj-
skiemu (W-10), prof. dr hab. in¿. Janowi Misiewi-
czowi (W-11), dr in¿. Januszowi Markowskiemu
(W-12) i drowi Stanis³awowi Balickiemu (SNH).

• Postanowiono (48:0:0) o zmianie 34 ust. 3, p.7
Statutu PWr dotycz¹cego sposobu powo³ywania
Rady Bibliotecznej. Dot¹d pracownicy nienale¿¹-
cy do w³adz BG, niebêd¹cy dyplomowanymi biblio-
tekarzami ani nauczycielami akademickimi wybie-
rali 4 reprezentantów do Rady: dwóch z BG i bi-
bliotek wydzia³owych oraz 2 z bibliotek sieci.
Zmiana polega na przeniesieniu elektorów z biblio-
tek wydzia³owych do tej drugiej grupy. Dyrektor BG
H.Szarski uzasadnia³ propozycjê proporcjami licz-
bowymi kadr.

• Prof. A.. Radosz zda³ sprawê ze wspó³pracy
uczelni z zagranic¹. PWr ma obecnie 110 umów z
partnerami zagranicznymi, uczestniczy te¿ w pro-
gramach europejskich SOCRATES/ERASMUS,
dziêki którym nawi¹zano kontakty ze 109 uczelnia-
mi (wyra¿one 131 umowami). Liczba studentów
uczestnicz¹cych w programie jest ograniczona ni-
skimi stypendiami. W br. ak. wyjecha³o lub wyje-
dzie 135 studentów (choæ planowano 235) i 133
pracowników.

We wspó³pracy zagranicznej realizowano 284
tematy badawcze. W sta¿ach uczestniczy³o 58 osób.
Zakoñczono 1 zagraniczny przewód habilitacyjny
(w CTU w Pradze) i 4 przewody doktorskie. Reali-
zowanych jest jeszcze 8 doktoratów.

Z dotacji KBN na wspó³pracê naukowo-ba-
dawcz¹ z partnerami zagranicznymi wydano blisko
280 tys. z³. Realizowano 21 tematów z naukowca-
mi z 12 krajów.

Wspó³praca miêdzynarodowa w dziedzinie dy-
daktyki zaowocowa³a powo³aniem University of
Neisse (22 studentów), udzia³em PWr w programie
INHEE i kszta³ceniem cudzoziemców, a tak¿e w
programach europejskich i okresowymi pobytami
studentów na zagranicznych uczelniach (praktyki,
sta¿e i inne).

Biblioteka G³ówna PWr wspó³pracuje z oœrod-
kami zagranicznymi, m.in. w zakresie wymiany,
gromadzenia i udostêpniania zbiorów. Uczelnia na-
le¿y do licznych miêdzynarodowych organizacji.

• Wyra¿ono zgodê na zawarcie umowy o wspó³-
pracy Instytutu Organizacji i Zarz¹dzania PWr z
Ecole Centrale de Lyon (47:0:0).

• JM Rektor poinformowa³ o wycofaniu zg³o-
szonej uprzednio interpelacji.

• Poinformowa³ zebranych, ¿e:
–  W-12 uzyska³ prawa habilitacyjne,
– Rektor Akademii Muzycznej przys³a³ podziê-

kowanie za wystêp Chóru PWr,
– Prof. J.Œwi¹tek, prof. A.Weron i dr R.Rab-

czuk uczestniczyli w zorganizowanej w I LO w Ja-
œle konferencji „Matematyka jest uniwersalna”

– w Krasiczynie odby³o siê posiedzenie KRPUT,
– zamro¿one zosta³y regulacje p³ac sfery bud¿e-

towej – podobno maj¹ byæ opóŸnione o rok,
– 27 czerwca odbêdzie siê posiedzenie Prezy-

dium KRASP, a nastêpnego dnia jego plenum, w
którym wezm¹ udzia³ przyszli rektorzy polskich
uczelni,

– w œrodowisku Politechniki Warszawskiej po-
jawi³a siê inicjatywa powo³ania „Konsorcjum Uczel-
ni Polskiej”, które ma s³u¿yæ rozwojowi zdalnej
edukacji; Senat nowej kadencji bêdzie zapewne
musia³ zaj¹æ siê t¹ tematyk¹.

• Prof. J.ZwoŸdziak zaproponowa³, by w przysz³o-
œci miejscem posiedzeñ Senatu by³a sala 241 w A-1.

• Dr J.Ka³wak poinformowa³ o inicjatywie Rady
Szkolnej Wa³brzycha, która przeznaczy³a 9 domów
dla samodzielnych pracowników nauki gotowych
podj¹æ obowi¹zki dydaktyczne w pe³nym wymia-
rze w Wa³brzychu.

XXXIV posiedzenie Senatu

(26.06.2002)

Ostatnie w tej kadencji posiedzenie Senatu sk³a-
da³o siê z dwóch czêœci.

W pierwszej czêœci wziêli udzia³ cz³onkowie
Senatu kadencji 2002-2005.

• Senat uczci³ pamiêæ zmar³ego dziekana Wy-
dzia³u In¿ynierii Œrodowiska prof. Krzysztofa Bar-
toszewskiego.

• JM Rektor pogratulowa³ i wrêczy³ kwiaty prof.
Janowi Kochowi, który niedawno otrzyma³ dokto-
rat honoris causa Politechniki Szczeciñskiej. Jak
stwierdzi³ on sam, koniec kadencji 1999-2002 jest
jednoczeœnie zakoñczeniem jego 21-letniej pracy w
Senacie PWr. Zaczyna³ tê dzia³alnoœæ za kadencji
prof. T. Zipsera, „przetrwa³” siedmiu rektorów.
Wyrazi³ te¿ podziêkowanie prof. J.Kmicie, u któ-
rego „terminowa³ jako prorektor”.

• Przewodnicz¹cy Uczelnianej Komisji Wybor-
czej prof. R.Grz¹œlewicz wrêczy³ nominacje nowej
ekipie rektorskiej.

Rektor-elekt prof. T.Luty podziêkowa³ prze-
wodnicz¹cemu UKW za przeprowadzenie d³ugiej i
skomplikowanej procedury wyborczej. Stwierdzi³,
¿e odbiera wynik wyborów jako wyraz zaufania
wiêkszoœci spo³ecznoœci PWr. Zamierza byæ jako
rektor „pierwszym wœród równych”. Wezwa³, by
ca³a spo³ecznoœæ nastawi³a siê na wspó³pracê, któ-
ra jest warunkiem sukcesów.

• Prof. J.Koch jako senior Senatu obj¹³ prowa-
dzenie obrad.

JM Rektor przedstawi³ sprawozdanie z kaden-
cji 1996-2002.

Stwierdzi³, ¿e ostatnie 6 lat charakteryzowa³o siê
intensywnym rozwojem dydaktyki. Liczba studen-
tów wzros³a z 17 tysiêcy do prawie 30 tysiêcy. In-
frastruktura nie nad¹¿a za tymi zmianami, brak sal,
s¹ trudnoœci z jakoœci¹ kszta³cenia. Podjêto jednak
wiele cennych inicjatyw dydaktycznych, np. w³¹-
czono siê w programy europejskie.

Starania o rozwój kadry naukowej sk³aniaj¹ do
troski o studia doktoranckie. Liczba uczestników
wzros³a z 350 do 800. Przeszkod¹ jest brak stypen-
diów doktoranckich – korzysta z nich tylko co dru-
gi doktorant.

Politechnika uzyska³a 23 stypendia FNP. Jest
czêsto wymieniana na wysokich pozycjach w ran-
kingach prasowych. Postrzega siê j¹ jako uczelniê
specjalizuj¹c¹ siê w nowoczesnych technologiach.

Dane dotycz¹ce zatrudnienia nie zmieniaj¹ siê.
W 1996 r. by³o 1884 nauczycieli akademickich, a w
2001 r. – 1865. Liczba pracowników pomocniczych
spad³a z 4200 do 3800.

Liczba studentów przypadaj¹ca na jednego dy-
daktyka wzros³a z 9,4 w 1996 r. do 16,0 w 2001 r.,
co stawia PWr na drugim (po Polit. Gliwickiej) miej-
scu wœród du¿ych uczelni technicznych, choæ poni-
¿ej œredniej krajowej.

Rozwój badañ naukowych jest uwarunkowany
pozyskiwaniem pieniêdzy. K³adzie siê nacisk na V.
Program Ramowy Unii Europejskiej. PWr ma Re-
gionalny Punkt Konsultacyjny. W V PR znalaz³o siê
10 projektów o sumarycznej wartoœci ponad 2,5 mln
euro, zaœ z programu Leonardo uzyskamy oko³o
200.000 euro.

Now¹ inicjatyw¹ s¹ „wirtualne centra badaw-
cze”: CMZiN, CBBiOEDŒ, CBAL, Centrum Ra-
donowe.

Uruchomiono nowe kierunki kszta³cenia, np. na
W-10 Transport oraz (wraz z AE) – Zarz¹dzanie i
In¿ynieriê Produkcji.

W dziedzinie spraw studenckich godna uwagi
jest przede wszystkim harmonijna wspó³praca, któr¹
uda³o siê osi¹gn¹æ. Poprawia siê standard us³ug dla
studentów, jak np. wyp³acanie stypendiów za po-
œrednictwem banków, czy telefonizacja Osiedla Stu-
denckiego.

Uczelnia realizuje plan decentralizacji finanso-
wej, tj. przekazania finansowania na w³aœciwy po-
ziom (g³ównie wydzia³ów, a dalej: instytutów, ka-
tedr, czy zak³adów). Wobec braku regulaminu fi-
nansowego ministerstwa uczelnia musia³a uzbroiæ
siê w system monitoringu przep³ywów finansowych.
Nale¿¹ siê za to podziêkowania pani kwestor i dy-
rektorowi administracyjnemu uczelni.. Decentrali-
zacja nie by³a procesem pozornym. Zrezygnowano
z 25% odpisu (tworz¹cego rezerwê rektora) i odpi-
su amortyzacyjnego. Wydzia³y przejê³y stypendia
doktoranckie i troskê o bazê materialn¹.

W ostatnich latach oddano do u¿ytku liczne bu-
dynki o ³¹cznej powierzchni u¿ytkowej 2.124 m.kw.

Pod wzglêdem ekonomicznym PWr jest wyso-
ko oceniana – nale¿y do grupy 5 uczelni, które maj¹
zysk (21 mln minus amortyzacja 7 mln) na pozio-
mie „Grupy 500”, czyli najwiêkszych polskich
przedsiêbiorstw.

W regionie i kraju wci¹¿ brak zrozumienia dla
roli uczelni, zw³aszcza tych solidnych. Nak³ady
bud¿etowe na naukê spadaj¹. Niezbêdne jest wy-
znaczenie linii demarkacyjnej miêdzy szkolnictwem
pañstwowym i niepañstwowym, co pozwoli na stwo-
rzenie ograniczeñ dla wieloetatowoœci.
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Prof. A.Mulak podzieli³ siê tak¿e ze s³uchacza-
mi doœwiadczeniem samotnoœci osoby pe³ni¹cej
donios³¹ funkcjê rektora. Wsparciem dla niego by³y
kontakty z innymi rektorami spotykanymi na kon-
ferencjach rektorów. Podkreœli³, ¿e rektor czêsto po-
winien... po prostu nie przeszkadzaæ. Ma te¿ bu-
dziæ nadziejê, stwarzaæ robocz¹ atmosferê, trosz-
czyæ siê o godnoœæ uczelni. Uzna³, ¿e g³ównymi
zadaniami na nieodleg³¹ przysz³oœæ jest wzmacnia-
nie spo³ecznej roli uczelni, zabieganie o dobre kon-
takty europejskie, walka o jakoœæ kszta³cenia i o ja-
koœæ struktury wewnêtrznej.

Zapytany o niepowodzenia stwierdzi³, ¿e nie
uda³o siê zredukowaæ dwustopniowej struktury ad-
ministracyjnej (poza W-1 i W-12, gdzie znik³a ad-
ministracja instytutów). Trudnoœci lokalowe nie
pozwoli³y zrestrukturyzowaæ sieci bibliotek (prze-
kszta³ciæ system instytutowy w wydzia³owy). Po-
dobnie innego umiejscowienia w strukturze orga-
nizacyjnej wymagaj¹ stanowiska in¿ynierów ds.
aparatury.

Prof. T.Luty wyrazi³ wdziêcznoœæ JM Rekto-
rowi i jego wspó³pracownikom za  utrzymanie bez-
pieczeñstwa finansowego uczelni. Na wniosek prof.
J.Kocha przyjêto sprawozdanie JM Rektora przez
aklamacjê.

W II czêœci obrad Senat w statutowym sk³a-
dzie zajmowa³ siê sprawami roboczymi.

• Zatwierdzono wnioski o mianowanie na sta-
nowisko profesora nadzwyczajnego: dra hab. Sta-
nis³awa Januszewskiego (Wydz. Arch.), dra hab.
in¿. Szczepana Roszaka (Wydz. Chem.) i dra hab.
in¿. Karola Nitscha (Wydz. EMiF)

• Prof. W.Kollek wnioskowa³, by sprawê opi-
niowania kandydatów na dyrektorów filii PWr, stu-
diów i centrów pozostawiæ nowemu Senatowi, a
dotychczasowym szefom tych jednostek przed³u¿yæ
mianowanie do koñca wrzeœnia br. Senat odrzuci³
tê propozycjê (4:36:3). Zaakceptowano przedsta-
wione kandydatury dyrektorów Filii PWr: dra
M.Paw³owskiego (Jel. Góra), dra H.Bartoszewi-
cza (Legnica) i dra R.Kabata (Wa³brzych). Dr
R.Kabat pe³ni³ ju¿ tê funkcjê  przed odejœciem do
KGHM.

Dr Z.Okraszewski podkreœli³ zas³ugi dla uczelni
dotychczasowego dyrektora Filii w Wa³brzychu dra
J.Ka³waka, jego dobr¹ opiniê w œrodowisku i wk³ad
w rozwój filii, za który nale¿¹ mu siê szczególne
podziêkowania.

• Po odrzuceniu wniosku o przesuniêcie g³oso-
wania na póŸniej (12:30:2) pozytywnie zaopinio-
wano kandydatów na kierowników studiów: mgra
M.Góreckiego (SJO), mgra J.Bie¿uñskiego
(SWFiS) i dra S.Balickiego (SNH)., a tak¿e kie-
rowników trzech centrów: prof. D.J.Bema (WCSS),
prof. J.Kocha (WCTT) i prof. J.Misiewicza
(CMZiN).

Prof. T.Luty oœwiadczy³, ¿e obecne i przysz³e
w³adze dziel¹ troskê, by centra rozwija³y siê zgod-
nie z ¿yczeniem spo³ecznoœci. Dlatego sprawy CKU
i Szko³y Francuskiej bêd¹ omawiane póŸniej, gdy¿
ich dzia³alnoœæ wymaga szerszej dyskusji.

• Pozytywnie oceniono (42:0:0) przedstawiony
przez pani¹ kwestor A.Maniak plan rzeczowo-fi-
nansowy na rok 2002. (Pismo z ministerstwa przy-
sz³o z opóŸnieniem, bo zmianie uleg³ formularz.)
Ostro¿ny plan zak³ada zysk 371 tys. z³ przy stracie
na dzia³alnoœci operacyjnej. Planowany wzrost wy-
nagrodzenia to ok. 9,7%.. Komisja ekonomiczna

popar³a plan. Poniewa¿ jednak ten punkt wymaga³
wiêkszoœci bezwzglêdnej, nie uzyskano formalne-
go zatwierdzenia.

• Prorektor ds. nauki prof. J.Zdanowski omówi³
dzia³alnoœæ naukow¹ i badawcz¹ Politechniki Wro-
c³awskiej w latach 1996-2002 (materia³y do u¿ytku
s³u¿bowego opracowa³ zespó³ dra in¿. K.Grabasa z
Dzia³u Nauki). Wynika z tego, ¿e doœæ du¿y wzrost
dotacji KBN w ub. roku (22,4%) nie powtórzy siê –
spadek wynosi 16,8%. Doœæ stabilne jest dotowanie
SPUB, zw³aszcza dobra jest sytuacja infrastruktury
informatycznej. Inwestycje aparaturowe by³y doto-
wane szczególnie w 1998 i 2000 r.

Dobre wyniki PWr w staraniach o granty przy-
nios³y korzyœæ g³ównie wydzia³om W-10 (ok. 28%
wszystkich pozyskanych œrodków), W-3 (22,4%) i
W-4 (19,7%).. Mimo pewnych wahañ roœnie liczba
zawartych umów na realizacjê projektów badaw-
czych celowych i zamawianych oraz wp³ywy z KBN
na ten cel. Dane o zg³oszeniach patentowych, pa-
tentach i wynalazkach nie daj¹ powodów do zado-
wolenia. Czy powstaj¹ce rozwi¹zania „nie uciekaj¹
na boki”?

• Prof. R.Grz¹œlewicz (UKW) omówi³ wyniki
wyborów organów 1-osobowych i przedstawicieli
do organów kolegialnych na kadencjê 2002-2005.
Oceni³, ¿e przebiegaj¹ one coraz sprawniej, po¿y-
teczne okaza³y siê te¿ listy rezerwowe, gdy¿ pozwa-
laj¹ ograniczyæ procedury. Na 260 zebraniach wy-
brano 141 organów 1-osobowych, UKE (220 osób,
1 vacat), Senat (71 osób, 2 vacaty) i rady wydzia-
³ów. W 8 radach niezbêdne bêd¹ jeszcze wybory
uzupe³niaj¹ce lub uzupe³nienia z listy rezerwowej.
Podobnie jest z radami instytutów. Wybrano elek-
torów do RGSzW, Wkrótce zakoñczy siê czêœæ wy-
borcza kompletowania Rady Bibliotecznej (we
wrzeœniu Senat wydeleguje jeszcze przedstawicieli
do RB).  Dla dalszego usprawnienia UKW propo-
nuje 14 zmian w procedurach.. Prace nad nimi musi
podj¹æ nowa UKW.

• W³adze uczelni wyst¹pi³y o zgodê na sprzeda¿
oœrodków wczasowych: w Szklarskiej Porêbie (sta-
rego i nowego budynku) oraz w Zapuœcie. Dyr.
A.Kaczkowski w uzasadnieniu przypomnia³, ¿e
ustawa o zak³adowym funduszu œwiadczeñ socjal-
nych nie pozwala uszczuplaæ go na remonty, zatem
wszelkie inwestycje musia³yby odbywaæ siê kosz-
tem remontów zasadniczej substancji uczelni. Wy-
korzystanie oœrodków zak³adowych jest ma³e (np.
w Zapuœcie – 9%). Zwi¹zki zawodowe nie zg³aszaj¹
sprzeciwu wobec propozycji sprzeda¿y. Proponuje
siê, by we wrzeœniu og³osiæ przetarg.

Prof. Z.Wilimowska stwierdzi³a, ¿e komisja
ekonomiczna popiera wniosek, zw³aszcza ¿e pozy-
skane w wyniku sprzeda¿y œrodki by³yby przezna-
czone na dofinansowanie oœrodków w Ustce i Kar-
paczu.

Dr Z.Okraszewski zaproponowa³, by – przeciw-
nie – przez doinwestowanie zwiêkszyæ atrakcyjnoœæ
oœrodka w Zapuœcie.

Po zapewnieniu przez prof. T.Lutego, ¿e przed-
stawi jeszcze Senatowi ostateczne propozycje trans-
akcji, Senat wyrazi³ zgodê (23:7:2) na sprzeda¿.

• Rozpatrzono te¿ mo¿liwoœæ sprzeda¿y dzia³ek
przy ul. Kowalskiej 127 we Wroc³awiu. Kilka hal
na terenie 13 ha jest w stanie wymagaj¹cym remon-
tów, a dzier¿awcy nie chc¹ inwestowaæ w cudze
obiekty. Komisja ekonomiczna popar³a propozycjê
sprzeda¿y. Dr Z.Okraszewski wyrazi³ przypuszcze-
nie, ¿e tereny te wkrótce zdro¿ej¹ ze wzglêdu na

przysz³¹ obwodnicê wschodni¹ i lokalizacjê fabry-
ki Volvo. Postanowiono jednak sprzedaæ nierucho-
moœæ (16:13:6).

• JM Rektor poinformowa³, ¿e:
– na posiedzeniu KRPUT w Œwinoujœciu wy-

brano przysz³e w³adze; przewodnicz¹cym bêdzie
prof. Jerzy Dembczyñski (PPozn.), jego zastêpc¹
– prof. Ryszard Tadeusiewicz.

– inauguracja nowego roku akademickiego na-
st¹pi 3 paŸdziernika, a wyk³ad inauguracyjny wy-
g³oszony przez prof. J.Szafrana bêdzie dotyczy³
zwi¹zków nauki z przemys³em.

Pierwsze posiedzenie Senatu nowej kadencji
odbêdzie siê 26 wrzeœnia 2002.  (mk)

Z Politechniki na Uniwersytet
Mgr in¿. Gra¿yna Piotrowicz z BGiOINT PWr

od 8 lipca br. pe³ni funkcjê dyrektora wroc³awskiej
Biblioteki Uniwersyteckiej. Na to stanowisko zo-
sta³a wybrana w drodze konkursu. Senat UWr mia-
nowa³ j¹ na 3 lata. Zatrudnienie na stanowisku ku-
stosza dyplomowanego uzyska³a na czas nieokre-
œlony. Pani dyrektor jest absolwentk¹ PWr -
Wydzia³ Informatyki i Zarz¹dzania, kierunek In-

formatyka ze specjalnoœci¹ SINT. Od 1980 roku
pracowa³a w Oddziale Rozpowszechniania Infor-
macji Biblioteki Politechniki Wroc³awskiej, a przez
ostatnie 15 lat kierowa³a nim. W ramach swojej
pracy zajmowa³a siê sieciowymi systemami infor-
macyjnymi. Bra³a aktywny udzia³ w sukcesywnym
wprowadzaniu techniki mikrokomputerowej i baz
danych na dyskach optycznych CD-ROM do prac
Oddzia³u  oraz w uruchomieniu i obs³udze Œrodo-
wiskowego Systemu Udostêpniania Baz Danych
we Wroc³awiu, w ramach którego 5 uczelni wro-
c³awskich w oparciu o strukturê Wroc³awskiej
Akademickiej Sieci Komputerowej (WASK) ko-
rzysta z baz danych posadowionych na serwerze
Windows NT Biblioteki G³ównej i OINT PWr.
Uczestniczy³a  w ogólnokrajowym przedsiêwziê-
ciu jakim by³o tworzenie Bazy Danych o Zawar-
toœci Polskich Czasopism Technicznych. Wspó³-
tworzy³a i uczestniczy³a w uruchomieniu i spra-
wowaniu kontroli nad prawid³owym
funkcjonowaniem Krajowego Konsorcjum CA.
Zrzesza ono 17 krajowych instytucji naukowych
korzystaj¹cych online, poprzez sieci POL-34 i
NASK, z bazy Chemical Abstracts zainstalowanej
na serwerze Windows NT BGiOINT PWr.

Gra¿yna Piotrowicz bra³a udzia³ w projektowa-
niu modu³u „Bazy danych” na witrynie interneto-
wej Bibliotek PWr i sprawowa³a pieczê nad jego
aktualnoœci¹. Uczestniczy³a te¿ w organizacji we-
wnêtrznych szkoleñ dla bibliotekarzy. Stworzy³a
krajowy kurs „Informacja naukowo-techniczna,
normalizacyjna i patentowa w dobie gospodarki ryn-
kowej”. Prowadzi³a wyk³ady i zajêcia na kursach
poœwiêconych komputerowym systemom biblio-
teczno-informacyjnym i wykorzystaniu Internetu w
bibliotekach.

Czynnie uczestniczy³a w krajowych i zagranicz-
nych konferencjach. Jest autork¹ publikacji z za-
kresu bibliotekarstwa i informacji naukowej, zna
biegle jêzyk angielski i niemiecki.

Choæ ¿al nam, ¿e BGiOINT PWr traci cenion¹
pracowniczkê, mo¿emy cieszyæ siê, ¿e jej kwalifi-
kacje i przedstawiona przez ni¹ wizja nowocze-
snej biblioteki zyska³y uznanie w tak presti¿owej
instytucji.
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„Dlaczego Bóg na najlepszych zsy³a chorobê albo smu-

tek, albo inne dolegliwoœci? Bo przecie¿ i na wojnie

niebezpieczne rozkazy otrzymuj¹ najdzielniejsi.”

 Lucjusz Anneusz Seneka

Profesor Krzysztof Bartoszewski

21 czerwca 2002 roku  zmar³ Krzysztof Bartoszewski, pro-
fesor nadzwyczajny na Wydziale In¿ynierii Œrodowiska Poli-
techniki Wroc³awskiej.

¯egnaj¹c Go trzeba przypomnieæ Jego drogê ¿yciow¹ œci-
œle zwi¹zan¹ z nasz¹ uczelni¹.

Profesor Krzysztof Bartoszewski urodzi³ siê 21 listopada
1944 roku w Krakowie. Koñcówka tragicznych lat wojny. Po
zakoñczeniu dzia³añ wojennych Jego rodzice przenieœli siê w
1945 roku do Wroc³awia. Tu uczêszcza³ do Szko³y Podstawo-
wej nr 36, któr¹ ukoñczy³ w roku 1958, a potem do II Liceum
Ogólnokszta³c¹cego im. Piastów Œl¹skich. Absolwentem tego
liceum zosta³ w 1962 roku. Po ukoñczeniu liceum i zdaniu
egzaminu wstêpnego zosta³ przyjêty na Wydzia³ In¿ynierii Sa-
nitarnej Politechniki Wroc³awskiej. Studia wy¿sze na tym Wy-
dziale ukoñczy³ w 1968 roku z ocen¹ bardzo dobr¹ i 1 kwiet-
nia 1968 roku rozpocz¹³ pracê w Instytucie In¿ynierii Sanitar-
nej i Wodnej (od 1972 r. Instytut In¿ynierii Ochrony
Œrodowiska) Politechniki Wroc³awskiej jako pracownik na-
ukowo-dydaktyczny kolejno na stanowiskach: sta¿ysty, asy-
stenta, starszego asystenta, adiunkta, a od 1 sierpnia 1993 roku
na stanowisku profesora nadzwyczajnego.

Pocz¹tkowy okres pracy Profesora Bartoszewskiego przy-
pad³ na lata intensywnej odbudowy dolnoœl¹skiego przemy-
s³u. Wraz z kolegami z Biura Projektów Budownictwa Komu-
nalnego oraz Instytutu Meteorologii i Gospodarki Wodnej
wprowadza³ wiele innowacji w technologii oczyszczania wody
i œcieków oraz ochronie œrodowiska.

Stopieñ doktora nauk technicznych nada³a mu Rada Na-
ukowo-Dydaktyczna Instytutu In¿ynierii Ochrony Œrodowi-

ska PWr w 1976 roku, a tytu³ doktora habilitowanego – w 1990
roku Rada Wydzia³u In¿ynierii Œrodowiska Politechniki Wro-
c³awskiej.

Zainteresowania naukowe Profesora Krzysztofa Bartoszew-
skiego dotyczy³y oczyszczania œcieków, wp³ywu œcieków na
odbiornik, gospodarki osadowej, kinetyki procesów, a w szcze-
gólnoœci ich modelowania matematycznego.

Drukowany dorobek naukowy Profesora Krzysztofa Bar-
toszewskiego obejmuje 121 prac. W tym s¹: 1 monografia, 2
skrypty (wspó³autor), 2 podrêczniki (wspó³autor), 2 ksi¹¿ki
(wspó³autor), 98 publikacji krajowych i 16 w jêzykach kon-
gresowych. By³ autorem lub wspó³autorem 140 nieopubliko-
wanych prac naukowo-badawczych, szeregu ekspertyz nauko-
wych, 3 patentów, recenzji wydawniczych, prac doktorskich i
rozpraw habilitacyjnych. Prace Jego by³y wielokrotnie cyto-
wane w publikacjach, pracach doktorskich i habilitacyjnych.

Na szczególne podkreœlenie zas³uguje dorobek Profesora
na polu dydaktyki i wychowania m³odzie¿y oraz rozwoju ka-
dry naukowej. Przekazywa³  wiedzê czerpan¹ ze swoich bo-
gatych kilkudziesiêcioletnich doœwiadczeñ badawczych i prze-
mys³owych, a w szczególnoœci ze wspó³pracy z gospodark¹
komunaln¹. Wyk³ady Profesora reprezentowa³y wysoki poziom
i by³y bardzo cenione przez studentów.

Profesor Krzysztof Bartoszewski by³ promotorem kilkudzie-
siêciu prac magisterskich i in¿ynierskich, trzech przewodów
doktorskich i szeœciu nastêpnych otwartych.

Podczas pracy na Politechnice piastowa³ szereg odpowie-
dzialnych stanowisk. W latach 1980-1987 by³ kierownikiem
zespo³u badawczego. W latach 1984-1990 kierowa³ zespo³em
dydaktycznym, a w roku 1990 zosta³ zastêpc¹ dyrektora In-
stytutu In¿ynierii Ochrony Œrodowiska, któr¹ to funkcjê pe³-
ni³ do roku 1993. Przez nastêpne szeœæ lat (1993-99)  by³ pro-
dziekanem d.s. dydaktyki Wydzia³u In¿ynierii Œrodowiska, a
nastêpnie zosta³ wybrany dziekanem tego wydzia³u. W 2002
roku zosta³ ponownie wybrany na to stanowisko.

By³ cz³onkiem Sekcji In¿ynierii Sanitarnej Komitetu In¿y-
nierii L¹dowej i Wodnej PAN oraz Zarz¹du Oddzia³u PZITS.
W latach 1994-1999 by³ cz³onkiem Sekcji KBN. Pe³ni³ funk-
cjê konsultanta w Biurze Projektów Budownictwa Komunal-
nego oraz Instytucie Meteorologii i Gospodarki Wodnej.

Uhonorowany by³ wieloma odznaczeniami, nagrodami i wy-
ró¿nieniami, m.in. Z³otym Krzy¿em Zas³ugi, Medalem Edu-
kacji Narodowej, Z³ot¹ Odznak¹ PWr, Srebrn¹ i Z³ot¹ Odznak¹
Honorow¹ PZITS, nagrod¹ dydaktyczn¹ Senatu Politechniki
Wroc³awskiej, wieloma nagrodami Ministra Œrodowiska, Rek-
tora, Dziekana Wydzia³u oraz Dyrektora Instytutu.

Jego œmieræ jest bardzo bolesna dla Jego ¿ony Miros³awy,
Jego córek Katarzyny i Aleksandry oraz dla dwóch wnuczek.
Zasmuci³a te¿ bardzo najbli¿szych wspó³pracowników z In-
stytutu i Wydzia³u. Za Jego dobroæ, ¿yczliwoœæ i zawsze wy-
ci¹gniêt¹, gotow¹ do pomocy d³oñ bêdziemy Go zachowywaæ
w naszej pamiêci.

 Jak du¿o mi³oœci nios¹ s³owa wypowiedziane przez Bole-
s³awa Limanowskiego,

„W dzie³ach, które nazywamy nieœmiertelnymi, jest wiele
wspólnego; jeœli z takiego dzie³a usuniemy ten w³aœnie wspól-
ny element, straci on sw¹ wagê i piêkno. Znaczy to, ¿e ele-
ment ów jest niezbêdny i stanowi, CONDITIO SINE QUA
NON ka¿dego dzie³a pretenduj¹cego do nieœmiertelnoœci.”

 Jerzy ZwoŸdziak

Wspomnienie
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Z  P O L I T E C H N I K I  W R O C £ A W S K I E J

Prof. Jerzy Józefczyk
Jerzy Józefczyk urodzi³

siê w 1956 roku w Iwoni-
czu. W latach 1975-1980
studiowa³ na Wydziale
Elektroniki PWr. Na jego
dyplomie magistra in¿ynie-
ra elektronika o specjalno-
œci systemy automatyzacji
widnieje wynik bardzo do-
brym z wyró¿nieniem. Stu-
dia doktoranckie odbywa³
w Zak³adzie Systemów
Sterowania w Instytucie
Cybernetyki Technicznej
PWr, a od roku 1981 w
nowo utworzonym Instytu-
cie Sterowania i Techniki

Systemów, do którego zosta³ przeniesiony Zak³ad Systemów Ste-
rowania. Doktorat w dyscyplinie „informatyka” i specjalnoœci „sys-
temy informatyczne” uzyska³ w 1987 r. na podstawie pracy „Algo-
rytmy rozpoznawania dwupoziomowego w rozproszonym systemie
komputerowym”. W roku 1996 Rada Naukowa Instytutu Badañ Sys-
temowych PAN nada³a mu stopieñ doktora habilitowanego nauk
technicznych w dyscyplinie „automatyka i robotyka” w oparciu o
rozprawê „Szeregowanie zadañ w kompleksie operacji z uwzglêd-
nieniem ruchu realizatorów”. Postanowieniem z 12 czerwca 2002
roku Prezydent RP nada³ Jerzemu Józefczykowi tytu³ profesora nauk
technicznych.

Od roku 1983 Jerzy Józefczyk jest pracownikiem Zak³adu Sys-
temów Sterowania w Instytucie Sterowania i Techniki Systemów
(od 1988 r. na stanowisku adiunkta, a od 2001 r. – profesora nad-
zwyczajnego). W roku 1999 dodatkowo podj¹³ pracê w Pracowni
Systemów Wiedzy i Sztucznej Inteligencji Instytutu Badañ Syste-
mowych PAN na stanowisku docenta.

Dzia³alnoœæ badawcza Jerzego Józefczyka koncentruje siê na za-
gadnieniach podejmowania decyzji i sterowania na potrzeby syste-
mów automatyki i informatyki. Pocz¹tkowo dotyczy³a ona g³ównie
z³o¿onych problemów rozpoznawania znajduj¹cych zastosowanie w
systemach medycznych i technicznych. Podsumowaniem tych prac
by³a rozprawa doktorska. Nastêpnie Jerzy Józefczyk skoncentrowa³
siê na wykorzystaniu metod i technik operacyjnych, statystycznych
oraz z zakresu teorii sterowania do opracowania wybranych zagad-
nieñ podejmowania decyzji w dyskretnych systemach produkcyjnych,
m.in. dotycz¹cych sterowania wykonywaniem operacji z uwzglêd-
nieniem ruchu obiektów i realizatorów oraz z³o¿onych problemów
szeregowania zadañ w elastycznych systemach produkcyjnych. W
obecnych pracach autor dodatkowo uwzglêdnia ró¿ne charaktery-
styki niepewnoœci i opracowuje algorytmy rozwi¹zania wykorzystu-
j¹ce wybrane metody sztucznej inteligencji. Niektóre z tematów by³y
lub s¹ realizowane w ramach projektów badawczych KBN. Wiêk-
szoœæ wyników uzyskanych po habilitacji oraz niektóre wczeœniej-
sze, a dotycz¹ce sterowania wykonywaniem operacji z uwzglêdnie-
niem ruchu, Jerzy Józefczyk przedstawi³ w monografii „Wybrane
problemy podejmowania decyzji w kompleksach operacji” (II tom
serii „Monografie Komitetu Automatyki i Robotyki PAN”).

Opublikowa³ 61 prac naukowych, z których 42 s¹ dzie³ami in-
dywidualnymi, zaœ 38 prac powsta³o po habilitacji. Prace te ukaza-
³y siê w czasopismach miêdzynarodowych, m.in. w „Pattern Reco-
gnition Letters” i „European Journal of Operational Research”, jak
i krajowych o zasiêgu miêdzynarodowym, a tak¿e jako materia³y
konferencyjne. Prof. Józefczyk jest tak¿e autorem lub wspó³auto-
rem 20 prac niepublikowanych, które by³y wynikiem realizacji cen-
tralnych programów badawczych, a tak¿e projektu badawczego fi-
nansowanego przez KBN.

Wielokrotnie recenzowa³ artyku³y zg³oszone do publikacji (m.in.
dla czasopism „European Journal of Operational Research” i „Sys-
tems Science”), wnioski do KBN o finansowanie projektów badaw-
czych i raporty koñcowych projektów.

Jerzy Józefczyk by³ cz³onkiem i sekretarzem komitetu progra-
mowego XIII i XIV Krajowej Konferencji Automatyki (lata 1999 i
2002) oraz cz³onkiem komitetów programowych krajowych konfe-
rencji naukowych nt. automatyzacji procesów dyskretnych.

Wyg³asza³ referaty na wielu krajowych i miêdzynarodowych
konferencjach naukowych, m.in. na: 1st IFAC Workshop on Manu-
facturing Systems MIM ’97 (Wiedeñ, 1997); 11th International Con-
gress of Cybernetics and Systems, Uxbridge (Middlesex, 1999), 2nd

World Manufacturing Congress WMC ’99 (Durham, 1999), Inter-
national ICSC Symposium on „Soft Computing” (Paisley, 2001),
6th European Control Conference ECC 2001 w Porto.

Jako dydaktyk Jerzy Józefczyk opracowa³ i prowadzi³ szereg wy-
k³adów oraz innych zajêæ dla studentów Wydzia³ów Elektroniki oraz
Informatyki i Zarz¹dzania. Bra³ udzia³ w opracowaniu programów
studiów i programów przedmiotów, m. in. jako cz³onek odpowied-
nich komisji. Jest wspó³autorem skryptu do æwiczeñ laboratoryjnych
i opracowañ wewnêtrznych dotycz¹cych wdro¿enia specjalistycznych
systemów programowych w dydaktyce. Prowadzi³ kilkadziesi¹t ma-
gisterskich prac dyplomowych i seminaria dyplomowe.

Od 1988 r. jest sekretarzem naukowym, a od 1993 r. – cz³on-
kiem Komitetu Automatyki i Robotyki PAN, a tak¿e cz³onkiem
Zespo³ów In¿ynierii Wiedzy i Badañ Operacyjnych oraz ds. Kszta³-
cenia tego komitetu. Jest te¿ wieloletnim cz³onkiem Komisji Infor-
matyki i Automatyki przy Oddziale PAN we Wroc³awiu. Od 1994
r. jest cz³onkiem Rady Instytutu Sterowania i Techniki Systemów.
W roku 1997 by³ cz³onkiem Rady Wydzia³u Elektroniki, a od roku
1998 do chwili obecnej jest cz³onkiem Rady Wydzia³u Informatyki
i Zarz¹dzania. Od roku 1999 jest te¿ cz³onkiem Rady Naukowej
Instytutu Badañ Systemowych PAN.

Jerzy Józefczyk od wielu lat jest zaanga¿owany w prace organi-
zacyjne zwi¹zane z badaniami naukowymi prowadzonymi w Za-
k³adzie Systemów Sterowania Instytutu Sterowania i Techniki Sys-
temów. Obecnie kieruje trzecim ju¿ projektem badawczym finan-
sowanym przez KBN.

Jest promotorem jednej zakoñczonej i jednej realizowanej pracy
doktorskiej. Recenzowa³ cztery rozprawy doktorskie.

Dwukrotnie otrzyma³ nagrody Rektora PWr, trzykrotnie – na-
grody Dziekana Wydzia³u Elektroniki oraz wielokrotnie – nagrody
Dyrektora Instytutu Sterowania i Techniki Systemów. W 1997 r.
otrzyma³ nagrodê naukow¹ Wydzia³u IV Nauk Technicznych PAN
za rozprawê habilitacyjn¹.

Jerzy Józefczyk ma ¿onê Ewê (informatyk) oraz troje dzieci.
Córki Jadwiga i Urszula s¹ uczennicami gimnazjum, a syn Marcin
– uczniem szko³y podstawowej.
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Z okazji 70-lecia urodzin Profeso-

ra Stanis³awa Witka z Instytutu

Technologii Organicznej i Tworzyw

Sztucznych

Uroczyste

seminarium
W dniu 21 czerwca 2002 r. odby³o siê

uroczyste seminarium pt. „Substancje bio-
logicznie czynne” zorganizowane przez In-
stytut Technologii Organicznej i Tworzyw
Sztucznych Politechniki Wroc³awskiej dla
uczczenia jubileuszu 70-lecia urodzin pro-
fesora Stanis³awa Witka.

Patronat honorowy nad seminarium obj¹³
dziekan Wydzia³u Chemicznego. W sk³ad
komitetu naukowo-organizacyjnego weszli:
prof. dr hab. in¿. Danuta ¯uchowska (prze-
wodnicz¹ca); prof. dr hab. in¿. Jan Chlebic-
ki; dr hab. in¿. Adam Soko³owski, prof.
PWr; dr hab. in¿. Ryszard Steller, prof. PWr
i dr in¿. Jacek £uczyñski (sekretarz).

Na wstêpie profesor Danuta ¯uchowska,
dyrektor Instytutu Technologii Organicznej
i Tworzyw Sztucznych, przywita³a Dostoj-
nego Jubilata, reprezentuj¹cego w³adze
Uczelni prorektora PWr prof. Jerzego Zda-
nowskiego oraz dziekana Wydzia³u Che-
micznego prof. Henryka Góreckiego, a tak-
¿e licznie zgromadzonych goœci z wielu
oœrodków badawczych i zak³adów przemy-
s³owych z ca³ego kraju, po czym poprosi³a
prof. Jana Chlebickiego o prowadzenie se-
sji.

Dzia³alnoœæ naukowa i dydaktyczna prof.
Stanis³awa Witka, który ca³e swoje ¿ycie za-
wodowe zwi¹za³ z Politechnik¹ Wro-
c³awsk¹, zosta³a zaprezentowana w otwie-

czo-rozwojowych. We wspó³pracy w oœrod-
ku wroc³awskim z prof. Stanis³awem Prze-
stalskim i prof. Tadeuszem M. Lachowiczem
podj¹³ badania nad mechanizmem biologicz-
nego dzia³ania syntezowanych substancji;
wspó³praca ta trwa nieustannie od 25 lat.
Prowadzi³ tak¿e badania nad metodyk¹
oznaczania œladowych pozosta³oœci oraz
monitoringiem pestycydów w œrodowisku.
Wynikiem dzia³alnoœci badawczej profeso-
ra Witka jest 165 publikacji w czasopismach
o obiegu œwiatowym, 83 komunikaty kon-
ferencyjne, 49 patentów, ponad 200 niepu-
blikowanych raportów oraz 1 podrêcznik;
spoœród tych opracowañ 3 zosta³y wdro¿o-
ne w praktyce. Wypromowa³ dwunastu dok-
torów. Piêciu wychowanków profesora Wit-
ka zajmuje stanowiska profesorskie zagra-
nic¹, a dwóch uzyska³o tytu³ profesora w
kraju.

Prowadzi³ wiele wyk³adów na Wydzia-
³ach Chemicznym PWr i Rolniczym Aka-
demii Rolniczej we Wroc³awiu oraz na Stu-
dium Doktoranckim, np. z technologii or-
ganicznej, procesów jednostkowych w
syntezie organicznej, przemys³owej synte-
zy organicznej, chemii pestycydów oraz na
temat oddzia³ywania pestycydów na œrodo-
wisko. Mia³ te¿ zajêcia projektowe i labo-
ratoryjne. Pod Jego opiek¹ powsta³o oko³o
200 prac dyplomowych.

By³ cz³onkiem Komitetu Nauk Chemicz-
nych PAN, zespo³ów koordynacyjnych
trzech programów CPBR i kolegium redak-
cyjnego czasopisma Journal of Environmen-

tal Science and Health. Obecnie jest cz³on-
kiem Rady Naukowej Instytutu Przemys³u
Organicznego w Warszawie, cz³onkiem
Scientific Advisory Board Organisation for
the Prohibition of Chemical Weapons, a tak-
¿e doradc¹ naukowym Ministra Spraw Za-
granicznych ds. broni chemicznej i biolo-
gicznej. Przewodniczy³ komisjom Rady
Wydzia³u Chemicznego oraz Senatu PWr.

Zosta³ odznaczony Srebrnym i Z³otym
Krzy¿em Zas³ugi, Krzy¿ami Oficerskim i
Kawalerskim Orderu Odrodzenia Polski
oraz Medalem Komisji Edukacji Narodowej.

Profesor Witek da³ siê równie¿ poznaæ
jako bardzo dobry organizator. Wniós³ du¿y
wk³ad w rozwój Instytutu Technologii Or-
ganicznej i Tworzyw Sztucznych – zw³asz-
cza pe³ni¹c przez d³ugi czas (oko³o 15 lat)
funkcjê jego dyrektora.

Sylwetka Profesora by³aby niepe³na,
gdyby nie podkreœliæ cech Jego osobowo-
œci – jest Cz³owiekiem ¿yczliwym ludziom,
pe³nym werwy i niespo¿ytego zapa³u do
pracy, charakteryzuj¹cym siê du¿ym poczu-
ciem humoru.

Okolicznoœciowe gratulacje i ¿yczenia
z³o¿yli Dostojnemu Jubilatowi prorektor
PWr prof. Jerzy Zdanowski, dziekan Wy-

raj¹cym sesjê wyst¹pieniu prof. Danuty
¯uchowskiej.

Urodzony 12 kwietnia 1932 r. w Sosnow-
cu ukoñczy³ tam¿e renomowane, szczyc¹ce
siê ponad 100-letni¹ tradycj¹ Liceum im. St.
Staszica. W 1949 r. rozpocz¹³ studia na Od-
dziale Chemii Technicznej Wydzia³u Mat-
Fiz-Chem Uniwersytetu i Politechniki we
Wroc³awiu, w 1953 r. uzyska³ dyplom in-
¿yniera chemika, a w 1955 r. magistra in-
¿yniera na Wydziale Chemicznym PWr.
Jego specjalizacja w dziedzinie technologii
materia³ów wybuchowych odbywa³a siê pod
kierunkiem prof. Dionizego Smoleñskiego.

Dzia³alnoœæ naukow¹ i dydaktyczn¹ roz-
pocz¹³ 15 stycznia 1955 r. jako asystent w
Katedrze Technologii Przemys³u Organicz-
nego kierowanej przez prof. Mieczys³awa
Buka³ê; w 1957 starszy asystent, w 1962
adiunkt, a w 1968 r. docent. Tytu³ profesora
nadzwyczajnego uzyska³ w 1983 r., a sta-
nowisko profesora zwyczajnego PWr w
1995. Od 1969 r. kierownik zak³adu, w la-
tach 1969-72 – zastêpca dyrektora Instytu-
tu Technologii Organicznej i Tworzyw
Sztucznych, a  nastêpnie w latach 1972-84
oraz 1987-91 dyrektor tego instytutu. Od
1993 r. jest tak¿e profesorem w Wy¿szej
Szkole Oficerskiej im. T. Koœciuszki we
Wroc³awiu. Odby³ sta¿e naukowe w Insty-
tucie Chemii Organicznej i Biochemii Cze-
chos³owackiej Akademii Nauk w Pradze
oraz w US Dept. of Agriculture Research
Center, Beltsville, Md.

Dzia³alnoœæ naukowa prof. Stanis³awa
Witka w pocz¹tkowym okresie zwi¹zana
by³a z technologi¹ zwi¹zków terpenowych,
a w szczególnoœci sposobami zagospodaro-
wania odpadowych produktów przemys³u
celulozowo-papierniczego. Po doktoracie
Stanis³aw Witek kontynuuj¹c pracê nad t¹
problematyk¹ rozpocz¹³ samodzielne bada-
nia nad zwi¹zkami biologicznie czynnymi.
W ich wyniku opracowa³ technologiê chlo-
roterpenowego preparatu typu Toxaphene o
znacznie podwy¿szonej aktywnoœci i reali-
zowa³ badania zmierzaj¹ce do ustalenia
struktury aktywnych sk³adników tej wielce
z³o¿onej mieszaniny.

We wspó³pracy z zespo³em prof. B. Œwiê-
tochowskiego z Akademii Rolniczej we
Wroc³awiu, a nastêpnie  z Instytutem Prze-
mys³u Organicznego w Warszawie podj¹³
badania nad projektowaniem, syntez¹ i ak-
tywnoœci¹ biologiczn¹ nowych pestycydów
uzyskuj¹c szereg wysoce aktywnych po³¹-
czeñ. W sumie zespó³ badawczy zsyntezo-
wa³ i przebada³ ponad 3000 zwi¹zków che-
micznych i uzyska³ czo³ow¹ pozycjê w kra-
ju. Nawi¹za³ te¿ wspó³pracê naukow¹ z
krajami ówczesnej RWPG (Rady Wzajem-
nej Pomocy Gospodarczej). Badania te zre-
alizowano w ramach kilku problemów wê-
z³owych i centralnych programów badaw- Dokoñczenie na stronie 31
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(skrót)

Jest to laudacja wypowiadana przez oso-
bê bez formalnej przynale¿noœci i bez imie-
nia organizacyjnego. To po prostu osobiste,
subiektywne wyra¿enie uczuæ. Ale uczucia
te podziela wiele osób, z którymi spotykani
siê zawodowo, naukowo, przy okazjach to-
warzyskich i organizacyjnych. I jest to lau-
dacja aktywnoœci, koncepcji, sukcesu i trwa-
j¹cego, sta³ego, twórczego, operatywnego
dzia³ania.

Nie taka, jak ta znana z Boya-¯eleñskie-
go, gdzie „sadza siê starego pryka” – itd.
Nic z tego. Oczywiœcie w tych wspomnie-
niach przewa¿aj¹ motywy osobiste ujête su-
biektywnie. Znamy siê z Janem Kmit¹ d³u-
go – od roku 1957. W 1958 roku w Zakopa-
nem na IV tzw. Konferencji Krynickiej,
starsi koledzy mostowcy z Wroc³awia (m.in.
J. Danielski) oœwiadczyli, ¿e id¹ na wyciecz-
kê pokazaæ Kmicie Tatry. Ja je zna³em le-
piej i coœ tam poradzi³em. Potem kolejne
Konferencje Krynickie; Wroc³aw przej¹³ ich
organizacjê, Adam Mitzel, Igor Kisiel i wte-
dy ju¿ Jan Kmita. Tu ujawni³y siê Jego ta-
lenty organizatorskie. Komitet ILiW PAN,
Wydawnictwa – Seria Budownictwa Komu-
nikacyjnego – gdzie udziela³em siê jako
szef, ale g³ównym twórc¹ byli Basiewicz,
G³omb i Kmita, który wniós³ tak wiele, m.in.
jako g³ówny autor czêœci projektowo-kom-
puterowej mostów. Ile tam w³o¿ono zapa³u
– a opracowania by³y pionierskie – we Wro-
c³awskie Konferencje Mostowe: pomys³ i
ukszta³towanie pochodz¹ od Kmity, odby³y
siê z du¿ym sukcesem; ja udziela³em siê w
nich m.in. prezentuj¹c wystawy znaczków
pocztowych z mostami. Kmita zosta³ powo-
³any na cz³onka Prezydium KJLiW PAN i
tu dzia³a³ owocnie. I nasta³ stan wojenny,
wczeœniej tzw. solidarnoœciowe wybory rek-
torów, których zaraz usuwano, jako niepa-
suj¹cych w³adzy „wojennej”, tak jak Rek-
torzy Politechniki Wroc³awskiej: Zipser,
D¹browski, Wiszniewski. Mnie to spotka³o
w Krakowie, ale zaczê³a obowi¹zywaæ nowa
ustawa o szkolnictwie wy¿szym. Potem
wed³ug tej nowej, demokratycznej ustawy
(to by³ jeszcze dorobek Solidarnoœci) –
wybrano mnie na przewodnicz¹cego Rady
G³ównej Nauki Szkolnictwa Wy¿szego. To
by³ wtedy równie¿ obowi¹zek patriotyczny:
utrzymaæ uczelniê i przetrzymaæ natarcia
zhisteryzowanej w³adzy.

Oto wybory rektorów w roku 1984 wg
tej ustawy. Na Politechnice Wroc³awskiej
wybrano Jana Kmitê. Spotka³em tych no-
wych rektorów w Ministerstwie w Warsza-
wie. Drêtwe przemówienia ministrów Miœ-
kiewicza, Królikowskiego i moje, inne, jak-
by na pociechê. Potem opinie. I to w³aœnie

Laudacje z okazji 80-lecia urodzin prof. Jana Kmity
Wroc³aw, 29 maja 2002

Kmita mi powiedzia³, ¿e tylko na to prze-
mówienie by³o warto przyjechaæ do Warsza-
wy. Kmita uchowa³ siê w kolejnej polskiej
czystce rektorów jesieni¹ w roku 1985 pod
rz¹dami ju¿ zmienionej na niekorzyœæ w
sierpniu 1985 Ustawy o szkolnictwie wy-

¿szym. I druga kadencja Rektora Kmity –
przeprowadzenie Uczelni przez trudne ostat-
nie lata starego porz¹dku spo³eczno-poli-
tycznego. Kmita nie da³ siê wci¹gn¹æ w ko-
niunkturalne, polityczne, ideologiczne uza-
le¿nienia partyjne i chwa³a mu za to. Nie
uniknê³y tego ró¿ne inne osoby, choæby do-
brej woli, ale s³abe – uleg³y w³adzy partyj-
nej, za to by³y nominowane na funkcje kie-
rownicze. Mo¿e specyficzny klimat Wroc³a-
wia by³ tu pomocny?

Ale Jan Kmita objawia³ równoczeœnie
sta³¹ aktywnoœæ naukow¹ i zawodow¹. Sil-
ne by³y oœrodki mostownictwa w Gliwicach,
Gdañsku, Poznaniu, Warszawie – po prof.
Zbigniewie Wasiutyñskim, ale Wroc³aw
wybija³ siê na pierwszy plan zespo³owoœcia,
konsekwencj¹, rozmachem i wspólnot¹.
Powsta³a tu szko³a naukowa i in¿ynierska –
to po³¹czenie jest bardzo wa¿ne – gdzie
m³odzi ludzie otrzymywali szansê. I j¹ wy-
korzystali, choæby Jan Biliszczuk, który jest
tu czo³owym przyk³adem. Kmita przej¹³ rolê
ojca chrzestnego mostownictwa: tu poma-
ga³, tam promowa³ i godzi³ zwaœnionych.
Raz i ja by³em takim „godzonym” na Kon-
ferencji Mostowej pod Poznaniem. Potem
wielka konferencja we Wroc³awiu, „Chal-
lenge 2000 and beyond”, gdzie Kmita w³¹-
czy³ sw¹ pracowitoœæ, doœwiadczenie i roz-
wagê. Coœ tam razem robiliœmy i pisaliœmy.

Jan Kmita zas³u¿y³ siê w dzia³aniu spo-
³ecznym dla miasta. By³ np. jednym z ini-
cjatorów kultywowania we Wroc³awiu pa-
miêci tradycji patriotycznych Lwowa z jego
Politechnik¹, której tradycje w znacznej
mierze przej¹³ w³aœnie Wroc³aw.

To wszystko zjedna³o Mu wielk¹ popu-
larnoœæ, wdziêcznoœæ i szacunek, wybór do
Centralnej Komisji Kwalifikacyjnej ds.
Kadr Naukowych. Uznanie wyra¿ono Mu
równie¿ nadaniem najwy¿szych godnoœci
akademickich doktoratów h. c. czterech
wy¿szych uczelni.

Szczêœliwie w Polsce mamy urodzaj
œwietnych indywidualnoœci mostowych. I
ka¿da ma jakiœ kszta³t, swoj¹ drogê, swój
system postêpowania. Ten znany nam sys-
tem Kmity jest bardzo szeroki, otwarty,
przyjazny, rzetelny, prawy.

I tak postrzegaj¹ Jana Kmitê równie¿
poza œrodowiskami technicznymi; tam Go
równie¿ uznaj¹, skoro nadano Mu doktorat
honoris causa nawet na uczelni teologicz-
nej. I wszêdzie Go te¿ potrzebuj¹ – a on
przyjmuje te wezwania i wyzwania!

Jubileusz 80-lecia niech bêdzie tylko eta-
pem i piêknym epizodem tego dobra, które
powstaje za Jego spraw¹, i które na pewno
bêdzie czyni³ dalej, bo jest ono potrzebne,
wa¿ne i oczekiwane.

A wiêc drogi Janie, ¿yczymy Ci du¿o
zdrowia, si³, wytrzyma³oœci oraz sta³ych
sukcesów we wszystkich sprawach i zas³u-
¿onej satysfakcji, któr¹ daje Ci równie¿ ju-
bileuszowy dzieñ dzisiejszy. Po prostu b¹dŸ
i dzia³aj z nami, starszymi, œrednimi i m³od-
szymi, a Bóg niech Ciê wspomaga i ma w
swej opiece. Szczêœæ Bo¿e.

    1) Prof. dr hab. in¿. Roman Ciesielski
Politechnika Krakowska,     
cz³onek rzeczywisty PAN     

Andrzej Ry¿yñski1

Drogi Jubilacie,

Szanowni Pañstwo,

Panowie Przewodnicz¹cy

Lat piêædziesi¹t, szeœædziesi¹t, siedem-
dziesi¹t i ju¿ osiemdziesi¹t i ju¿ kolejny ju-
bileusz.

Jubilatem ³atwo zostaæ. Na to czas pra-
cuje sam nie znosz¹c sprzeciwu i nie ocze-
kuj¹c akceptacji. Czas w swoich oddzia³y-
waniach bywa ³askawszy lub mniej ³aska-
wy. Bywa, ¿e czas staje w miejscu, o czym
mog³oby œwiadczyæ zdjêcie zrobione w tej
sali 10 lat temu, w dniu siedemdziesi¹tych
urodzin Jubilata.

Dany cz³owiekowi do dyspozycji czas
mo¿na roztrwoniæ lub efektywnie ulokowaæ.
Im jubileusz jest wy¿szej rangi tym lepiej
mo¿na jego ulokowanie oceniæ. Ju¿ w ewan-

Roman Ciesielski1



lipiec-sierpieñ 2002 11

gelii mówiono o pomno¿onych lub zamro-
¿onych talentach.

Jana Kmitê Pan Bóg szczodrze obdarzy³
talentami i jako 23-letniego m³odzieñca
wys³a³ Go do Wroc³awia pozostawiaj¹c Mu
woln¹ wolê w gospodarowa-
niu czasem i talentami. We
Wroc³awiu Jan Kmita ukoñ-
czy³ studia, za³o¿y³ gniazdo
rodzinne, podj¹³ pracê w za-
wodzie in¿yniera budowy
mostów oraz obowi¹zki na-
uczyciela akademickiego na
Politechnice Wroc³awskiej i
pokocha³ swoje miasto.
Dane Mu talenty i postawio-
ny do dyspozycji czas loko-
wa³ m¹drze i skutecznie,
dzia³aj¹c cum laude w wielu
obszarach pracy zawodowej
in¿ynierskiej, kszta³ceniu i
nauce, nie uchylaj¹c siê przed podejmowa-
niem zadañ tak s³u¿bowych, jak i spo³ecz-
nych, traktuj¹c je jednakowo w ogóle ich
nie rozró¿niaj¹c.

A teraz kilka danych z ¿yciorysu Jubilata:
¯yciowa droga Jana Kmity rozpoczê³a siê 18
lutego 1922 roku w Bobrowcu ko³o Rawy
Mazowieckiej. W miejscowoœci rodzinnej
ukoñczy³ szko³ê powszechn¹, a od roku 1935
uczêszcza³ do Pañstwowego Gimnazjum i
Liceum im. Boles³awa Prusa w Skierniewi-
cach, uzyskuj¹c tam w roku 1939 tzw. ma³¹
maturê, a w 1945 roku maturê liceum huma-
nistycznego. W czasie drugiej wojny œwia-

towej by³
wywieziony
na okres
dziewiêciu
miesiêcy na
przymusowe
roboty do
Pionek i Wo-

lanowa ko³o Radomia. W³¹czy³ siê tak¿e w
ruch oporu. By³ ¿o³nierzem Armii Krajowej
i uczestnikiem tajnego nauczania.

W roku akademic-
kim 1945/1946 podj¹³
studia na Wydziale In-
¿ynierii L¹dowej Poli-
techniki Wroc³awskiej.
Studia ukoñczy³ w
roku 1950 uzyskaniem
dyplomu magistra in-
¿yniera Budownictwa
L¹dowego. Ju¿ jako
student podj¹³ w 1947
roku pracê zawodow¹
w przedsiêbiorstwie
wykonawczym w

Spó³dzielni Budownictwa Miejskiego we
Wroc³awiu. Po ukoñczeniu studiów praco-
wa³ najpierw w Biurze Projektów Przemy-
s³u Wêglowego, potem w Zarz¹dzie Budow-
nictwa Wojskowego i w Zjednoczeniu Bu-
downictwa Wojskowego, a nastêpnie w

latach 1953-1962 w pracowni mostowej
Biura Projektów Budownictwa Komunalne-
go we Wroc³awiu. Dzie³em tego okresu jest
nowatorski naonczas projekt Mostu Pokoju
we Wroc³awiu.

W lutym 1955 roku rozpocz¹³ pracê na-
ukowo-dydaktyczn¹, jako starszy asystent
w Katedrze Budowy Mostów Politechniki
Wroc³awskiej, uzyskuj¹c w 1958 roku tytu³
adiunkta. Stopieñ naukowy doktora nauk
technicznych uzyska³ 6 paŸdziernika 1960
roku na Wydziale Budownictwa L¹dowego
Politechniki Wroc³awskiej, zaœ stopieñ na-
ukowy docenta (dr hab.) 28 paŸdziernika
1962 roku na Wydziale In¿ynierii Budow-
lanej Politechniki Warszawskiej. W roku
1969 uzyska³ tytu³ profesora nadzwyczaj-
nego, a w roku 1977 profesora zwyczajne-
go. Na macierzystej uczelni pe³ni³ wiele
wa¿nych funkcji dydaktyczno-naukowych,
m.in.: kierownika Katedry Budowy Mostów,
kierownika Zak³adu Mostów Betonowych,
dyrektora Instytutu In¿ynierii L¹dowej
(1971-1981). W latach 1968-1971 by³ dzie-
kanem Wydzia³u Budownictwa L¹dowego
Politechniki Wroc³awskiej, a w latach 1984-
1990 piastowa³ zaszczytn¹ funkcjê rektora
tej¿e Uczelni. W trudnych latach 1989-1990
pe³ni³ z wyboru funkcjê przewodnicz¹cego
Konferencji Rektorów Wy¿szych Szkó³
Technicznych w Polsce.

Jan Kmita zdo³a³ zdzia³aæ bardzo du¿o.
Nale¿y do niewielu ju¿ dzisiaj profesorów,
którzy legitymuj¹ siê konkretnym, znacz¹-
cym dorobkiem zawodowym. Jest zatem w
jednej osobie teoretykiem, badaczem nauko-
wym jak i praktykiem,
in¿ynierem nadzoruj¹-
cym budownictwo nie
tylko mostowe, ale i
ogólne, komunalne.
Wykszta³ci³ i przygoto-
wa³ do zawodu kilkuset
in¿ynierów budowy
mostów, a tak¿e dróg i
kolei znajduj¹c uznanie
i szacunek u studiuj¹cej
m³odzie¿y.

W dzia³alnoœci
uczelnianej profesora

Jana Kmity wa¿ne miejsce zajmowa³a dy-
daktyka. Prowadzi³ j¹ na ró¿nych szczeblach
i w ró¿norakiej formie z wielkim zami³o-
waniem i zaanga¿owaniem. Swoje si³y twór-
cze inwestowa³ nie tylko w badania nauko-
we i pisanie pionierskich prac naukowych,
ale inwestowa³ je przede wszystkim w lu-
dzi: w studentów, w m³odszych pracowni-
ków nauki. Jako dziekan Wydzia³u Budow-

nictwa L¹dowego
wywiera³ wielki i
mocno oddzia³y-
wuj¹cy wp³yw na
kszta³cenie stu-
dentów i kszta³to-
wanie ich sylwet-
ki moralnej i oby-
w a t e l s k i e j .
Studentom oka-
zywa³ ojcowsk¹
opiekê. Jako rek-
tor skutecznie

dba³ o rozwój i pozycjê Uczelni. Jako prze-
wodnicz¹cy Konferencji Rektorów Wy-
¿szych Szkó³ Technicznych wywar³ wielki
mobilizuj¹cy, a równoczeœnie tonuj¹cy
wp³yw na ca³e polskie wy¿sze szkolnictwo
techniczne w trudnym okresie zmian ustro-
jowych.

Profesor Jan Kmita by³ i jest propagato-
rem wielu idei odnosz¹cych siê do pozycji
wy¿szych szkól w Polsce i ich zadañ i od-
dzia³ywañ spo³ecznych.

Pozwolê sobie zacytowaæ kilka z Jego
przemyœleñ. Cytujê:
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Uczelnie akademickie s¹ w szczególnej

sytuacji bo w ramach autonomii rz¹dz¹ siê

swoimi zwyczajami akademickimi i swoimi

prawami ustanawianymi przez ich senaty.

Nie s¹ jednak wyspami odizolowanymi od

tego co siê dzieje w kraju. A dzieje siê nie-

dobrze. Do przesz³oœci nale¿¹ wspó³brzmi¹-

ce g³osy œrodowisk spo³ecznych i spo³eczny

solidaryzm. Jesteœmy œwiadkami upadku

autorytetów, dzia³añ fa³szywych proroków,

niezwyk³ego egoizmu grupowego, siêgaj¹-

cego nieba egocentryzmu, braku poszano-

wania prawa, nadu¿ywania wolnoœci s³o-

wa... Czy trzeba wiêcej?

Tak zwane media zalewaj¹ nas codzien-

nie potokiem informacji o ró¿nych niepra-

woœciach nie zawsze z po¿¹danym skutkiem.

Zdarza siê czasem w odbiorze, ¿e niektóre

informacje maj¹ skutek wrêcz promuj¹cy.

Uczelnie opieraj¹ siê temu i to jest dobrze,

chocia¿ tu i ówdzie mo¿na ju¿ dostrzec de-

generowanie zwyczajów akademickich kon-

formizmem szczególnych grup interesu nie-

koniecznie naukowego.

W tym kontekœcie i w nawi¹zaniu do po-

przednich uwag widzê niezbywaln¹ odpowie-

dzialnoœæ œrodowisk akademickich do zdecy-

dowanej mobilizacji nad kszta³ceniem elit

spo³ecznych wolnych od resentymentów prze-

sz³oœci, elit spo³eczeñstwa obywatelskiego,

które zahamuj¹ marnowanie energii spo³ecz-

nej kieruj¹c j¹ na pozytywne budowanie.

No bo kto, je¿eli nie uczelnie maj¹ sta-

wiæ opór temu czego jesteœmy œwiadkami.

Kto, je¿eli nie uczelnie musz¹ podj¹æ trud

wychowania nowej generacji ludzi nie tyl-

ko wykszta³conych, ale i m¹drych. Pamiê-

tajmy tu o przes³aniu kanclerza koronnego

Jana Zamoyskiego: Takie bêd¹ Rzeczpospo-

lite jakie ich m³odzie¿y chowanie.

Jest to wizja uczonego i organizatora
szkolnictwa widz¹cego globalnie – w skali
kraju, spo³eczn¹ i pos³annicz¹ rolê tego
szkolnictwa.

Profesor Jan Kmita ma du¿e osi¹gniêcia
w dziedzinie kszta³cenia nauczycieli akade-
mickich. Wypromowa³ 11 doktorów, by³ re-
cenzentem wielu rozpraw doktorskich, habi-
litacyjnych oraz wniosków do tytu³u nauko-
wego profesora i na stanowisko docenta.

Pe³na laudacja Profesora w tym obsza-
rze musia³aby byæ równie¿ laudacj¹ dzie³
Jego wychowanków i wspó³pracowników,
którzy pod Jego kierunkiem zdobywali sw¹
pozycjê naukow¹ i umiejêtnoœci budowania
mostów. Znajdujemy w nim ojcowsk¹ opie-
kê nad pracownikami. W tym ¿yciowym
dziele jest te¿ osobista godnoœæ i zwyczaj-
na ludzka dobroæ.

I Jego memento do nastêpców. Jeœli cho-
dzi o tak zwane oczekiwania, to pracownik
naukowy powinien wiedzieæ, ¿e: „Praca

nauczyciela jest nieustannym biegiem do stale

oddalaj¹cej siê mety, nieustannym pokony-

waniem coraz wy¿szych przeszkód na polu

nauki i dydaktyki; jest ci¹g³ym zmaganiem

siê z samym sob¹, aby jutro byæ lepszym ni¿

siê jest dzisiaj. Od tego naturalnego wspó³-

zawodnictwa nie zwalnia nawet emerytura”.

Jako uczony Profesor Jan Kmita pozo-
stawia potomnym wspania³e dzie³a nauko-
we stworzy³ naukow¹ szko³ê w zakresie
konstrukcji mostowych, szko³y uwa¿anej za
najlepsz¹ w tej dziedzinie w Polsce i znan¹
w wielu krajach œwiata. Dzie³o to jest re-
zultatem autentycznych zainteresowañ,
uzdolnieñ i wielkiej pracowitoœci podbudo-
wanej du¿ym dorobkiem naukowym i za-
wodowym. W dorobku tym widnieje 130
artyku³ów, 4 ksi¹¿ki, 6 patentów: dwa in-
dywidualne i cztery zespo³owe. Dwie z ksi¹-
¿ek Profesora wesz³y do kanonu wykszta³-
cenia in¿ynierskiego. Jako profesor Jan
Kmita stworzy³ i ugruntowa³ wysok¹ pozy-
cjê wroc³awskiej szko³y naukowej w dzie-
dzinie mostownictwa.

Profesor Jan Kmita pozyska³ równie¿
wysok¹ pozycjê w nauce polskiej. Œwiadczy
o tym m.in. wielokrotnie powo³ywanie Go
na cz³onka Centralnej Komisji ds. Tytu³u
Naukowego i Stopni Naukowych, cz³onka
Komitetu In¿ynierii L¹dowej i Wodnej PAN,
cz³onka Komisji Budownictwa i Mechaniki
Wroc³awskiego Oddzia³u PAN, przewodni-
cz¹cego Wroc³awskiego Oddzia³u Polskiego
Towarzystwa Mechaniki Teoretycznej i Sto-
sowanej, przewodnicz¹cego Sekcji G³ównej
Techniki Mostowej przy Zarz¹dzie G³ównym
Stowarzyszenia In¿ynierów i Techników
Komunikacji. Jest cz³onkiem honorowym
tego Stowarzyszenia. Ponadto jest cz³onkiem
honorowym Zwi¹zku Mostowców Rzeczy-
pospolitej Polskiej. By³ organizatorem pre-

sti¿owej konferencji naukowej o charakterze
miêdzynarodowym „Safety of Bridge Struc-
tures” w latach 1975, 1982, 1987 i 1992.
Umocni³o to Politechnikê Wroc³awsk¹ w
œwiatowych krêgach naukowych, a m³od-
szym pracownikom da³o mo¿liwoœæ osobi-
stych kontaktów ze œwiatem.

Jan Kmita wyró¿nia siê nie tylko w wy-
mienionych dzia³aniach. Jego szerokie ho-
ryzonty pozwalaj¹ Mu skutecznie oddzia-
³ywaæ na humanizacjê techniki i techników.
Zrêcznie przewodniczy³ wielu gremium
znajduj¹c kompromisy w przypadkach
znacznych ró¿nic pogl¹dów. W licznych œro-
dowiskach naukowych i stowarzyszeniach
technicznych g³os Jana Kmity szczególnie
siê liczy.

Postawa i oddzia³ywanie Profesora
Jana Kmity siêgaj¹ bardzo daleko i spo-
tykaj¹ siê z uznaniem wielu gremiów.
Œwiadectwem tego jest przyznanie mu
najwy¿szych akademickich wyró¿nieñ –
doktorów honoris causa – przez cztery
uczelnie: Politechnikê Poznañsk¹, Poli-
technikê Krakowsk¹ i Politechnikê Wro-
c³awsk¹, a ostatnio przez Papieski Wy-
dzia³ Teologiczny we Wroc³awiu.

Przy tylu osi¹gniêciach i takim uznaniu
prof. Jan Kmita pozosta³ cz³owiekiem
skromnym, ¿yczliwym i nieustannie goto-
wym do pracy dla dobra spo³ecznoœci za-
równo tej naukowej skupionej na Politech-
nice Wroc³awskiej, jak i licznych polskich
uczelniach. Wszêdzie i zawsze s³u¿y swym
czasem, sw¹ wiedz¹ i m¹drymi radami.
Wszêdzie te¿ cieszy siê wyj¹tkowym wprost
szacunkiem, uznaniem i sympati¹.

Po przejœciu na emeryturê nie wycofa³
siê ze swojej Alma Mater. Pozosta³ we
wspólnocie akademickiej, jak w rodzinnym
domu, w którym jest miejsce dla seniorów i
gdzie s¹ oni szanowani i otaczani czci¹ i
wdziêcznoœci¹. Sk³adamy zatem uk³on w
stronê Politechniki Wroc³awskiej, która pa-
miêta o swoich mistrzach i przewodnikach.

Ma³o jest ludzi, którzy tak jak Jan Kmita
potrafi¹ wytworzyæ wokó³ siebie tak auten-
tycznie przyjazny klimat oraz skutecznie po-
dawaæ ludziom rêkê w trudnych dla nich sy-
tuacjach.

Osiemdziesi¹t lat minê³o jak jeden dzieñ.
Nie wszystkim, a w³aœciwie ma³o komu,
udaje siê uzyskaæ w tym czasie tak trwa³e
efekty i pozostawiaæ za sob¹ tak dobrze za-
powiadaj¹cy siê ci¹g dalszy.

Ad multos annos Jubilacie. ̄ yczymy Ci si³
i zdrowia i oczekujemy Jubileuszu 100-lecia.

1) Prof. zw. dr hab.in¿ Andrzej Ry¿yñski,
Politechnika Poznañska, Instytut In¿ynierii
L¹dowej
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Prof. zw. dr hab. in¿. Jan Koch

Rola i zadania

wy¿szych uczelni technicznych

w rozwoju gospodarczym

(skrót tekstu przemówienia napisanego

z okazji doktoratu honoris causa autora

i wyg³oszonego  19 czerwca br.

na Politechnice Szczeciñskiej)

Wbrew œwiatowej tendencji nak³ady na
naukê w Polsce malej¹ od wielu lat. Apele i
protesty wobec tej polityki s¹ nieskuteczne.

W trosce o poziom nauki i wykszta³ce-
nia obywateli, które decyduj¹ o stanie go-
spodarki, a wiêc i poziomie ¿ycia ludnoœci
Polski, powinniœmy podejmowaæ badania,
które maj¹ szansê szybkiego wdro¿enia.
Wdro¿enia te powinny przyczyniæ siê do
wzrostu zapotrzebowania na wyniki badañ
naukowych ze strony firm komercyjnych.

Niestety polski przemys³ ci¹gle jeszcze
jest rekonstruowany, restrukturyzowany,
prywatyzowany itd. Procesy te, z natury
bardzo trudne i mentalnie obce wielu lu-
dziom, którzy prze¿yli lata w „realnym so-
cjalizmie”, s¹ tak¿e spowalniane przez nie-
które ugrupowania polityczne, bêd¹ wiêc
trwa³y zapewne jeszcze szereg lat. Nie wró-
¿y to dobrze zapotrzebowaniu na prace roz-
wojowe i naukowe, a co za tym idzie – ich

Doktorat honoris causa

dla prof. zw. dr hab. in¿.

Jana Kocha

finansowaniu przez przemys³. Tym bardziej
nale¿y zabiegaæ o takie wykorzystanie po-
zostaj¹cych do dyspozycji œrodków, by za-
chêcaæ do korzystania z dorobku polskich
naukowców. Ponad 70% potencja³u badaw-
czego znajduje siê na wy¿szych uczelniach,
tu wiêc trzeba wypracowaæ mechanizmy
transferu nowych technologii do przemys³u.

Pierwszoplanowe zadanie wyboru tema-
tyki badañ spoczywa na ludziach nauki co
najmniej z dwóch powodów.

Pierwszym z nich jest brak wyraŸnej po-
lityki naukowej i gospodarczej pañstwa.
Drugi powód wynika z potrzeby kompeten-
cji. Tylko ludzie zajmuj¹cy siê badaniami
naukowymi potrafi¹ wskazaæ dziedziny
przysz³oœciowe dla rozwoju naszego kraju.
Powinniœmy byæ zatem w pe³ni œwiadomi,
¿e to na nas spoczywa odpowiedzialnoœæ za
wybór tematyki naszych naukowych docie-
kañ, a przez to poœrednio i odpowiedzial-
noœæ za rozwój kraju.

Transfer technologii jest kryterium we-
ryfikuj¹cym u¿ytecznoœæ tych badañ.

Przez technikê lub – z angielska – tech-
nologiê rozumie siê umiejêtnoœci po³¹czo-
ne z wiedz¹. Potencja³ wiedzy, którym dys-
ponuj¹ pracownicy nauki, jest rodzajem
pó³produktu, który musi zostaæ przysposo-
biony do praktycznego zastosowania. Zdol-
noœæ do aplikacji techniki czy technologii

zale¿y od uwarunkowañ gospodarczych czy
ekonomicznych.

Potrzeba przyspieszenia procesu prze-
twarzania wyników badañ naukowych w
po¿yteczne i rynkowo dojrza³e produkty
zmusza ich twórcê, by wykazywa³ siê: kre-
atywnoœci¹, znajomoœci¹ rynku i zdolnoœci¹
do konkurowania na rynku. Dlatego powi-
nien on umieæ rozpoznawaæ potrzeby klien-
tów i braæ pod uwagê znaczenie czynnika
czasu.

W zamian za podjêty trud mo¿na uzy-
skaæ now¹ jakoœæ, gdy¿ przy transferze tech-
nologii dochodzi czêsto do niekonwencjo-
nalnego ³¹czenia ró¿nych dziedzin i kom-
pleksowych prac nad tworzonym
produktem. Cenna jest te¿ koncentracja ró¿-
norodnego potencja³u badawczego wokó³
konkretnego problemu. Jakoœæ wyników
zale¿y od zdolnoœci wspó³dzia³ania twórców
i od wzajemnego przenikania siê badañ
(podstawowych czy stosowanych) z proce-
sem transferu technologii i innowacji.

Transferowi technologii sprzyja wzrost
produktywnoœci badañ naukowych i minima-
lizacja ryzyka prowadzenia procesów inno-
wacyjnych. Jednak¿e postêp jest na ogó³ po-
wolny i uci¹¿liwy. Wyd³u¿enie zaœ procesu
wprowadzania innowacji poci¹ga za sob¹
koszty wiêksze ni¿ te, które s¹ zwi¹zane z
samym odkryciem czy wynalazkiem.

W dniu 19 czerwca 2002 r. pracownik naukowy Politechniki

Wroc³awskiej – prof. zw. dr hab. in¿. Jan Koch otrzyma³ z r¹k

JM Rektora Politechniki Szczeciñskiej dyplom doktora honoris

causa.

Profesor Koch od 49 lat pracuje dla Politechniki Wroc³aw-

skiej. Zajmuje siê konstrukcj¹ i badaniami obrabiarek skrawa-

j¹cych do metali, komputerowo wspomaganym projektowaniem

i programowaniem systemów i procesów oraz automatyzacj¹ pro-

dukcji. Od 1965 roku kieruje Zak³adem Badañ Obrabiarek,

Automatyzacji i Organizacji Produkcji na Wydziale Mechanicz-

nym, w latach 1971-1981 by³ zastêpc¹ dyrektora Instytutu Tech-

nologii Maszyn i Automatyzacji, a w okresie 1987-1993 dyrekto-

rem tego Instytutu. W latach 1985-1987 by³ prorektorem Poli-

techniki Wroc³awskiej, o od 1993 r. do 1999 r. dziekanem

Wydzia³u Mechanicznego. Od 21 lat jest cz³onkiem Senatu na-

szej Uczelni. Profesor od 25 lat prowadzi wyk³ady na Uniwersy-

tetach w DreŸnie i Stuttgarcie.

Pe³ni tak¿e funkcjê kierownika Wroc³awskiego Centrum

Transferu Technologii – jednostki powo³anej przy naszej uczel-

ni, której zadaniem jest komunikowanie ze sob¹ œwiata nauki i

biznesu w celu podniesienia efektywnoœci i konkurencyjnoœci
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Innowacje wymagaj¹ce intensywnych
badañ naukowych powinny byæ w znacznej
mierze finansowane przez pañstwo. Chodzi
zw³aszcza o zakup sprzêtu badawczego i
prowadzenie badañ o podstawowym i ogól-
nym charakterze. Ten system wspomagania
musi stwarzaæ swego rodzaju nacisk inno-
wacyjny na podmioty gospodarcze.

Transfer technologii jawi siê jako pe-
wien nowy wymiar spo³ecznej odpowie-
dzialnoœci.

Zdefiniujmy, ¿e: transfer technologii to

celowe, ukierunkowane przekazywanie wie-

dzy i umiejêtnoœci do procesu produkcyjne-

go celem udanego urynkowienia powsta³e-

go produktu.

Trzeba wiêc dysponowaæ wiedz¹ i umie-
jêtnoœciami, znaæ dany proces produkcyjny
i rynek. To wydaje siê oczywiste i zrozu-
mia³e, ale wiemy, ¿e k³opoty z transferem
technologii maj¹ tak¿e pañstwa wysoko roz-
winiête, o znacznie bogatszym doœwiadcze-
niu ni¿ nasze. Transferu technologii nie
mo¿na w istocie zaplanowaæ, choæ mo¿na
go lepiej rozeznaæ, kszta³towaæ i przyspie-
szaæ. Trzeba jednak mieæ œwiadomoœæ spo-
rego marginesu przypadkowoœci i ryzyka.

By uczelnia mog³a skutecznie transfero-
waæ technologiê, musi umieæ przekazywaæ
wiedzê na najwy¿szym poziomie. Wiedza
techniczna, oparta na wiedzy okreœlonej jako
podstawowa, czerpie tak¿e z doœwiadczeñ
czysto przemys³owych. Tym, czym dla nauk
przyrodniczych jest „obserwacja” przyrody,
tym w zakresie wiedzy in¿ynierskiej jest
„obserwacja” produkcji przemys³owej.

Badania in¿ynierskie musz¹ byæ prowa-
dzone we wspó³pracy z przemys³em, bowiem
tylko wtedy osi¹ga siê rozwi¹zania o walo-
rach praktycznych. Aby wyniki badañ wy-
sz³y na dobre gospodarce, niezbêdny jest te¿
co najmniej dwojaki charakter transferu.

Po pierwsze: transfer wykszta³conych
ludzi, posiadaj¹cych najnowsz¹ wiedzê, a
wiêc absolwentów studiów i promowanych
doktorów, ale tak¿e absolwentów studiów
podyplomowych oraz absolwentów ró¿ne-
go rodzaju kursów i seminariów.

Po drugie: transfer technologii, opraco-
wanych w ramach projektów badawczych.

Aby uczelnia mog³a wype³niaæ te dwo-
jakiego rodzaju zadania, musz¹ byæ spe³nio-
ne okreœlone minimalne wymagania kadro-
we i organizacyjne.

Odnosz¹cy sukces w transferze techno-
logii nauczyciel-badacz powinien posiadaæ
oprócz kompetencji naukowych szereg kwa-
lifikacji mened¿erskich: umiejêtnoœæ kiero-
wania zespo³em, zdolnoœæ do zaanga¿owa-
nia siê, si³ê przebicia, zdolnoœæ pielêgnowa-
nia kontaktów z przemys³em, a tak¿e wiedzê
o technice finansowania badañ. Natomiast
podstawowa jednostka uczelniana, jeœli ma
odnosiæ sukcesy na tym polu, musi byæ roz-

budowana do jednostki o tzw. krytycznej
wielkoœci, zatrudniaj¹cej pracowników o
ró¿nych umiejêtnoœciach. Z doœwiadczeñ
krajowych i zagranicznych wynika, ¿e taka
jednostka powinna zatrudniaæ od kilkuna-
stu do oko³o 40 osób i sk³adaæ siê z asysten-
tów, doktorów oraz pracowników technicz-
nych i administracji. Powinna ona tak¿e
dysponowaæ niezbêdn¹ samodzielnoœci¹,
tak¿e finansow¹, by decyzje o charakterze
technicznym nie by³y, choæby czasowo,
utrudniane przez na ogó³ doœæ bezw³adne
du¿e jednostki centralne.

Obok tak zorganizowanych jednostek
powinny istnieæ wyspecjalizowane jednostki
ogólnouczelniane typu centrów transferu
technologii, by u³atwiaæ nawi¹zywanie kon-
taktów miêdzy poszczególnymi badaczami
czy podstawowymi jednostkami uczelniany-
mi a przemys³em. Centra te winny przyj¹æ
na siebie szereg obowi¹zków organizacyj-
nych, prawnych i finansowych ci¹¿¹cych
dziœ na badaczach.

Aby transfer technologii móg³ siê zakoñ-
czyæ sukcesem rynkowym, potrzebna jest te¿
gotowoœæ przemys³u do przyjmowania i
wprowadzania innowacji i nowych techno-
logii. Zachêt¹ dla firm mo¿e byæ udzia³ fun-
duszy pañstwowych w badaniach ukierun-
kowanych i prowadz¹cych do wdro¿eñ. Taki
system istnieje wprawdzie w Polsce w for-
mie tzw. projektów celowych pozwalaj¹-
cych Komitetowi Badañ Naukowych na
doœæ znaczne dofinansowywanie prac ba-
dawczo-rozwojowych, jednak w praktyce
zwyciê¿a tu interes firm, które w zg³asza-
nych wnioskach o finansowanie minimali-

W³asna firma

po studiach?
We Wroc³awskim Centrum Transferu

Technologii Politechniki Wroc³awskiej od-
by³o siê 19 lutego br. uroczyste zakoñcze-
nie konkursu „W³asna firma po studiach”.
W obecnoœci rektorów i prorektorów PWr,
UWr, AR i AE, prezydenta Wroc³awia Sta-
nis³awa Huskowskiego, przedstawicieli:
w³adz miejskich, Parku Technologicznego
oraz przemys³u nast¹pi³o og³oszenie wyni-
ków konkursu, wrêczenie nagród laureatom
i prezentacja najlepszych prac.

Komisja, której przewodniczy³ prof. Jan
Koch, sk³adaj¹ca siê z reprezentantów PWr,
UWr, AE, AE, Urzêdu Marsza³kowskiego i
Miejskiego oraz TI Dolmel po zapoznaniu
siê z 35 wnioskami konkursowymi posta-
nowi³a:
• nie przyznaæ I nagrody;
• przyznaæ dwie II nagrody w wysokoœci
3000 z³ ka¿da:

zuj¹ zakres innowacji. Rola instytucji ba-
dawczych, takich jak uczelnie, w wielu przy-
padkach jest marginalna, choæ to one powin-
ny byæ pe³noprawnym partnerem.

Osobnym, wa¿nym zagadnieniem jest
udzia³ uczelni i podmiotów gospodarczych
w projektach finansowanych przez Uniê
Europejsk¹. Mimo wysi³ku informacyjnego
i finansowego Komitetu Badañ Naukowych
Ÿród³o to nie jest dostatecznie wykorzysty-
wane. Tymczasem te europejskie projekty
s¹ najczêœciej nakierowane na praktyczny
efekt koñcowy, bowiem w sk³adzie konsor-
cjum, które realizuje taki projekt, musi byæ
tzw. u¿ytkownik koñcowy (end user).

Zatem rola uczelni w innowacjach i trans-
ferze technologii mo¿e byæ znacz¹ca – pod
warunkiem jednak, ¿e pracownicy nauki
bêd¹ zainteresowani tym, by ich prace ba-
dawcze by³y nakierowane na praktyczne
zastosowanie. Œwiadomoœæ, i¿ sukces na-
ukowy mo¿na i trzeba po³¹czyæ z sukcesem
wdro¿eniowym, a nastêpnie rynkowym i fi-
nansowym, zaczyna coraz bardziej docie-
raæ do naukowców.

Trzeba jednak pamiêtaæ o tym, ¿e prze-
mys³ przekazuje swoje œrodki tylko tam,
gdzie spodziewa siê rych³ych osi¹gniêæ.
Trzeba siê przy tym uwolniæ od tradycyj-
nych akademickich wyobra¿eñ, ¿e badania
naukowe musz¹ byæ wolne od interesów
przemys³u. Niew¹tpliwa potrzeba prowa-
dzenia prac naukowych o charakterze pod-
stawowym nie jest sprzeczna z faktem, ¿e
badania w naukach technicznych musz¹ byæ
prowadzone z myœl¹ o mo¿liwoœci ich prak-
tycznego zastosowania.

1. Jaros³awowi Stepie,
2. Krzysztofowi Cemke i Paw³owi Kê-

dzierskiemu;
• przyznaæ cztery III nagrody w wysokoœci
1000 z³ ka¿da:

1. Marii Krasnopolskiej,
2. Marcinowi Góreckiemu,
3. Dariuszowi Puchalakowi, Jaros³awo-

wi Mazurkowi i Tomaszowi Kowalo-
wi,

4. Markowi Wolskiemu;
• przyznaæ cztery wyró¿nienia Rektorów w
wysokoœci 1000 z³ ka¿de:

1. Magdalenie Gontarek (wyró¿nienie
Rektora UWr),

2. Krzysztofowi Tomczykowi (wyró¿-
nienie Rektora PWr),

3. Patrykowi Nowackiemu (wyró¿nienie
Rektora AE),

4. Krzysztofowi £opaciukowi (wyró¿-
nienie Rektora AR).

Podczas prezentacji nagrodzonych prac Ja-
ros³aw Stepa przedstawi³ swój projekt – elek-
troniczn¹ ksi¹¿kê. Urz¹dzenie to przypomina-
j¹ce formatem tradycyjn¹ ksi¹¿kê mog³oby
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pomieœciæ kilka tysiêcy stron tekstu zawieraj¹-
cych zestaw podrêczników i lektur z programu
nauczania. Mog³oby byæ te¿ pod³¹czane do
komputerów osobistych w celu nape³nienia go
danymi. E-book stwarza mo¿liwoœci wspoma-
gania nauczania, a uczniowie uwolnieni bylili-
by od uci¹¿liwego noszenia ksi¹¿ek.

Krzysztof Cemke i Pawe³ Kêdzierski za-
proponowali opracowanie programów kom-
puterowych, które znalaz³yby zastosowanie
w badaniach genetycznych i s³u¿y³yby ana-
lizie danych z dziedziny biologii, biotech-
nologii, farmacji, czy biochemii.

Pomys³em Marii Krasnopolskiej jest
„Miasto na telefon”, czyli stworzenie cen-

Prezydent Wroc³awia gratuluje laureatom II nagrody

Konkurs na najlepszy pomys³
w³asnego przedsiêbiorstwa by³ jed-
nym z elementów programu „W³a-
sna firma po studiach”. Jego celem
by³o rozpropagowanie wœród stu-
dentów ostatniego roku wy¿szych
uczelni Wroc³awia idei tworzenia
w³asnych firm oraz przekazanie
praktycznej wiedzy – w jaki sposób
za³o¿yæ w³asn¹ firmê i jak sfinanso-
waæ jej powstanie i rozwój. W ra-
mach realizacji projektu opracowa-
no, wydano i rozpowszechniono
10.000 egzemplarzy broszury „Jak
za³o¿yæ i prowadziæ w³asn¹ firmê?”
oraz przeprowadzono seminarium,
w którym uczestniczy³o 100 osób.
Projekt zosta³ w po³owie dofinanso-
wany przez Polsk¹ Agencjê Rozwo-
ju Przedsiêbiorczoœci w Warszawie.
Partycypowa³y w nim tak¿e uczel-
nie rozpowszechniaj¹ce wœród swo-
ich studentów broszury oraz prezy-
dent Wroc³awia, który zdecydowa³

siê ufundowaæ nagrody do tego konkursu.
Zdaniem zespo³u WCTT w³aœnie na tego
typu dzia³alnoœæ i promocjê przedsiêbior-
czoœci jest zapotrzebowanie w œrodowisku
uczelnianym i wœród studentów.

Planowana jest kontynuacja dzia³añ pro-
muj¹cych ideê przedsiêbiorczoœci akademic-
kiej. Organizatorzy chc¹ wydaæ praktyczny
przewodnik, wiêkszych rozmiarów ni¿ do-
tychczas, zorganizowaæ szkolenia poœwiêco-
ne zak³adaniu i prowadzeniu w³asnej firmy,
a tak¿e kolejne edycje tego konkursu (byæ
mo¿e jeszcze pod koniec tego roku).

Planuje siê forum inwestycyjne umo¿li-
wiaj¹ce zainteresowanym prezentacjê biz-

nesplanu przed osobami, które dys-
ponuj¹ kapita³em.

Jednym z elementów jest opra-
cowanie propozycji programu
wspierania przedsiêbiorczoœci w
oparciu o najlepsze programy za-
graniczne.

Byæ mo¿e, gdy we Wroc³awskim
Parku Technologicznym powstanie
obecnie projektowany inkubator na-
ukowo-techniczny, uda siê tam uzy-
skaæ pewn¹ przestrzeñ, któr¹ wyko-
rzysta siê na rozwijanie inicjatyw
studenckich. Wœród propozycji na
przysz³oœæ s¹ granty umo¿liwiaj¹ce
m³odym ludziom bezp³atne u¿ytko-
wanie okreœlonych urz¹dzeñ bêd¹-
cych w³asnoœci¹ uczelni w celu do-
pracowania swojego pomys³u.

Istotn¹ spraw¹ jest tak¿e pomoc
w nawi¹zywaniu kontaktów z oso-
bami lub funduszami zainteresowa-
nymi inwestowaniem w nowo po-
wstaj¹ce technologie.

Hanna Waœkowska

trum informacji o us³ugach miejskich przy
wykorzystaniu nowoczesnych technik ko-
munikacji.

Wyró¿niony przez Rektora PWr Krzysz-
tof Tomczyk widzi szanse w³asnej firmy w
instalacji sieci komputerowych (np. osie-
dlowych) z dostêpem do Internetu. Pozwo-
li³aby ona na prowadzenie sklepów wirtu-
alnych oraz serwisów internetowych
WWW i zwi¹zan¹ z nimi archiwalizacjê
reklam, budowê i zarz¹dzanie bazami da-
nych, tworzenie tanich systemów kompu-
terowych, udostêpnianie skrzynek poczty
elektronicznej oraz przestrzeni dyskowych
(dyski wirtualne).

Jaros³aw Stepa prezentuje swój konkursowy projekt
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Szanse uzyskania

offsetu dla nauki”
Pod takim tytu³em ukaza³ siê na stro-

nach KBN tekst Dyrektora Biura Spraw

Obronnych urzêdu KBN p³k mgr in¿. An-

drzeja Grochulskiego informuj¹cy o

mo¿liwoœci uzyskania dotacji na badania

naukowe z tzw. offsetu. Pe³n¹ publika-

cjê wraz za³¹cznikami mo¿na znaleŸæ pod

adresem www.kbn.gov.pl/finauki98/off-

set.html .

Poni¿ej zamieszczamy skrót tego ma-

teria³u.

I. Czym jest i czym mo¿e byæ offset

Offset (z ang. wyrównanie, kompensa-
ta) oznacza system kompensacji wydatków
ponoszonych przez kraj dokonuj¹cy za gra-
nic¹ zakupów uzbrojenia i sprzêtu wojsko-
wego. Jakkolwiek instytucja offsetu ma
swoich zwolenników i przeciwników, to sta-
³a siê nieod³¹cznym elementem towarzysz¹-
cym du¿ym kontraktom zakupów uzbroje-
nia. Przewa¿y³y argumenty, ¿e pieni¹dze
podatników wydane na zakupy uzbrojenia
za granic¹ powinny zwracaæ siê w kraju jako
wymuszone dzia³ania dostawcy uzbrojenia
(offsetodawcy). Mog¹ to byæ np. zamówie-
nia dla rodzimego przemys³u, otwarcie ryn-
ków zagranicznych, wspólne anga¿owanie
siê w przedsiêwziêcia o istotnym znaczeniu
dla rozwoju ekonomicznego itp. Skala kom-
pensacji jest przedmiotem negocjacji stron
zawieraj¹cych kontrakt, wiele zale¿y te¿ od
zastosowanych tzw. wspó³czynników offse-
towych.

Kwestia offsetu regulowana jest ró¿nie
w ró¿nych krajach; w niektórych – tak¿e w
Polsce – okreœlona jest zapisami ustawowy-
mi. Wynika z nich, ¿e:

• offset jest obowi¹zkowy przy realiza-
cji zakupów powy¿ej 5 mln euro,

• wartoœæ umowy offsetowej nie mo¿e
byæ mniejsza od umownej wartoœci
dostawy,

• co najmniej 50% wartoœci zobowi¹-
zania offsetowego musi mieæ charak-
ter bezpoœredni, tj. s³u¿yæ rozwojowi
przemys³owego potencja³u obronne-
go.

Okreœlono te¿ ogólnie obszary lokowa-

nia offsetu:
• rozwój polskiego przemys³owego po-

tencja³u obronnego, a tak¿e przemy-
s³u lotniczego, elektronicznego oraz

„ wdra¿anie zaawansowanych techno-
logii,

• otwarcie nowych rynków eksporto-
wych dla polskiego przemys³u,

• przekazanie nowych technologii oraz
usprawnieñ organizacyjnych do Pol-
ski,

• rozwój prac naukowo-badawczych,
rozwój polskich uczelni i jednostek
badawczo-rozwojowych,

• tworzenie nowych miejsc pracy w
Polsce.

Offset jest uwa¿any za skuteczny instru-
ment stosowany w handlu miêdzynarodo-
wym. Pozwala przyspieszyæ (o ile jest w³a-
œciwie stosowany) rozwój gospodarki i uzy-
skaæ korzyœci w eksporcie i imporcie.

Korzyœci dla importerów:
• zapewnienie przyœpieszonego rozwo-

ju wybranym, priorytetowym dzia³om
gospodarki,

• zapewnienie transferu nowych tech-
nologii i know-how podmiotom
pañstw o ni¿szym poziomie rozwoju,

• wzrost poziomu inwestycji,
• umo¿liwienie promocji wybranych

dziedzin gospodarki,
• zwiêkszenie mo¿liwoœci eksporto-

wych,
• wzrost zatrudnienia.
Korzyœci dla eksporterów:
• poszerzenie rynków zbytu,
• d³ugookresowa stabilizacja warunków

wymiany handlowej,
• poprawa konkurencyjnoœci towarów i

podniesienie atrakcyjnoœci oferty eks-
portowej.

Transakcje kompensacyjne, pomimo ¿e
powinny wp³ywaæ stymuluj¹co na rozwój
gospodarczy kraju-importera, mog¹ byæ
równie¿ przyczyn¹ zainicjowania negatyw-
nych tendencji i doprowadziæ nawet do po-
gorszenia sytuacji firm, czy nawet ca³ych
obszarów gospodarki, na co prawda wy-
¿szym ni¿ przed offsetem poziomie techno-
logicznym. Praktyka wskazuje na ró¿ne tego
typu zagro¿enia, jakie mog¹ wystêpowaæ
przy realizacji offsetu.

Doœwiadczenia innych krajów z realiza-
cji offsetu s¹ zró¿nicowane. Sukcesami na
tym polu mog¹ pochwaliæ siê g³ównie Fin-
landia, Republika Po³udniowej Afryki i Izra-
el. W Finlandii wynegocjowany offset to-
warzysz¹cy zakupom samolotu F-18 Hor-
net doprowadzi³ m.in. do wykreowania
firmy elektronicznej Nokia na œwiatowego
dzisiaj lidera rynku telefonii komórkowej.
Finowie nie tylko dokonali trafnego wybo-
ru, ale okazali siê konsekwentni w utrzy-

maniu przyjêtej strategii. Inne kraje nie osi¹-
gnê³y tak spektakularnych i trwa³ych efek-
tów merytorycznych i ekonomicznych.

Doœwiadczenia Polski w realizacji off-
setu s¹ niewielkie. Dotychczas zawarto trzy
umowy offsetowe (o wartoœci ok. 300 mln
$). Szybko jednak okaza³o siê, ¿e niezbêd-
ne jest wprowadzenie do przepisów pew-
nych zmian i uzupe³nieñ porz¹dkuj¹cych i
usprawniaj¹cych realizacjê przedsiêwziêæ
offsetowych i sprzyjaj¹cych aktywnemu
kszta³towaniu propozycji zobowi¹zañ off-
setowych.

II. Aktualne (i przysz³e) wyzwania

W zwi¹zku z planowanymi przez Polskê
w najbli¿szym czasie znacznie wiêkszymi
zagranicznymi zakupami sprzêtu i uzbroje-
nia powinniœmy umieæ okreœliæ obszary w³a-
œciwego lokowania offsetu i wp³ywaæ ak-
tywnie na jego kszta³towanie w konkretnych
przedsiêwziêciach.

Nale¿y wybraæ dziedziny lub wrêcz kon-
kretne przedsiêwziêcia („projekty”), w któ-
rych ulokowane wsparcie (nowoczesne tech-
nologie, know-how, inwestycje, wsparcie
kapita³owe, zamówienia zagraniczne, otwar-
cie rynków zewnêtrznych dla polskich pro-
duktów, tworzenie nowych miejsc pracy itp.)
mo¿e najskuteczniej przyczyniæ siê do osi¹-
gniêcia wzrostu gospodarczego i szeroko
rozumianego rozwoju kraju.

Zobowi¹zania offsetowe mog¹ mieæ cha-
rakter zlecenia produkcji pewnych kompo-
nentów zwi¹zanych z kontraktem, mog¹ jed-
nak tak¿e dotyczyæ ca³kiem nowych przed-
siêwziêæ. W szczególnoœci mo¿e to polegaæ
na rozwoju nowych produktów i technolo-
gii. Ustawa offsetowa stwarza zatem poten-
cjalne mo¿liwoœci finansowania przedsiê-
wziêæ innowacyjnych i rozwoju technolo-
gicznego polskich firm.

III. Nauka w offsecie  – offset w nauce

Programy offsetowe mog¹ s³u¿yæ rozwo-
jowi polskiej nauki. Stwarzaj¹ mo¿liwoœæ
otwarcia polskich uczelni, instytutów PAN
i jednostek badawczo-rozwojowych na
wspó³pracê z zagranicznymi oœrodkami.

W tej sytuacji œrodowiska naukowe
musz¹ dokonaæ przegl¹du aktualnych mo¿-
liwoœci i realizowanych przedsiêwziêæ,
zw³aszcza projektów badawczych i celo-
wych, by móc przedstawiæ w³aœciw¹ propo-
zycjê dzia³alnoœci nadaj¹cej siê do realiza-
cji w ramach zobowi¹zañ offsetowych. (Or-
gana ustawowe odpowiedzialne za realizacjê
offsetu powinny podj¹æ ze swojej strony
odpowiednie dzia³ania.)
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Nowy podsekretarz
Centrum Informacyjne Rz¹du zawiada-

mia, ¿e premier L.Miller powo³a³ 22 lipca (!)
Wojciecha Szewkê na stanowisko podse-
kretarza stanu w urzêdzie Komitetu Badañ
Naukowych.

Wojciech Szewko urodzi³ siê 10 lipca
1971 r. w Warszawie. Ukoñczy³ z wyró¿-
nieniem studia w Instytucie Stosunków Miê-
dzynarodowych Uniwersytetu Warszaw-
skiego. Specjalizowa³ siê w miêdzynarodo-
wych stosunkach gospodarczych. W latach
1995-99 by³ asystentem w Instytucie Sto-
sunków Miêdzynarodowych WDiNP. Pro-
wadzi³ wyk³ady m.in. w Wy¿szej Szkole
Humanistycznej w Pu³tusku i Akademii
Obrony Narodowej. Jest autorem kilkuna-
stu publikacji z dziedziny gospodarczych
stosunków miêdzynarodowych i organiza-
cji miêdzynarodowych. Pracowa³ w Komi-
tecie Ekonomicznym Rady Ministrów
(1993/94), w URM jako asystent szefa URM
(1995-96), w latach 1997-2000 by³ doradc¹
wicemarsza³ka Sejmu M.Borowskiego. W
roku 2000 pracowa³ w firmie Optimus Loc-
kheed Martin. By³ tak¿e pracownikiem En-
terprice Group Depth (Microsoft) odpowie-
dzialnym za projekty informatyczne w ad-
ministracji publicznej (2000-2002). Od
lutego 2002 r. jest doradc¹ premiera L.Mil-
lera w Gabinecie Politycznym.

Wojciechowi Szewce bêd¹ podlega³y
sprawy informatyzacji, a w szczególnoœci:

1) projektowania i realizacji polityki in-
formatyzacyjnej pañstwa,

2) projektowania rozwi¹zañ systemo-
wych, w tym prawnych, w zakresie infor-
matyzacji,

3) projektowania kryteriów i trybu przy-
znawania œrodków finansowych ustalanych
w bud¿ecie pañstwa na informatyzacjê,

4) finansowania i rozliczania zadañ fi-
nansowanych lub dofinansowywanych z
ww. œrodków,

5) wspó³pracy z zagranic¹ w zakresie
informatyzacji.

Zgodnie z ustaw¹ offsetow¹ ministrowi
odpowiadaj¹cemu za sprawy gospodarki
podlegaj¹ sprawy zwi¹zane z rozpatrywa-
niem ofert, negocjacjami i podpisaniem
umów offsetowych oraz realizacj¹ offsetu.
Komitet do Spraw Umów Offsetowych –
organ ustawowy dzia³aj¹cy przy tym mini-
strze – jest jego cia³em opiniodawczo-do-
radczym.

Zainteresowani udzia³em w realizacji
konkretnych przedsiêwziêæ wynikaj¹cych
ze zobowi¹zañ offsetowych powinni d¹¿yæ
(w sposób odpowiedni do etapu zaawan-
sowania prac) do przedstawienia w³asnych
projektów i ofert. Naturaln¹ drog¹ do tego
celu jest nawi¹zanie kontaktu z przedsta-
wicielem resortowym w Komitecie do
Spraw Umów Offsetowych. Mo¿na rów-
nie¿ porozumiewaæ siê z Ministerstwem
Gospodarki oraz z organizacjami i podmio-
tami gospodarczymi zaanga¿owanymi ju¿
w tê problematykê.

Rozporz¹dzenie Rady Ministrów z 2 lip-
ca 2002 r. precyzuje sposób zaliczania zo-
bowi¹zañ offsetowych oraz okreœla wielko-
œci mno¿ników (wspó³czynników) offseto-
wych. (Za³¹czniki nr 1 – 3 dostêpne na ww.
stronie internetowej podaj¹ dla zobowi¹zañ
bezpoœrednich i poœrednich mno¿niki, któ-
re wynosz¹ od 0,5 do 2,0 oraz wykaz szcze-
gólnych przypadków, gdy stosuje siê mno¿-
niki 2,0 do 5,0.)

IV. Procedury

Procedura zg³aszania wniosków przez
polskie podmioty zainteresowane uczest-
nictwem w realizacji prac wynikaj¹cych ze
zobowi¹zañ offsetowych nie zosta³a dot¹d
œciœle ustalona. Zawarte pierwsze kontrakty
oraz dzia³ania przygotowawcze prowadz¹-
ce do realizacji kilku nastêpnych œwiadcz¹
o du¿ej ró¿norodnoœci mo¿liwych powi¹-
zañ. Mamy do czynienia z  nawi¹zanymi
wczeœniejszymi kontaktami, niejednokrot-
nie z podpisanym ju¿ porozumieniem
(MoU) w sprawie przysz³ej realizacji za-
dañ wynikaj¹cych z umów offsetowych,
poprzez  w³asne, dobrze przemyœlane i
przygotowane konkretne projekty, koñcz¹c
na zupe³nie nieskorelowanych wnioskach
o dofinansowanie w³asnych projektów i
potrzeb (granty).

Procedura zg³aszania wniosków pozosta-
nie zapewne w dalszym ci¹gu ma³o sforma-
lizowana. Jednak mo¿na wskazaæ na kilka
istotnych elementów, jakie powinna zawie-
raæ oferta polskiego podmiotu. S¹ to:

• informacja o podmiocie sk³adaj¹cym
ofertê (nazwa, adres, REGON, tel.,
fax, e-mail),

• osoba reprezentuj¹ca (odpowiedzial-
na za projekt),

• temat proponowanego przedsiêwziêcia,
• przewidywany koszt realizacji,
• przewidywany czas realizacji,
• wysokoœæ spodziewanego wsparcia fi-

nansowego ze strony offsetodawcy,
• wysokoœæ planowanych nak³adów

w³asnych,
• krótki opis przedsiêwziêcia,
• niezbêdne inwestycje i zakupy,
• harmonogram (zadania, czas, nak³ady),
• spodziewane efekty realizacji projek-

tu (krótka ocena z uzasadnieniem),
• spodziewane efekty dla offsetodawcy,
• informacja o nawi¹zanej wspó³pracy

z podmiotem zagranicznym,
• rekomendacje.
Powy¿sze informacje (oferta) powinny

byæ przygotowane w miarê syntetycznie, ale
na tyle wyczerpuj¹co, by umo¿liwiæ wstêpn¹
ocenê projektu, a w przypadku jego akcep-
tacji – dalsze dzia³ania.

Oferent powinien byæ przygotowany na
niezw³oczne podjêcie konkretnych meryto-
rycznych rozmów i negocjacji zarówno z
polskim zespo³em negocjuj¹cym kontrakt,
jak i z offsetodawc¹.

Zainteresowane instytucje naukowe
mog¹ sk³adaæ swoje oferty w Komitecie
Badañ Naukowych. Zaleca siê adresowaæ je
na Biuro Spraw Obronnych urzêdu KBN.

Adres do korespondencji:

Komitet Badañ Naukowych
Biuro Spraw Obronnych
ul. Wspólna 1/3
00-529 Warszawa
Tel.:   (+22)-621-59-41
Fax:   (+22)-529-22-77
e-mail: bo@kbn.gov.pl

Przepisy dotycz¹ceumów offsetowych:

• Ustawa o niektórych umowach kom-

pensacyjnych zawieranych w zwi¹zku z

umowami dostaw na potrzeby obronnoœci

i bezpieczeñstwa pañstwa (Dz.U.99.
80.903 z póŸn. zm.) z 10 wrzeœnia 1999 r.

• Rozporz¹dzenia Rady Ministrów w

sprawie szczegó³owych zasad zaliczania zo-

bowi¹zañ offsetowych zagranicznego do-

stawcy uzbrojenia lub sprzêtu wojskowego

na poczet wartoœci umowy offsetowej i wiel-

koœci mno¿ników dla zobowi¹zañ offseto-

wych bezpoœrednich i poœrednich (Dz.U.
00.66.792) z 1 sierpnia 2000 r.

• Ustawa w sprawie regulaminu orga-

nizacyjnego Komitetu do Spraw Umów Of-

fsetowych (Dz.U. 00.66.793) z 1 sierpnia
2000 r.

• Ustawa o zmianie ustawy o niektórych

umowach kompensacyjnych zawieranych

w zwi¹zku z umowami dostaw na potrzeby

obronnoœci i bezpieczeñstwa pañstwa (z 7
czerwca 2002 r., Dz.U. 02.81.733)

• Rozporz¹dzenie Rady Ministrów w

sprawie szczegó³owych zasad zaliczania

zobowi¹zañ offsetowych zagranicznego

dostawcy uzbrojenia lub sprzêtu wojskowe-

go na poczet wartoœci umowy offsetowej z
2 lipca 2002 r.
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Posiedzenie KBN

20 czerwca 2002 roku odby³o siê ostatnie
przed wakacjami posiedzenie KBN.

Zebrani uczcili pamiêæ zmar³ego 9 czerw-
ca br. prof. dra hab. in¿. Zbigniewa Bilickie-
go, z Instytutu Maszyn Przep³ywowych PAN
w Gdañsku i Politechniki Koszaliñskiej –
cz³onka Zespo³u Elektrotechniki, Energety-
ki i Metrologii (T-10)

• Komitet zwiêkszy³ œrodki na finansowa-
nie lub dofinansowanie dzia³alnoœci wspoma-
gaj¹cej badania w 2002 r. o 1.500.000 z³, do
³¹cznej kwoty 23.500.000 z³.

• Przyznano œrodki na dofinansowanie
badañ naukowych i prac rozwojowych bê-
d¹cych czêœci¹ programów Unii Europejskiej
lub innych programów miêdzynarodowych
w ³¹cznej wysokoœci 14.190.000 z³, zaœ
180.000 z³ przeznaczono na dofinansowanie
realizacji zadañ dotycz¹cych uczestnictwa
polskich zespo³ów w projektach 5. PR.

Przyjêto rozliczenia raportów rocznych i
koñcowych z wykonania w 2001 r. zadañ
realizowanych w ramach projektów 5. PR
przez jednostki naukowe.

Zapoznano siê z informacjami na temat
uczestnictwa Polski w 5. PR. (Wg najnow-
szych danych liczba polskich zespo³ów na-
ukowych w zg³oszonych projektach wynio-
s³a ponad 5 000. Z tej liczby 953 zespo³y
uczestnicz¹ lub bêd¹ uczestniczyæ w 736 pro-
jektach badawczych zg³oszonych do realiza-
cji. Oczekuje siê, ¿e zakwalifikowane zespo³y
uzyskaj¹ w sumie dofinansowanie z Komisji
Europejskiej w wysokoœci ok. 96,5 mln euro.)

• Komitet pozytywnie zaopiniowa³ pro-
jekt zmiany zarz¹dzenia o podziale œrodków
bud¿etowych na naukê pomiêdzy zespo³y
KBN. Przewiduje on zwiêkszenie przyzna-
nych œrodków o 6.137.100 z³. Komitet
uchwali³ równie¿ zmiany w finansowaniu lub
dofinansowaniu w roku 2002:

– dzia³alnoœci statutowej jednostek nauko-
wych zwiêkszaj¹c œrodki przeznaczone dla
Polskiej Akademii Umiejêtnoœci o 937.100
z³ do ³¹cznej wysokoœci 2.811.200 z³ ,

– badañ w³asnych szkó³ wy¿szych (zgod-
nie z wnioskiem ministra edukacji narodo-
wej i sportu rozdysponowano 430.000 z³
miêdzy 8 uczelni niepañstwowych i 4 pañ-
stwowe szko³y zawodowe).

• Przewodnicz¹cy Zespo³u Roboczego do
sprawy Ustalenia Rankingu Inwestycji w
roku 2002 poinformowa³, ¿e zarekomendo-
wano szereg inwestycji, których dotowanie
jest niezbêdne ze wzglêdu na sytuacje loso-
we (na ³¹czn¹ kwotê 2.410.900 z³) oraz in-
westycje aparaturowe uzasadnione ich zna-

Wytyczne KBN

w sprawie kryterium praktycznego

znaczenia podejmowanej problematyki

badawczej

Na podstawie Art. 8 ust. 5 ustawy z dnia 12
stycznia 1991 r. o Komitecie Badañ Naukowych
(Dz. U. z 2001 r. Nr 33, poz. 389), Komitet
Badañ Naukowych wydaje swoim zespo³om
nastêpuj¹ce wytyczne w sprawie uwzglêdnia-
nia praktycznego znaczenia podejmowanej pro-
blematyki w projektach badawczych:

1. W zakresie badañ stosowanych zna-
czenie praktyczne podejmowanej problema-
tyki badawczej jest kryterium zasadniczym
i równowa¿nym z kryterium wartoœci na-
ukowej projektu. Znaczenie praktyczne na-
le¿y rozwa¿aæ zarówno przy ocenie wnio-
sków o finansowanie projektów badaw-
czych, jak te¿ i przy ocenie raportów
rocznych oraz raportów koñcowych.

2. Znaczenie praktyczne podejmowanej
problematyki badawczej oznacza przede
wszystkim przyczynienie siê dzia³alnoœci
badawczej finansowanej przez KBN jako
badania stosowane (w formule projektów
badawczych) do wzbogacenia polskiej go-
spodarki, szczególnie w sektorze ma³ych i
œrednich przedsiêbiorstw.

3. W obszarze badañ stosowanych zale-
ca siê wytypowanie przez zespo³y okreœlo-
nych obszarów tematycznych, w których
realizacja projektów, zdaniem zespo³ów,
odpowiada aktualnym i rzeczywistym po-
trzebom polskiej gospodarki.

4. Obszary, o których mowa w punkcie
3, zostan¹ og³oszone na stronie interneto-
wej KBN http://www.kbn.gov.pl/finauki98/
komu0702.htm .

5. Wnioski o finansowanie projektów
badawczych dotycz¹ce obszarów, o których

czeniem i pilnoœci¹ (na kwotê 10.193.235 z³).
• KBN zapozna³ siê z propozycj¹ zmiany

zarz¹dzenia wyodrêbniaj¹cego œrodki na fi-
nansowanie lub dofinansowanie tegorocz-
nych zadañ. Zalecono zwiêkszenie œrodków:

– na inwestycje zwi¹zane z badaniami i
pracami rozwojowymi,

– przyznawanych w wyniku rozpatrzenia
odwo³añ, a dotycz¹cych dzia³alnoœci wspo-
magaj¹cej badania. Nastêpnie Komitet podj¹³
uchwa³ê przyznaj¹c¹ jednostkom naukowym
œrodki na finansowanie lub dofinansowanie
w 2002 r. inwestycji s³u¿¹cych badaniom lub
pracom rozwojowym. Zgodnie z propozycj¹
Zespo³u Roboczego do sprawy Ustalenia
Rankingu Inwestycji rozdysponowano
12.474.135 z³.

• Ustanowiono nastêpuj¹ce projekty ba-
dawcze zamawiane: „Badania nad mo¿liwo-
œciami wykorzystania terapeutycznego nie-
embrionalnych komórek macierzystych ssa-
ków”, „Nowe materia³y i technologie dla
in¿ynierii biomedycznej” i „Biotechnologicz-
ne i fizjologiczne metody doskonalenia pro-
cesów rozrodu zwierz¹t w warunkach pra-
wid³owego i zak³óconego œrodowiska”.

Komitet postanowi³ nie wyodrêbniaæ
œrodków finansowych na rozwój biblioteki
wirtualnej.

• Departament Ekonomiczny przedstawi³
stan realizacji bud¿etu Dzia³u 730 – Nauka

wed³ug stanu z 31 maja 2002 roku.
• Podtrzymano negatywne stanowisko

ministra nauki nt. propozycji dofinansowa-
nia udzia³u Politechniki Gdañskiej w projek-
cie EUREKI AIDAIR.

• Zaakceptowano propozycjê podzia³u po-
miêdzy zespo³y Komitetu œrodków przyzna-
wanych w wyniku odwo³añ od decyzji, a do-
tycz¹cych wysokoœci dofinansowania dzia³al-
noœci statutowej jednostek naukowych.

• Komitet ustali³ wytyczne s³u¿¹ce okre-
œlaniu kryteriów oceny praktycznego znacze-
nia podejmowanej problematyki badawczej
(tekst wytycznych zamieszczamy odrêbnie).

• W drugiej czêœci obrad uczestniczyli
cz³onkowie zespo³ów Komitetu. Kontynu-
owano dyskusjê nad dokumentem „Za³o¿e-

nia reformy systemu realizacji polityki nauko-

wej pañstwa”. Zapoznano siê ze stanowiska-
mi przewodnicz¹cych zespo³ów P-03 (Zespó³
Nauk Matematycznych, Fizycznych i Astro-
nomii), P-05 (Zespó³ Nauk Medycznych),
opiniodawczo-doradczego Zespo³u ds. Pro-
jektów Badawczych oraz – reprezentuj¹ce-
go przewodnicz¹cych pozosta³ych zespo³ów
– przewodnicz¹cego zespo³u P-04 (Zespó³
Nauk Biologicznych, Nauk o Ziemi i Ochro-
ny Œrodowiska). Dokument po uwzglêdnie-

niu wniosków z dyskusji bêdzie przedstawio-
ny œrodowisku naukowemu do dalszej kon-
sultacji.

• Zebrani zapoznali siê z za³o¿eniami do
bud¿etu na lata 2003 - 2005 w dziale Nauka.
Przewodnicz¹cy Zespo³u T-12 zaproponowa³
przyjêcie apelu o znacz¹ce zwiêkszenie w
przysz³ych latach nak³adów bud¿etowych na
naukê (tekst zostanie opublikowany po przy-
jêciu ostatecznej redakcji).

• Przedstawiono wstêpne za³o¿enia pro-
gramu „Nauka Polska dla Integracji Euro-

pejskiej”.
Nastêpne posiedzenie KBN odbêdzie siê

19 wrzeœnia 2002 roku.
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Konkursy na projekty badawcze

Komitet Badañ Naukowych og³osi³ kon-
kursy otwarte na realizacje nastêpuj¹cych
projektów badawczych:

• „Badania nad mo¿liwoœciami wykorzy-
stania terapeutycznego  nieembrionalnych
komórek macierzystych u ssaków”,

• „Nowe materia³y i technologie dla in-
¿ynierii biomedycznej”,

• „Biotechnologiczne i fizjologiczne
metody doskonalenia procesów  rozrodu
zwierz¹t w warunkach prawid³owego i za-
k³óconego œrodowiska” .

Szczegó³y i warunki konkursu znajduj¹
siê na stronie http://www.kbn.gov.pl/pub/
kbn/kryteria/og030702.htm

mowa w punkcie 3, bêd¹ w postêpowaniu
konkursowym traktowane priorytetowo.
Ocena wartoœci praktycznej wniosku nastê-
powaæ bêdzie w oparciu o jego przydatnoœæ
do komercjalizacji.

6. Nale¿y przyj¹æ zasadê, i¿ okreœlenie
celu projektów w zakresie badañ stosowa-
nych powinno zawieraæ zapis o „doprowa-
dzeniu do stanu umo¿liwiaj¹cego wdro¿e-
nie wyników”, a oryginalne rozwi¹zania
proinnowacyjne nie mog¹ byæ publikowa-
ne przed uruchomieniem produkcji.
Warszawa, 20 czerwca 2002 r.

RZECZNIK PRASOWY
Komitetu Badañ Naukowych

dr Tadeusz Zaleski

Krajowe

Sympozjum

Telekomunikacji

KST 2002

W dniach 11-13 wrzeœnia br. odbê-
dzie siê w Akademii Techniczno-Rol-
niczej Krajowe Sympozjum Telekomu-
nikacji KST 2002, XVIII spotkanie œro-
dowiska telekomunikacyjnego kraju, po
raz szesnasty organizowane w Bydgosz-
czy. Bezpoœrednimi organizatorami
KST s¹ Instytuty Telekomunikacji ATR
i Politechniki Warszawskiej. KST od-
bywa siê pod patronatem Komitetu
Elektroniki i Telekomunikacji Polskiej
Akademii Nauk, Ministerstwa Eduka-
cji Narodowej i Sportu, Ministerstwa
Infrastruktury  oraz Urzêdu Regulacji
Telekomunikacji i Poczty. Tradycyjnie
na Krajowe Sympozja Telekomunika-
cji sk³adaj¹ siê dwa nurty: naukowy i
promocyjno-wystawienniczy, realizo-
wany w formie prezentacji najnowsze-
go sprzêtu i technologii renomowanych
firm telekomunikacyjnych. Podstawo-
wymi celami KST s¹: prezentacja prze-
mian w telekomunikacji, jej aktualne-
go stanu na tle osi¹gniêæ œwiatowych,
pokazanie nowych technologii i us³ug,
przedstawienie osi¹gniêæ badawczych i
opracowañ naukowych realizowanych
na uczelniach i w instytutach badaw-
czych, integracja œrodowiska nauki i
praktyki z obszaru produkcji, eksploata-
cji i us³ug w bran¿y telekomunikacyj-
nej.

Organizatorzy serdecznie zapraszaj¹
do udzia³u w KST 2002 wszystkich za-
interesowanych.

Wiêcej informacji na stronie:
www.kst.bydgoszcz.pl

oraz pod adresem:
zdrzyc@atr.bydgoszcz.pl

XII Ogólnopolski Zjazd Dziekanów

Wydzia³ów Elektrycznych, Elektro-

niki i Informatyki

Akredytacja, dziekanie!
Wydzia³ Elektrotechniki i Informatyki

Politechniki Rzeszowskiej im. Ignacego
£ukasiewicza by³ organizatorem XII Ogól-
nopolskiego Zjazdu Dziekanów Wydzia³ów
Elektrycznych, Elektroniki i Informatyki. Ta
krocz¹ca przez polskie uczelnie techniczne
impreza odby³a siê w tym roku w Rzeszo-
wie i Polañczyku w dniach 3-6 czerwca. Jak
stwierdzi³ przewodnicz¹cy Komitetu Orga-
nizacyjnego zjazdu, a zarazem dziekan
Wydzia³u Elektrotechniki i Informatyki PRz
prof. Kazimierz Buczek, pierwsze zjazdy
zajmowa³y siê przede wszystkim decentra-
lizacj¹ finansowania wydzia³ów, zaœ obec-
nie do najwa¿niejszych nurtów dyskusji za-
liczyæ nale¿y akredytacjê kierunków stu-
diów. Rzeczywiœcie, ta problematyka by³a
przedmiotem wyst¹pieñ prof. Alicji Koncza-
kowskiej (PG, przew. KAUT) i prof. Stani-
s³awa Mitkowskiego (AGH, PKA).

Prof. Jurij Rudawski (Rudavœkij) Petro
Kostrobij i Orest £ozynskij z Politechniki

Lwowskiej przedstawili kszta³cenie wielo-
stopniowe jako jedno z rozwi¹zañ s³u¿¹cych
podnoszeniu poziomu kszta³cenia technicz-
nego na Ukrainie.

Prof. Roman Z. Morawski i prof. Andrzej
Kraœniewski poruszyli istotny problem in-
flacji ocen (problemu – jak stwierdzili – nie
tylko amerykañskiego).

Stefan Bartkiewicz mówi³ o programo-
wych i organizacyjnych uwarunkowaniach
„studiów elastycznych”, a prof. Jerzy Œwi¹-
tek – o oczekiwaniach absolwentów i pra-
codawców dotycz¹cych sylwetki zawodo-
wej in¿yniera.

Przedstawiono te¿ sprawozdanie z dzia-
³alnoœci Sekcji Uczelni Technicznych
RGSzW (Wojciech Mitkowski), dzia³alnoœæ
CK ds. Tytu³u Naukowego i Stopni Nauko-
wych w 2001 r. (Tadeusz Kaczorek), infor-
macje o dzia³alnoœci nt. dzia³alnoœci KBN-
owskich zespo³ów T-10 (Jerzy Barzykow-
ski, Zbigniew Bilicki, Tadeusz Chmielniak,
Marian P.KaŸmierkowski i Jacek Malko) i
T-11 (Andrzej Œwierniak).

Omówiono ponadto 40-letni dorobek
PTETiS i III Ogólnopolskie Warsztaty Dok-
toranckie OWD’2001 (Istebna 21-
24.X.2001)

Zbiorowe zdjêcie upamiêtni³o XII zjazd



nr 156/15720

Centrum im. Hugona Steinhausa

Politechnika Wroc³awska

http://www.im.pwr.wroc.pl/~hugo

KONKURS
na najb³yskotliwsze s³ówko

typu steinhausowskiego

Centrum Steinhausa we Wroc³awiu
og³asza z okazji Roku Steinhausa
2002 konkurs otwarty z nagrodami na
najb³yskotliwsze cenzuralne s³ówko
typu steinhausowskiego zwane w dal-
szym ci¹gu „hugonotk¹” (vide „S³ow-
nik racjonalny” Hugona Steinhausa,
Ossolineum, Wroc³aw, wyd.I, 1980 r.,
wyd.II, 1993 r., a tak¿e Wiadomoœci
Matematyczne t. XVIII-XXVII).

Hugonotki (maksimum 3) nale¿y
przysy³aæ do 31.10.2002 r. poczt¹
zwyk³¹ na adres:

Centrum Steinhausa,

Politechnika Wroc³awska,

Wybrze¿e Wyspiañskiego 27,

50-370 Wroc³aw

wraz z kopert¹ opatrzon¹ god³em i
zawieraj¹c¹ utajnione dane osobowe
autora (imiê i nazwisko, adres za-
mieszkania, rodzaj wykszta³cenia,
wykonywany zawód, ewentualnie na-
zwê szko³y lub kierunku studiów).

Jury Konkursu oceni nades³ane hu-
gonotki i og³osi w listopadzie 2002 r.
listê laureatów i ranking wyró¿nio-
nych autorów na stronie

www.im.pwr.wroc.pl/~hugo

i na ³amach Gazety Wyborczej. Lau-
reaci tego konkursu i wyró¿nieni au-
torzy hugonotek (pierwsza dziesi¹tka)
otrzymaj¹ upominki ksi¹¿kowe m.in.
„Wspomnienia i zapiski Hugona Ste-
inhausa, wyd. II, ATUT, Wroc³aw,
2002. Ponadto hugonotki ocenione
najwy¿ej przez Jury Konkursu bêd¹
publikowane w „Wiadomoœciach Ma-
tematycznych” a tak¿e wejd¹ do zbio-
ru hugonotek opracowywanego na
podstawie materia³ów analogicznego
konkursu zorganizowanego w 1994
roku przez Centrum Steinhausa, Od-
dzia³ Wroc³awski Towarzystwa Ma-
tematycznego, Wydawnictwo Ossoli-
neum i Redakcjê „Wiadomoœci Ma-
tematycznych” (vide np. Wiadomoœci
Matematyczne LXXXII oraz „Pry-
zmat” nr 44 i 45).

Wycieczka
W dniach 11-13 czerwca cz³onkowie Ko³a

Emerytów i Rencistów uczestniczyli w wy-
cieczce Toruñ-Pelplin-Gdañsk. Pora roku i
piêkna pogoda sprzyja³y wyprawie i wp³y-
wa³y na dobry humor wycieczkowiczów.

Pierwszego dnia po po³udniu dotarliœmy
do Torunia. Z przewodnikiem PTTK ogl¹-
daliœmy Rynek Starego Miasta, gotycki ra-
tusz, piêkny œredniowieczny zespó³ archi-
tektoniczny, gotyckie mury miejskie z bra-
mami i Krzyw¹ Wie¿¹, koœcio³y œw. Jana i
Jakuba oraz NMP, ruiny zamku krzy¿ackie-
go, gotyckie, renesansowe i barokowe ka-
mienice i spichrze, barokowy koœció³ Œw
Ducha. Wszystkie te zabytki s¹ ¿ywymi ele-
mentami miasta.

Nastêpny etap podró¿y to Pelplin.
Ogromne wra¿enie sprawi³a bazylika kate-
dralna z przepiêknym barokowym o³tarzem
(najwiêkszym w tej czêœci Europy) oraz sie-
ciowymi i kryszta³owymi sklepieniami. Jej
budowê zawdziêczamy zakonowi cystersów.
Zgodnie ze swoimi upodobaniami wybrali
oni dla klasztoru dolinê – dolinê Wierzycy.
Po kasacie zakonu cystersów na pocz¹tku
XIX w. tradycje kultury i duchowoœci cy-
sterskiej przej¹³ koœció³ diecezjalny, naj-
pierw diecezja che³miñska, a od roku 1992
– diecezja pelpliñska. Dziœ w dawnym klasz-
torze mieœci siê Seminarium Duchowne, od
1965 r. filia Papieskiego Uniwersytetu La-
terañskiego. W bibliotece seminaryjnej za-
chowa³y siê rêkopisy z XII w., zaœ w Mu-
zeum Diecezjalnym jedyny w Polsce egzem-
plarz Biblii Gutenberga.

W Gdañsku zwiedzaliœmy ulicê D³ug¹,
D³ugi Targ, urocz¹ ulicê Mariack¹, piêkne
œredniowieczne i renesansowe kamienice,
Studniê Neptuna, Dwór Artusa, Bazylikê
Mariack¹ budowan¹ w latach 1343-1502
(najwiêkszy ceglany koœció³ œwiata), z pie-
tyzmem odrestaurowane domy nad Mo-
t³aw¹, ¿uraw miejski z XV w. i przeniesio-
ny ze Lwowa pomnik Sobieskiego. W piêk-
nych kamienicach mieszcz¹ siê obecnie
liczne pracownie jubilerskie, pracownie
bursztynu, muzea, kawiarnie. T³um turystów
bez przerwy przelewa siê w¹skimi uliczka-
mi nape³niaj¹c je ¿yciem i wrzaw¹.

W tysi¹cletniej historii Gdañska miesz-
ka³o tu wielu wybitnych ludzi, m.in. Jan
Heweliusz (astronom), Daniel Fahrenheit
(fizyk), Daniel Chodowiecki (malarz), Ar-
tur Schopenhauer (filozof), Gunter Grass
(pisarz i noblista) i Lech Wa³êsa (legendar-
ny przywódca strajków robotniczych, pre-
zydent i noblista).

Spotkanie

jubileuszowe
6 czerwca 2002 r. w Klubie Emerytów i

Rencistów „Solidarnoœæ” odby³o siê spotka-
nie jubilatów tej organizacji. Dosz³o do nie-
go z inspiracji pani Haliny Dudziak, która
w 2001 r. poprosi³a „Solidarnoœæ” Emery-
tów i Rencistów o pamiêæ w dniu jej osiem-
dziesi¹tych urodzin.

Komitet organizacyjny tej uroczystoœci
(w sk³adzie: Irena Budziñska, Danuta Goli-
szek, Janina Ho³yñska, Anna Ja³owy i Cze-
s³awa Kozicka) mia³ trudne zadanie. Spo-
rz¹dzono listê jubilatów, a nastêpnie nale-
¿a³o dzwoniæ, czêsto wielokrotnie lub te¿
zawiadomiæ w inny sposób o terminie spo-
tkania, mo¿liwoœciach przyjazdu itp. i oczy-
wiœcie zorganizowaæ samo przyjêcie. Poza
tradycyjn¹ kaw¹ i herbat¹ by³ piêkny tort i

W KOLE I KLUBIE
EMERYTÓW I RENCISTÓW

Trudno mówiæ o Gdañsku krótko. Trud-
no wyje¿d¿aæ st¹d tak szybko.

Wracaliœmy przez Poznañ. Tu w zajeŸ-
dzie „Pod Kaczorem” zakoñczyliœmy wy-
cieczkê wystawnym obiadem, na który z³o-
¿y³y siê krem ze szparagów i pieczeñ z in-
dyka. Wycieczka przygotowana zosta³a w
najdrobniejszych szczegó³ach przez dr Iza-
belê Hudymê, a prowadzili j¹ sprawnie i z
wdziêkiem: panie Anna Kêdzior i Czes³a-
wa Koziarska oraz doc. dr Wac³aw Wdo-
wiak.

Anna Kêdzior
El¿bieta Gmerek
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Sejm RP w sprawie jubileuszu 300-

lecia Uniwersytetu Wroc³awskiego

Uchwa³a

wróci³a do komisji
W debacie parlamentarnej, jaka odby³a

siê 19 i 20 czerwca, szósty punkt porz¹dku
dziennego przewidywa³ pierwsze czytanie
komisyjnego projektu uchwa³y Sejmu Rze-
czypospolitej Polskiej w sprawie jubileuszu
300-lecia Uniwersytetu Wroc³awskiego
(druk nr 510). Wœród zapisanych do g³osu
by³ pose³ z PWr Marek Muszyñski (klub
PiS), który powiedzia³:

„Panie Marsza³ku! Wysoka Izbo!
Uniwersytet Wroc³awski nied³ugo ob-

chodziæ bêdzie piêkny jubileusz 300-lecia
swej chlubnej dzia³alnoœci. Za³o¿ony przez
cesarza austriackiego Leopolda I, rozpocz¹³
nauczanie 15 listopada 1702 r. Od 1945 r.
na terytorium Polski godnie kontynuuje tra-
dycje Uniwersytetu Jana Kazimierza we
Lwowie. Proponowana uchwa³a Sejmu w
sprawie jubileuszu 300-lecia Uniwersytetu
Wroc³awskiego ze wszech miar zas³uguje na
poparcie i Klub Prawo i Sprawiedliwoœæ
poprze tê uchwa³ê.

Jednak¿e, panie marsza³ku, Wysoki Sej-
mie, w tej beczce miodu musi siê znaleŸæ
niestety równie¿ ³y¿ka dziegciu. Bo proszê
zwróciæ uwagê, ¿e potrzeba tu a¿ uchwa³y
Sejmu Rzeczypospolitej, w której zwraca-
my siê do rz¹du o zabezpieczenie w bud¿e-
cie pañstwa œrodków niezbêdnych do za-
gwarantowania statutowej w istocie dzia³al-
noœci tej uczelni. I dobrze. Uniwersytet
Wroc³awski na to zas³uguje. Mówiê to z
pe³nym przekonaniem, równie¿ jako absol-
went tej uczelni. Ale powstaje natychmiast
pytanie: A co z innymi pañstwowymi uczel-
niami? Tymi, które nie maj¹ szczêœcia ob-
chodziæ piêknych jubileuszy 600-, 300- lub
chocia¿by 150-lecia.

Œrodowisko akademickie doskonale zna
bol¹czki trapi¹ce szkolnictwo wy¿sze –
przepe³nione sale, laboratoria pracuj¹ce bez
przerwy od wczesnego rana do póŸnych
godzin ju¿ nawet nie wieczornych, lecz noc-

szampan. Jubilaci dostali te¿ w prezencie
bombonierki.

Sto³y piêknie udekorowane ró¿ami z
ogródka pani Danusi stworzy³y podnios³¹,
a zarazem ciep³¹ atmosferê.

W spotkaniu wziê³o udzia³ 21 osób. Za-
szczycili je swoj¹ obecnoœci¹ przewodnicz¹-
cy KZ „Solidarnoœci” PWr Ryszard Wro-
czyñski, przedstawiciel Ko³a Emerytów
Andrzej Ta³aj oraz przedstawiciele Ko³a
Emerytów i Rencistów „Solidarnoœæ” Re-
gionu Dolny Œl¹sk Marian Gwi¿dzel i Ka-
zimiera Hahulska.

Panie Irena Budziñska (na zdjêciu) i Kry-
styna Syczewska w ciep³ych s³owach powi-
ta³y zebranych. Ryszard Wroczyñski pod-
kreœli³ znaczenie takich spotkañ. Dusz¹ to-
warzystwa by³a pani Irena Skibiñska
œpiewaj¹ca lwowskie piosenki z dostosowa-
nym do obecnej sytuacji tekstem.

Spotkanie trwa³o dwie godziny. Mia³o
ciep³y i pogodny charakter, a uczestnicy ze
wzruszeniem podkreœlali jego znaczenie.
Jest to wiêc na pewno w³aœciwa praca na
rzecz cz³onków „Solidarnoœci”.

dr Izabela Hudyma

nych, gwa³townie starzej¹ca siê kadra dy-
daktyczna i coraz szersza luka pokolenio-
wa spowodowana ¿enuj¹co niskimi zarob-
kami, szczególnie w grupie asystentów i
adiunktów. A z punktu widzenia studentów
jest coraz trudniejszy dostêp do studiów
bezp³atnych. I to jest ta druga strona piêk-
nego medalu pod nazw¹: dynamiczny roz-
wój szkolnictwa wy¿szego, o czym zreszt¹
ju¿ kiedyœ w tej Izbie mówi³em.

Wysoki Sejmie! Pañstwa bogate, hojnie
obdarzone przez naturê np. rop¹ naftow¹,
nie musz¹ dokonywaæ wyborów, na co w
pierwszym rzêdzie wydawaæ pieni¹dze.
Pañstwa biedne, a do takich niestety nale¿y
nasza ojczyzna, musz¹ podejmowaæ ci¹gle
decyzje co do tego, jakie priorytety sobie
postawiæ, aby publiczne pieni¹dze wydawaæ
jak najbardziej racjonalnie i efektywnie. Do
takich celów nale¿y z pewnoœci¹ nauka i
szkolnictwo wy¿sze. Wiedzieli o tym m¹-
drzy w³adcy, tacy jak np. cesarz Leopold I.
Dlatego korzystaj¹c z tej okazji apelujê do
Wysokiej Izby, do pani minister £ybackiej,
do rz¹du Rzeczypospolitej, abyœmy o tym,
o czym mówi³em przed chwil¹, a tak¿e o
tych uczelniach, które nie maj¹ szczêœcia
obchodziæ jubileuszy, pamiêtali przy kon-
struowaniu najbli¿szego i nastêpnych bud¿e-
tów.

Dziêkujê bardzo.”
Uwagê zwróci³o tak¿e wyst¹pienie po-

s³a Antoniego S. Stryjewskiego (LRP),

który – popieraj¹c zabiegi o zwiêkszenie
finansowania polskich uczelni –  zdystan-
sowa³ siê od uzasadnienia uchwa³y, jakim
mia³oby byæ 300-lecie Uniwersytetu Wro-
c³awskiego. Podkreœli³ te¿ fa³sz zawarty w
stwierdzeniu, jakoby w ci¹gu 300 lat funk-
cjonowania uczelni wroc³awskiej s³u¿y³a
ona zawsze „humanistycznym ideom otwar-
toœci, tolerancji, pokoju i porozumienia miê-
dzy narodami”.

Stwierdzi³ m.in.:
„Uniwersytet Wroc³awski istnieje dopie-

ro od 1945 r. i rzeczywiœcie bazuje na bu-
dynkach, które maj¹ swoj¹ historiê kilku-
setletni¹. Pewne idee i tradycje uniwersy-
teckie dziedziczy z Uniwersytetu Jana

Kazimierza we Lwowie, które to tradycje
zosta³y przywiezione wraz z ponad setk¹
profesorów po II wojnie œwiatowej. Nawi¹-
zywanie do tradycji Uniwersytetu Leopol-
dyñskiego - Leopoldiny, nie jest adekwatne
do ca³ej wspó³czesnej tradycji uniwersyte-
tu polskiego.(...) Historycy podkreœlaj¹ to,
¿e o braku ci¹g³oœci tego uniwersytetu
œwiadczy fakt, i¿ sami Prusacy œwiêtowali
50-lecie i 100-lecie tylko Uniwersytetu Fry-
deryka Wilhelma i na 100. rocznicê utwo-
rzenia tego¿ uniwersytetu w 1911 r. w³aœnie
nadali mu imiê Fryderyka Wilhelma; a nie
œwiêtowali Leopoldiny, któr¹ notabene je-
dynie œwiêtowa³ Koœció³.(...) Proszê pañ-
stwa, w uzasadnieniu w zdaniu drugim czy-
tamy, ¿e Uniwersytet Wroc³awski - w do-
myœle - jest drugim pod wzglêdem wieku,
po Uniwersytecie Jagielloñskim, uniwersy-
tetem polskim. Uzasadnienie jest przecie¿
integraln¹ czêœci¹ dokumentu. A zapomnie-
liœmy o Janie Kazimierzu; o Uniwersytecie
Jana Kazimierza, który zosta³ za³o¿ony we
Lwowie w 1601 r. i by³ drugim uniwersyte-
tem polskim?

Proszê pañstwa, rzeczywiœcie we Wroc³a-
wiu prawnie istnia³y trzy uniwersytety, choæ
jeszcze wczeœniej, bo prawie 500 lat temu
zosta³ powo³any czwarty uniwersytet, jed-
nak¿e on fizycznie nie zaistnia³. Nie ma ¿ad-
nej ci¹g³oœci prawnej, instytucjonalnej, ide-
owej pomiêdzy tymi wszystkimi uniwersy-
tetami. W zwi¹zku z tym mówienie
chocia¿by, ¿e jest to jubileusz wroc³awskiej
uczelni, bêd¹cej Alma Mater wielu laureatów
Nagrody Nobla z ró¿nych dziedzin i krajów,
jest nieprawd¹, bo rzeczywiœcie laureaci Na-
grody Nobla byli na uniwersytecie pruskim,
który zniszczy³ de facto Uniwersytet Leopol-
dyñski; a ten uniwersytet pruski pojawi³ siê
decyzj¹ króla pruskiego, w wyniku ¿ywego
przeniesienia z Frankfurtu nad Odr¹ Uniwer-
sytetu Viadrina do Wroc³awia. (...)

Równie¿ nie jest prawd¹, ¿e na przestrze-
ni wieków powstawaniu ró¿nych uczelni we
Wroc³awiu towarzyszy³ pokój, pojednanie,
wzajemna tolerancja.

Dlatego wnosimy jeszcze raz o to, by
Komisja Edukacji, Nauki i M³odzie¿y nad
t¹ uchwa³¹ popracowa³a i jak najszybciej
przedstawi³a j¹ Sejmowi w prawdziwej, rze-
telnej wersji. Oczywiœcie uwa¿amy, ¿e po-
moc finansowa dla Uniwersytetu Wroc³aw-
skiego w tak donios³ym dla miasta okresie
300-lecia powo³ania we Wroc³awiu Akade-
mii Leopoldyñskiej jest ze wszech miar ko-
nieczna.(...)”.

Wyst¹pienie pos³a Stryjewskiego sta³o
siê przyczynkiem do o¿ywionej dyskusji, w
wyniku której uchwa³a miast, jak wniosko-
wali jej gor¹cy zwolennicy i autorzy, byæ
skierowana jeszcze w czasie tej samej sesji
do drugiego czytania, trafi³a do ponownej
redakcji w komisji.
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W dniu 25 czerwca odby³a siê uroczy-
stoœæ wmurowania kamienia wêgielnego
pod nowy budynek B-4, który bêdzie prze-
znaczony dla Wydzia³ów: Informatyki i
Zarz¹dzania oraz Mechanicznego.

Wziêli w niej udzia³: Wojewoda Dolnoœl¹-
ski  Ryszard Nawrat, Wiceprezydent Miasta
Andrzej Jaroch, Wicemarsza³ek  Dolnoœl¹ski
Leszek Ryk, a ze strony Uczelni obecne by³y
zarówno ustêpuj¹ce jak i nowe w³adze w oso-
bach: JM Rektora prof. Andrzeja Mulaka i
prorektorów prof. Jerzego Zdanowskiego,
prof. Jerzego Œwi¹tka, prof. Ludwika Komo-
rowskiego, dra Ludomira Jankowskiego oraz
Rektora-elekta prof. Tadeusza Lutego i przy-
sz³ych prorektorów: prof. Tadeusza Wiêckow-
skiego, prof. Ernesta Kubicy i dra Krzysztofa
Rudno-Rudziñskiego.

Na uroczystoœæ zaproszeni byli te¿ dzie-
kani wszystkich wydzia³ów Politechniki
Wroc³awskiej oraz dyrektorzy instytutów obu
zainteresowanych wydzia³ów, przedstawicie-
le pionu technicznego PWr, a tak¿e przed-
stawiciele wykonawcy – MITEX-u, biura
projektowego oraz nadzoru inwestorskiego.

Uroczystoœæ wmurowania aktu erekcyj-
nego prowadzi³ pe³nomocnik Rektora ds.
budowy B-4 prof. Edward Chlebus.

Na wstêpie uroczystoœci JM Rektor An-
drzej Mulak powita³ zaproszonych goœci, a
nastêpnie krótko przedstawi³ znaczenie tej
inwestycji dla uczelni. Nastêpnie g³os za-
brali liczni mówcy.

Wiceprezydent Andrzej Jaroch w imie-
niu w³adz miasta zapowiedzia³, ¿e Zarz¹d
Miasta nie opodatkuje budowy B-4. Wi-
cemarsza³ek Leszek Ryk wyrazi³ przeko-
nanie, ¿e Politechnika Wroc³awska jest in-
stytucj¹ buduj¹c¹ to¿samoœæ Dolnego Œl¹-
ska. Dyrektor Oddzia³u ds. Realizacji

MITEX S.A. Benedykt Sobañski zadekla-
rowa³, ¿e termin realizacji nie tylko zo-
stanie dotrzymany, ale mo¿e nawet przy-
spieszony!

Dziekan Wydzia³u Informatyki i Zarz¹-
dzania prof. Tadeusz Galanc podkreœli³ rolê
inwestycji dla dzia³alnoœci jednego z naj-
m³odszych wydzia³ów uczelni, borykaj¹ce-
go siê bardzo du¿ymi zadaniami dydaktycz-
nymi mimo rozproszonej bazy lokalowej.

Dziekan Wydzia³u Mechanicznego prof.
Wac³aw Kollek przypomnia³ o trudach

 Przy makiecie przysz³ego budynku: prof. E.Chlebus, prof. A.Mulak, wicemarsza³ek L.Ryk, wojewoda

R. Nawrat i prof. T.Luty.

Akt erekcyjny umieszczono w specjalnej puszce...                                  . ...któr¹ zamurowano. Kielniê trzyma JM Rektor PWr. Z lewej dziekani W-8 i W-10.

Wielka inwestycja uczelni

Budynek B-4
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wstêpnych prac budowlanych (robót roz-
biórkowych i ziemnych) oraz podkreœli³
symboliczne znaczenie po³¹czenia Wydzia-
³ów IZ i Mechanicznego.

Rektor-elekt prof. Tadeusz Luty podziê-
kowa³ inicjatorom (szczebla wydzia³owego
i uczelnianego) za podjêt¹ inicjatywê. Za-
proponowa³ ponadto, by wzorem Anglosa-
sów rozpocz¹æ inwestycjê od powo³ania
Wine Committee.

Natomiast prof. Edward Chlebus jako senior
budowy ¿yczy³ „sobie i pani kwestor jak naj-
póŸniejszej faktury”. Nastêpnie odczyta³ akt
erekcyjny, który po podpisaniu przez JM Rek-
tora i dziekanów W-8 i W-10 zosta³ – wraz drob-
nymi monetami szczêœcia i gazetami wroc³aw-
skimi z dnia uroczystoœci – zamkniêty w stalo-
wej tubie i zamurowany w  specjalnej niszy p³yty
fundamentowej. Wreszcie dyr. Sobañski wrê-
czy³ szacownym goœciom przeœliczne niebieskie
kielnie, których wygl¹d mia³ zapewne symbo-
lizowaæ wysoki standard techniczny wykony-
wanych prac. Na koniec zaproszono wszystkich
uczestników spotkania „na sa³atkê”. Czy¿by
Wine Committee ju¿ zacz¹³ dzia³aæ?

Spojrzenie wstecz

Kiedy w latach powojennych na gruzach
Technische Hochschule Breslau powstawa-
³y zrêby Politechniki Wroc³awskiej, nast¹pi-
³a bardzo intensywna rozbudowa obiektów
dla nowopowstaj¹cych wydzia³ów Uczelni.
W koñcu lat czterdziestych zbudowano rów-
nie¿ hale i tzw. tymczasowe baraki (bo trud-
no to nazwaæ pawilonami) Wydzia³u Mecha-
nicznego przy ul. £ukasiewicza 3/5, w któ-
rych najpierw mieœci³a  siê Katedra
Skrawania, a póŸniej  Instytut Technologii
Budowy Maszyn, przemianowany nastêpnie
na Instytut Technologii Maszyn i Automaty-
zacji. Ten kompleks prowizorycznych budyn-
ków oznakowano póŸniej uczelnianym sym-
bolem B-4. Rozwój instytutu w latach sie-
demdziesi¹tych i osiemdziesi¹tych
doprowadzi³ do permanentnego deficytu po-
mieszczeñ dla jego pracowników. W latach
siedemdziesi¹tych podjêto ju¿ zadanie inwe-
stycyjne, którego celem by³o wzniesienie

budynku Instytutu, ale mimo opracowania
pe³nej dokumentacji projektowej w roku
1975 do inwestycji niestety nie dosz³o. Dal-
sze lata utrwali³y siê w pamiêci pracowni-
ków jako ci¹g³e wygospodarowywanie po-
jedynczych pomieszczeñ i nieustanne budo-
wanie kolejnych antresol z przeznaczeniem
na pokoje do pracy. Takie antresole powsta-
³y w ten sposób we wszystkich halach pod
ich Ÿle wyizolowanymi dachami. Choæ wie-
lu pracowników doczeka³o siê w ten sposób
upragnionego w³asnego k¹ta, nie mog³y byæ
dobrym miejscem do pracy, bo w lecie by³o
tam za gor¹co, a w zimie – wrêcz mroŸnie.

Naturalnym nastêpstwem by³y ci¹g³e re-
monty i udoskonalenia prowizorki poch³a-
niaj¹ce coraz wiêksze nak³ady, a przynosz¹-
ce niewielkie korzyœci. W interesie uczelni
i wydzia³u by³o skrócenie tej ekonomicznie
niekorzystnej sytuacji.

Przy okazji budowy gmachu WCTT upo-
rz¹dkowano pod wzglêdem urbanistycznym
teren dzisiejszej inwestycji. Przy tej te¿ oka-
zji zaczêto rozwa¿aæ mo¿liwoœæ wzniesie-
nia nowego budynku Instytutu w miejscu
dotychczasowych baraków B-4. Pierwsze
koncepcje ogranicza³y siê jedynie do prze-
znaczonego dla I-24 budynku od ulicy Smo-
luchowskiego. Taki projekt rozbudowy tyl-
ko czêœciowo spe³nia³ postawione cele, gdy¿
wprawdzie poprawi³yby siê warunki pracy
ludzi, ale pozosta³a infrastruktura by³aby
równie¿ bardzo przestarza³a. Ponadto inne
jednostki uczelni te¿ nie mia³yby ¿adnych
korzyœci z tej inwestycji.

Druga koncepcja zak³ada³a, ¿e nowy bu-
dynek bêdzie s³u¿y³ nie tylko Instytutowi
Technologii Maszyn i Automatyzacji, ale i
innym jednostkom Uczelni, zw³aszcza po-
szerzy ich bazê dydaktyczn¹ i badawcz¹. W
oparciu o te za³o¿enia CAD-System Miasto

Projekt opracowa³ taki projekt budynku B-
4, który odpowiada³ potrzebom I-24 i za-
k³ada³ znaczne wzbogacenie bazy dydak-
tycznej i biurowej Uczelni.

Zgodnie z projektem powstaj¹ obecnie
dwa budynki: A i B. Szeœciokondygnacyj-
ny budynek A bêdzie mia³ charakter biuro-
wy, bêdzie wyposa¿ony w infrastrukturê
pomocnicz¹ dla studentów (szatnie, bufety,
kioski itp.). W budynku B mieœciæ siê bêd¹:
biblioteka Wydzia³ów IZ i Mechanicznego,
sale wyk³adowe i seminaryjne oraz pracow-
nie komputerowe s³u¿¹ce do celów dydak-
tycznych i hala dla I-24, a w czêœci kondy-
gnacji podziemnej zaplanowano gara¿e i
pomocnicze pomieszczenia techniczne.

Krótka chronologia inwestycji:

• wymiana pogl¹dów, dyskusje, inwe-
stycja WCTT, uporz¹dkowanie plany
zagospodarowania przestrzennego –
do 1997 roku

• styczeñ 1998 – badania gruntu i roz-
poznanie inwestycyjne

• luty 1998 – Analiza mo¿liwoœci roz-
budowy budynku B-4 – ITMA oraz
Studium Budowy B-4 dla W-10 i W-
8; wykonawca – CAD System Miasto
Projekt Wroc³aw

• czerwiec 1999 – og³oszenie konkursu
architektonicznego

• wrzesieñ 1999 – sk³adanie prac do
konkursu

• grudzieñ 1999 – rozstrzygniêcie kon-
kursu

• czerwiec 2000 – pozwolenie na budo-
wê

• listopad 2000 – przekazanie dokumen-
tacji wykonawczej Politechnice Wro-
c³awskiej

• marzec-czerwiec 2001 – I przetarg na
wybór wykonawcy obiektu

• paŸdziernik 2001 – II przetarg na wy-
bór wykonawcy budynku

• listopad/grudzieñ 2001 – podpisanie
umowy z MITEXem SA

• luty/marzec 2002 – rozpoczêcie inwe-
stycji budowlanej

• wrzesieñ 2003 – zakoñczenie inwestycji

Syntetyczne dane o budowanym obiekcie:

• powierzchnia ca³kowita: 12265 m2

• powierzchnie ogólnodostêpne i dzie-
kanaty: 3358 m2 (parking, gastrono-
mia, szatnie) oraz Hala Maszyn Insty-
tutu I-24 (1246 m2)

• pomieszczenia dydaktyczne:
 2 sale amfiteatralne na 200 osób,
 2 sale du¿e po ok. 110 m2

 2 sale œrednie po ok. 80 m2

 7 sal po ok. 64 m2

 4 sale  po ok. 43 m2

14 pracowni komputerowych po 16
stanowisk ka¿da

• biblioteka i czytelnia:  752 m2

• pomieszczenia biurowe: 1886 m2 –  84
pomieszczeñ po ok. 14 – 17 m2

• ci¹gi komunikacyjne i techniczne w
budynku A i B – 4450 m2

W budynku A ulokowane zostan¹ dzie-
kanaty Wydzia³u Mechanicznego (parter)
oraz Informatyki i Zarz¹dzania (pierwsze
piêtro). Kolejne dwie kondygnacje bu-
dynku zajmie I-24, zaœ dwie ostatnie za-
siedli W-8.

W czêœci podziemnej budynku B bêd¹
gara¿e i pomieszczenia magazynowo-
techniczne. Powy¿ej, na poziomie tzw. ze-
rowym ulokowana zostanie nale¿¹ca do I-
24 hala maszyn o wysokoœci dwóch kon-
dygnacji biurowych – ok. 7 m. Nad hal¹
bêd¹ pomieszczenia biblioteczne obu wy-
dzia³ów. Dwie kolejne kondygnacje w bu-
dynku B bêd¹ stanowi³y bazê dydaktyczn¹
administrowan¹ przez W-8 i W-10. Jest
ona pokaŸna nawet w skali uczelni. Rów-
noczeœnie na zajêciach w tej czêœci budyn-
ku bêdzie mog³o przebywaæ ponad 1100
studentów.

Przemawia wiceprezydent Wroc³awia dr

A.Jaroch.
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Zawody w Programowaniu Zespo-

³owym

A mo¿e

do Hollywood?
Pod patronatem Prorektora ds. Naucza-

nia prof. Jerzego Œwi¹tka odby³y siê 18 i 19
czerwca V Dolnoœl¹skie Zawody w Pro-
gramowaniu Zespo³owym. Przypomnijmy,
¿e jest to wstêpny etap eliminacji ACM In-
ternational Collegiate Programming Contest
(http://icpc.baylor.edu/icpc/) firmowanych
przez znan¹ amerykañsk¹ organizacjê As-
sociation for Computing Machinery (ACM).
W fina³ach œwiatowych bior¹ udzia³ przed-
stawiciele uczelni z ca³ego œwiata, który pod
wzglêdem organizacyjnym jest podzielony
na 29 regionów.

W sumie, jak siê szacuje, w poszczegól-
nych etapach tej imprezy uczestniczy oko³o
100.000 studentów z ponad 1.300 wy¿szych
uczelni z 67 krajów na 6 kontynentach.

Zawody polegaj¹ na rozwi¹zywaniu za-
dañ programistycznych (opracowaniu algo-
rytmu i napisaniu programu w jêz. Pascal,
C lub C++) przez trzyosobowe zespo³y.

W Polsce I Ogólnopolskie Zawody w
Programowaniu Zespo³owym (1996 r.) zor-
ganizowa³a Politechnika Poznañska, kolej-
ne – Wydzia³owy Zak³ad Informatyki PWr

(1997 r.) Dalsze edycje mia³y miejsce na
UW (1998, 1999, 2000) i UWr (2001) pod
nazw¹ Akademickich Mistrzostw Polski w
Programowaniu Zespo³owym.

Wydzia³owy Zak³ad Informatyki PWr
uwzglêdniaj¹c du¿e zainteresowanie studen-
tów i m³odzie¿y szkolnej zorganizowa³ dla
nich ju¿ w 1997 r. zawody korespondencyj-
ne (listopad 1997 – kwiecieñ 1998, zadania
by³y publikowane w lokalnym dodatku
komputerowym do GW i w Internecie, a
rozwi¹zania nadsy³ano poczt¹ elektro-
niczn¹). W czerwcu 1998 r. WZI PWr prze-
prowadzi³ I Dolnoœl¹skie Zawody w Progra-
mowaniu Zespo³owym. Ich regulamin by³
wzorowany na regulaminie ICPC.

Ze wzglêdu na rosn¹c¹ liczbê zg³oszeñ
zawody odbywaj¹ siê od zesz³ego roku od-
rêbnie dla uczniów (I dzieñ zawodów) i dla
studentów (II dzieñ). W konkursie studenc-
kim bior¹ udzia³ najlepsze dru¿yny szkol-
ne, czêsto z bardzo dobrym skutkiem. Nie
by³o zaskoczeniem, ¿e wœród uczniów naj-
lepszy wynik uzyskali reprezentanci jednej
z najlepszych polskich szkó³ œrednich – XIV
LO we Wroc³awiu, ale z zainteresowaniem
odnotowaæ trzeba, ¿e zespó³ ten znalaz³ siê
na III miejscu klasyfikacji studenckiej.
Pawe³ Gawrychowski i Maurycy Prodeus s¹
ju¿ pewni, ¿e programowanie to ich przy-
sz³oœæ zawodowa, choæ jeden z nich wybra³
Uniwersytet, a drugi – Politechnikê. Tego-
rocznymi zwyciêzcami zawodów zostali stu-
denci z Instytutu Informatyki Uniwersytetu

Wroc³awskiego: £ukasz Kaiser (II r.) An-
drzej Wasylkowski (II r.) i Piotr Wieczorek
(IV r.).

Laureaci otrzymali liczne nagrody, któ-
re zawdziêczaj¹ firmom informatycznym
Huzar Software, KEN Technologie Informa-
tyczne s.c., Microsoft, Sun Microsystems i
ProfDesigners oraz wydawnictwom: Chip,
Helion i Pearson Education.

S³awa zawodów dawno ju¿ przekroczy³a
granice Dolnego Œl¹ska. W tym roku przy-
jecha³a nawet dru¿yna z Bia³egostoku. Nie-
stety, organizatorzy zapowiadaj¹, ¿e bêd¹
w przysz³oœci ograniczaæ zawody do tere-
nu województwa. Przygotowanie i przepro-
wadzenie zawodów to du¿y wysi³ek, który
anga¿uje nie tylko kadry WZI. W pracach
uczestniczyli pracownicy ICT: dr in¿. To-
masz Babczyñski, dr hab. Eugeniusz No-
wicki i dr hab. in¿. Czes³aw Smutnicki, któ-
rzy nale¿eli do Komitetu Programowego.
Panowie Nowicki i Smutnicki pracowali
te¿ jako sêdziowie podczas zawodów. Z
WZI do kierowanego przez dr Zdzis³awa
Sp³awskiego Komitetu Programowego
weszli: dr Krystyna Koleœnik, dr Janusz
Ratajczak i mgr Urszula Staszak. Pod kie-
runkiem dr in¿. Lecha Madeyskiego dzia-
³a³ 11-osobowy Komitet Organizacyjny.
Powo³ano 8 sêdziów i 8 „sêdziów linio-
wych”.

– Nale¿y podkreœliæ, ¿e w tym roku dys-
ponowaliœmy znacznie wygodniejszym sys-
temem do obs³ugi zawodów napisanym pod

Lp. Nazwa / Skład zespołu Szkoła Czas

Ilość roz-

wiązanych

zadań

Rozwiązane

zadania

1 Paweł Gawrychowski, Maurycy Prodeus XIV LO Wrocław 218 5 ABCDE

2 Maciej Popowicz, Jakub Łopuszański II+III LO Wrocław 355 5 AB*CDE

3 Krzysztof Dróżdż, Bartosz Bandrowski,

Piotr Didyk
II ZSO Wałbrzych 501 5 AB*CD*E

4 Łukasz Jasiński, Andrzej Kaczmarek,

Karol Woźniak
III LO Wrocław

531
5

ABC***DE

5 Bartosz Wądołowski, Kamil Wysocki,

Adam Nowacki
I LO Białystok

546
5 AB**CDE

6 Rafał Rzepecki, Marek Stępień, Tomasz

Węgrzanowski
I LO Legnica 299 4 ABD*E

7 Michał Bartoszkiewicz, Mateusz Maciaś,

Adam Smutnicki
XIV LO Wrocław 353 4 ACD*E

8 Marcin Grzywa, Marcin Preisner, Kamil

Tabiś
I LO Jelenia Góra 248 3 AC*D

9 Maciej Dzikowicki, Paweł Gancarski,

Mateusz Lech
LO Oława 366 3 AC*D*

10 Bartosz Pietrewicz, Krzysztof Sielski,

Grzegorz Piekarski
XVIII LO Wrocław 151 2 AE

Wykaz czo³owych zespo³ów, które zajê³y miejsca od I do X

1. Zespo³y szkolne
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Linuxem. Powsta³ on dziêki zespo³owi stu-
dentów IV roku specjalnoœci In¿ynieria

oprogramowania: Annie Kocoñ (kieruj¹cej
zespo³em), Przemys³awowi Bieckowi (g³.
projektantowi), Piotrowi Karwaczyñskiemu,
Zbigniewowi Lendorowi i Marcinowi Nie-
dobeckiemu. – mówi dr Zdzis³aw Sp³awski.
– Administratorem sytemu by³ równie¿ stu-
dent – Zbigniew Chyla.

W ostatnich latach dziêki ¿yczliwoœci
Prorektora ds. Nauczania studenci Wydzia-
³ów Elektroniki, IZ i PPT Politechniki Wro-
c³awskiej mogli bezp³atnie korzystaæ z
warsztatów obejmuj¹cych tematykê progra-
mowania, struktur danych i algorytmów
komputerowych (ich organizatorem by³ dr
Z.Sp³awski, a prowadz¹cymi dr hab. E.No-
wicki i dr hab. C.Smutnicki).

Studenci, którzy osi¹gn¹ najlepsze wy-

niki, mog¹ liczyæ na sfinansowanie przez

uczelniê kosztów ich uczestnictwa w

Akademickich Mistrzostwach Polski w

Programowaniu Zespo³owym i w ACM

International Collegiate Programming

Contest.

Œwiatowy fina³ poprzednich (2001/02)
zawodów mia³ miejsce w marcu br. w Ho-
nolulu na Hawajach. Pierwsze miejsce
zajê³a reprezentacja Uniwersytetu Jiao
Tong z Szanghaju, druga by³a dru¿yna
s³awnego Massachusetts Institute of
Technology. Zespó³ ze Stanford Univer-
sity by³ pi¹ty, a z Uniwersytetu Moskiew-
skiego – dziewi¹ty. Wœród siedmiu uczel-
ni sklasyfikowanych na 11 miejscu zna-
laz³a siê zarówno reprezentacja
Uniwersytetu Karola w Pradze (uczelnia
ta zwyciê¿y³a w 1998 roku), jak Uniwer-
sytet Warszawski. Zatem szanse naszych
studentów s¹ ca³kiem du¿e.

Zachêcamy do wysi³ku, bo najbli¿sze fi-
na³y œwiatowe zawodów ACM odbêd¹ siê
12-16 marca 2003 w kalifornijskim Holly-
wood!

Zdjêcia z zawodów prezentujemy na str. IV

ok³adki.

Lp. Nazwa / Skład zespołu Uczelnia/ szkoła Czas

Ilość roz-

wiązanych

zadań

Rozwiązane

zadania

1

Łukasz Kaiser II.r.

Piotr Wieczorek IV.r.

Andrzej Wasylkowski II.r.

Uniwersytet Wrocławski 927 7
D**G*BECH

F

2

Michał Moskal II.r.

Grzegorz Stelmaszek I.r .

Kamil Skalski II.r.

Uniwersytet Wrocławski 1265 7
B*F*HD*CE

G

3
Paweł Gawrychowski

Maurycy Prodeus
XIV LO Wrocław 411 6 FG*HEC*B

4

Marcin Bieńkowski V r .

Mirosław Korzeniowski V r.

Tomasz Wawrzyniak 0 r.

Uniwersytet Wrocławski 552 6 BFECHG*

5
Maciej Popowicz II LO

Jakub Łopuszański III LO
II + III LO Wrocław 771 6 BHFGCE

6

Marcin Wrzeszcz V r.

Remigiusz Różycki IV r.

Artur Jeż I r.

Uniwersytet Wrocławski 938 6
G******BCH

EA

7

Adam Czepil III r.

Rafał Nowak III r.

Dariusz Biskup III r.

Uniwersytet Wrocławski 1191 6 CEGBF**H*

8
Łukasz Szkup III r.

Maciej Modelski III r.
Uniwersytet Wrocławski 504 5 F*HECG

9

Marcin Mikosik IV r. IZ

Agnieszka Iwanejko IV r. IZ

Maciej Mikosik III LO Turek

Politechnika Wrocławska 639 5 EGFHC

10

Przemysław Biecek IV r. PPT

Mateusz Kwaśnicki I r. IZ, PPT

Przemysław Węgrzyn IV r. EKA

Politechnika Wrocławska 760 5 C***GEFH

2. Zespo³y studenckie (wraz z najlepszymi szkolnymi)

Gwiazdki przy literowych oznaczeniach rozwi¹zanych zadañ oznaczaj¹, ¿e rozwi¹zane zosta³y przy drugiej (*), trzeciej (**),..., a nawet
siódmej (******) próbie.

NOWY DZIEKAN W-7

Na Wy-
dziale In¿y-
nierii Œrodo-
wiska odby³y
siê wybory
uzupe³niaj¹ce
po œmierci
prof. Krzysz-
tofa Barto-
szewskiego.
Nowym dzie-

kanem zosta³ wybrany: prof. dr
hab.in¿. Janusz Je¿owiecki. Funkcje
prodziekanów obejm¹: dr hab. in¿.
Andrzej Kotowski, prof. nadzw. (ds.
dydaktyki), dr in¿. Jan Danielewicz
(ds. studenckich) i prof. dr hab. in¿.
Maria Œwiderska-Bró¿ (ds. studiów
zaocznych i zamiejscowych).
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W „Biuletynie Informacyjnym” Dzia³u
Wspó³pracy Miêdzynarodowej z czerwca br.
znajdujemy ciekaw¹ ofertê stypendialn¹.

• Fachhochschule Fulda (Niemcy) ofe-
ruje podyplomowe studia pt. „Intercultural
Communication and European Studies –
ICEUS” dla absolwentów szkó³ wy¿szych
z Europy Œrodkowej i Wschodniej.  Studia
sk³adaj¹ siê z 3 semestrów, a ich czêœci¹ jest
co najmniej 10-tygodniowy sta¿. Studia s¹
bezp³atne. Od kandydatów wymagana jest
znajomoœæ jêzyka angielskiego i niemiec-
kiego. Bli¿sze szczegó³y: www.fh-fulda.de/
iceus oraz iceus@sk.fh-fulda.de.

• Trzeci Program Horyzontalny (Human
Research Potential Programme) w ramach
5. Programu Ramowego oferuje m³odym
naukowcom stypendia umo¿liwiaj¹ce wziê-
cie udzia³u w konferencjach naukowych,
realizacjê projektów badawczych w ramach
stypendiów Marii Curie oraz Sieci Badaw-
czych. Oferta jest aktualna do 2005 roku.
Bli¿sze informacje: www.cordis.lu/impro-
ving/opportunities.

• Fundacja im. Nowickiego og³asza VI
edycjê ogólnopolskiego konkursu na najlep-
szych absolwentów wy¿szych uczelni w
dziedzinie ochrony œrodowiska. Laureaci
otrzymaj¹ pó³roczne stypendia w Niem-
czech w wysokoœci 1.000 euro miesiêcznie,
realizowane w najlepszych instytucjach nie-
mieckich. Kandydaci (absolwenci z lat 2001
i 2002) powinni przedstawiæ:

– ¿yciorys wraz z opisem swoich zain-
teresowañ, planów i dokonañ,

– zaœwiadczenie z dziekanatu o œredniej
ocen ze studiów, ocenie z pracy magi-
sterskiej i z egzaminu dyplomowego,

– recenzje pracy dyplomowej,
– zaœwiadczenie o znajomoœci jêzyka

niemieckiego lub/i jêzyka angielskie-
go (z poziomem zaawansowania i
ocen¹).

Dokumenty te nale¿y przes³aæ wy³¹cz-
nie poczt¹ do 30.09.2002 r. pod adresem:

Fundacja im. Nowickiego
Walecznych 44a/1
03-916 Warszawa.
Bli¿sze informacje o fundacji:

www.fundnowickiego.pl.

W kolejnym numerze „Biuletynu” ob-
szernie omówiono priorytety przyjête w pro-
gramie Leonardo da Vinci na lata 2002-
2003. Program obejmuje dwa rodzaje dzia-
³añ: organizowanie projektów sta¿y i
wymiany doœwiadczeñ oraz realizacjê pro-
jektów tematycznych (projekty pilota¿owe,
projekty jêzykowe, miêdzynarodowe sieci
instytucji oraz badania i analizy).

Terminy zg³aszania projektów na kon-
kurs 2003 roku:

– projekty wymian i sta¿y: 14.02.2003,
– projekty tematyczne: 4.11.2002 r.

(propozycja wstêpna), 7.03.2003 r.
(propozycja pe³na).

Bli¿sze informacje na temat programu
mo¿na uzyskaæ pod adresami internetowy-
mi: http://europa.eu.int/comm/education/le-
onardo/leonardo2_en.html oraz http://
www.bkkk-cofund.org.pl. Informacje o or-
ganizacjach potencjalnych partnerów mo¿-
na uzyskaæ pod adresem: www.leonardoda-
vinci.net/psd/. Mo¿na tu równie¿ wpisaæ
swoje dane.

Dzia³ Wspó³pracy Miêdzynarodowej informuje

Pamiêci

Profesorów Lwowskich
Obchody 61. rocznicy mordu dokonanego

na profesorach lwowskich mia³y skromniejsz¹
oprawê ni¿ w ubieg³ym roku. Jednak 4 lipca
pod Pomnikiem Martyrologii Profesorów
zgromadzili siê m.in.: Rektor i prorektorzy
Uniwersytetu Wroc³awskiego, prorektorzy
Politechniki Wroc³awskiej, przedstawiciele
Akademii Ekonomicznej, przewodnicz¹cy
Rady ds. Kombatantów i Osób Represjono-
wanych Jerzy WoŸniak, cz³onkowie Towarzy-
stwa Mi³oœników Lwowa i Kresów Po³udnio-
wo-Wschodnich i reprezentanci lwowskiej
Armii Krajowej. Uroczystoœæ z udzia³em pocz-
tów sztandarowych poprowadzi³ wiceprezes
Towarzystwa Emil Teœluk.

W imieniu Rektora PWr wyst¹pi³ prorek-
tor dr Ludomir Jankowski. Podkreœli³ on, ¿e
Eksterminacja lwowskiej profesury by³a jed-
nym z zaplanowanych etapów niszczenia pol-
skiej inteligencji.(...) Pamiêæ o znanych z
imienia i nazwiska, a tak¿e o bezimiennych,
niezidentyfikowanych ofiarach szaleñstw dyk-
tatorów i ideologii winna nam towarzyszyæ,
aby ustrzec nas przed powtórk¹ z historii.

Widniej¹cy na pomniku napis „Ich los
przestrog¹” jest najbardziej wymownym
przes³aniem ofiary lwowskich profesorów.

Prorektor przypomnia³, ¿e polski akade-
micki Wroc³aw tworzyli g³ównie pracow-
nicy lwowskich uczelni. Wyrazi³ pewnoœæ,
¿e spo³ecznoœæ Politechniki Wroc³awskiej,
która kontynuuje tradycjê Politechniki
Lwowskiej, zawsze bêdzie przechowywaæ
pamiêæ o Profesorach, a ich dokonania i
ofiara ¿ycia nie zostan¹ zmarnowane.

G³os zabra³ tak¿e prof. Tomasz Cieszyñ-
ski (syn zamordowanego Profesora). Zwró-
ci³ on uwagê na fakt, ¿e rodziny ofiar nie
doczeka³y siê nigdy ¿adnego aktu sprawie-
dliwoœci – ani ze strony Trybuna³u Norym-
berskiego, ani s¹downictwa Federalnej Re-
publiki Niemiec, ani w³adz polskich. Prze-
ciwnie, przez 17 lat od chwili postawienia
pomnika ze sk³adek spo³ecznych w³adze
PRL nie pozwala³y, aby nosi³ on imiê Lwow-
skich Profesorów.

Obecnie, kiedy ju¿ ¿adna z wdów po
pomordowanych nie pozosta³a przy ¿yciu,
23 czerwca 2001 r. w sali Senatu UWr dwa-
dzieœcia siedem zebranych tam osób wyra-
zi³o wolê utworzenia stowarzyszenia pod
nazw¹ „Zwi¹zek Potomków Lwowskich
Profesorów Zamordowanych przez Gesta-
po w Lipcu 1941 roku”. Zwi¹zek ten uzy-
ska³ zatwierdzenie i zosta³ wpisany do Re-
jestru S¹dowego 3 kwietnia br. Jego zarz¹d
skierowa³ do prezydenta Federalnej Repu-
bliki Niemiec memoria³ zawieraj¹cy opis
okolicznoœci zbrodni dokonanej przez Ge-
stapo oraz szczegó³owy wykaz wszystkich

jej ofiar. W jego zakoñczeniu czytamy:
„Uwa¿amy (...), ¿e zachodzi koniecznoœæ
z³o¿enia przez Pana w imieniu Federalnej
Republiki Niemiec i Narodu Niemieckiego
publicznego aktu ¿alu za zbrodniê pope³-
nion¹ przez Niemców na Lwowskich Pro-
fesorach i osobach im najbli¿szych wraz z
potêpieniem idei, która by³a przyczyn¹ tej
zbrodni. (...) Zachowujemy sobie
prawo do wyst¹pienia (...) o od-
szkodowanie z powodu ludobój-
stwa (...), jak równie¿ z powodu
d³ugotrwa³ych nastêpstw tej
zbrodni. Uzyskane œrodki pragnie-
my przeznaczyæ na rzecz fundacji
dla kontynuowania przerwanej
roli Lwowskich Profesorów sk³a-
daj¹c tym sposobem ho³d ich pa-
miêci.”

Prof. T. Cieszyñski wyrazi³
opiniê, ¿e sprawa zamordowania

Lwowskich Profesorów sta³a siê tragedi¹ na-
rodow¹ i wybieg³a daleko poza ramy trage-
dii ich rodzin. Ma ona szczególne znacze-
nie w obliczu wejœcia Polski do Unii Euro-
pejskiej.

Uroczystoœci zakoñczy³y siê z³o¿eniem
kwiatów pod pomnikiem.

Hanna Waœkowska
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Od kwietnia 2002 r. w Bibliotece G³ównej i OINT Politechniki

Wroc³awskiej funkcjonuje krajowy PUNKT INFORMACJI NOR-
MALIZACYJNEJ (PIN), który prowadzi pe³n¹ obs³ugê u¿ytkowni-

ków, ze szczególnym uwzglêdnieniem tematyki zwi¹zanej z informa-

tyk¹ i informacj¹ naukowo-techniczn¹.

PIN na Politechnice Wroc³awskiej:

POSIADA:

• komplet Polskich Norm (PN);
• projekty Polskich Norm (PrPN) skierowane przez Biuro PKN

do ankiety powszechnej;
• normy bran¿owe (BN);
• katalogi Polskich Norm (w wersji drukowanej i elektronicz-

nej);
• katalog norm bran¿owych;
• katalogi norm i biuletyny normalizacyjne: krajowe, miêdzy-

narodowe, regionalne, zagraniczne (m.in. DIN, CEN, BSI);
• Miêdzynarodow¹ Klasyfikacjê Norm ICS (wydanie polskie);
• publikacje oraz opracowania zwi¹zane z normalizacj¹ i stan-

daryzacj¹;
• informatory PKN;
• miesiêcznik „Normalizacja” oraz suplement „Normalizacja-

Aktualnoœci”;
• Regu³y Prac Normalizacyjnych (RPN); Wytyczne Metodycz-

ne.

DYSPONUJE BAZAMI DANYCH:

• bibliograficzn¹ baz¹ POLINORM (Polskie Normy, projekty
Polskich Norm);

• bibliograficzn¹ baz¹ PERINORM (normy krajów europej-
skich, EN, ISO IEC, ETS).

UDZIELA INFORMACJI NORMALIZACYJNEJ:

• prostej, dotycz¹cej m.in.: zbiorów norm i dokumentów nor-
malizacyjnych, aktualnoœci norm, zast¹pieñ norm, cen doku-
mentów;

• specjalistycznej, w tym nt. powi¹zañ Polskich Norm z nor-
mami miêdzynarodowymi i regionalnymi.

WYKONUJE:

– aktualizacje norm klientów: PN, IEC, BS, DIN, NF;
– zestawienia tematyczne norm (na zamówienie).

UDOSTÊPNIA: Polskie Normy i inne produkty normalizacyjne (tyl-
ko na miejscu w Czytelni).

PROWADZI SPRZEDA¯:

• Polskich Norm (PN), zmian do PN, zbiorów tematycznych PN,

katalogu PN;

• miesiêcznika „Normalizacja”, Regu³ Prac Normalizacyjnych, Wy-

tycznych Metodycznych, polskich wersji przewodników ISO – IEC;

• kopii projektów PN skierowanych przez Biuro PKN do ankiety

powszechnej;

• kopii norm BN;

• produktów normalizacyjnych innych ni¿ Polskie Normy.

REALIZUJE: prenumeraty norm i wydawnictw normalizacyjnych.

KONTAKT:  PUNKT INFORMACJI NORMALIZACYJNEJ,

Biblioteka G³ówna i OINT Politechniki Wroc³awskiej,
Wybrze¿e Wyspiañskiego 27, bud. A-1, pok. 307e, pon. – pt. 8–14,

(czytelnia norm – pok.307e, pon. – pt. 8–18, sob. 9–14),
tel./fax 320-35-27, e-mail:pin@bg.pwr.wroc.pl,

http:\\www.bg.pwr.wroc.pl

Otwarcie dziesi¹tego krajowego Punktu
Informacji Normalizacyjnej (PIN) mia³o dla
Politechniki Wroc³awskiej szczególne zna-
czenie, poniewa¿ po raz pierwszy miejscem
dzia³alnoœci takiej placówki bêdzie uczel-
nia. Nowy PIN funkcjonuje w strukturze
Biblioteki G³ównej i OINT Politechniki
Wroc³awskiej. PIN prowadzi pe³n¹ obs³ugê
u¿ytkowników, ze szczególnym uwzglêd-
nieniem tematyki zwi¹zanej z informatyk¹
i informacj¹ naukowo-techniczn¹. Posiada
komplet Polskich Norm (PN) , projekty PN
skierowane przez Biuro PN do ankiety po-
wszechnej, Normy Bran¿owe, katalogi PN
(w wersji drukowanej i elektronicznej), ka-
talog Norm Bran¿owych, katalogi norm i
biuletyny normalizacyjne (m.in. DIN, CEN,
BSI), polskie wydanie Miêdzynarodowej
Klasyfikacji Norm ICS, informatory PKN,
Regu³y Prac Normalizacyjnych i inne pu-
blikacje i opracowania zwi¹zane z t¹ pro-
blematyk¹. Dysponuje bazami danych PO-
LINORM i PERINORM, udziela informa-

cji normalizacyjnej, wykonuje aktualizacje
norm, a na zamówienie równie¿ i zestawie-
nia tematyczne (wiêcej danych mo¿na uzy-
skaæ: pin@bg.pwr.wroc.pl)

Otwarcia PIN dokona³ w dniu 17 czerw-
ca sekretarz Polskiego Komitetu Normali-
zacyjnego Marek Mentel. Towarzyszyli
mu: dyrektor Oœrodka Informacji i Doku-
mentacji PKN Anna Marciniak i dyrektor
Wydzia³u Marketingu i Sprzeda¿y PKN
Micha³ Or³owski. Bibliotekê G³ówn¹ i
OINT PWr reprezentowali: dyrektor dr
Henryk Szarski i wicedyr. £ucja Talar-
czyk-Malcher. Ze strony w³adz uczelni
obecni byli prorektor ds. nauki prof. Jerzy
Zdanowski i prorektor-elekt prof. Tadeusz
Wiêckowski.

Pan Marek Mentel przekaza³ pracowni-
kom BG i OINT PWr wyrazy uznania od pre-
zesa Polskiego Komitetu Normalizacyjnego
oraz kryszta³owy wazon z emblematem PKN.
Podkreœli³, ¿e podjêta decyzja lokalizacyjna
jest wyrazem uznania dla ich kompetencji i

osi¹gniêæ, a te powstaj¹ tylko w wyniku d³u-
goletniej, ofiarnej pracy. Dobra praca biblio-
teki musi wyrastaæ ze zrozumienia œrodowi-
ska naukowego dla roli dzia³alnoœci doku-
mentacyjnej i informacyjnej.

Mówca przypomnia³, ¿e Polski Komitet
Normalizacyjny mo¿e poszczyciæ siê piêkn¹
tradycj¹. Istnieje ju¿ 77 lat, wyda³ 27 tysiê-
cy norm. W 1991 r. (Jeszcze jako Polski
Komitet Normalizacji Miar i Jakoœci) zosta³
afiliowany przy europejskiej instytucji nor-
malizacyjnej Comité Européen de Norma-
lisation (CEN), która wraz ze specjalizuj¹-
cym siê w sprawach elektrotechniki i elek-
troniki Europejskim Komitetem
Normalizacyjnym ds. Elektrotechniki (CE-
NELEC) tworzy od 1985 r. Wspóln¹ Euro-
pejsk¹ Instytucjê Normalizacyjn¹ (Joint
European Standard Institution).

Prof. Zdanowski wyrazi³ satysfakcjê z
powodu wyró¿nienia politechnicznej jednost-
ki i s³ów uznania dla jej dorobku i kadry.

Nast¹pi³o tradycyjne przeciêcie wstêgi
(ilustracja na str. III ok³adki), po którym
zebrani mogli zapoznaæ siê ze zgromadzo-
nymi zasobami norm.

PUNKT

INFORMACJI NORMALIZACYJNEJ

na Politechnice Wroc³awskiej

Dziesi¹ty w Polsce, a pierwszy raz na wy¿szej uczelni

Uroczyste otwarcie

Punktu Informacji Normalizacyjnej

Dokoñczenie na stronie 46
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Zabytki Lwowa w rysunkach

Ryszarda Natusiewicza

Lwowskie

impresje
24 czerwca w Klubie Pracowniczym Po-

litechniki Wroc³awskiej mia³a miejsce in-
auguracja wystawy rysunków prof. Ryszar-
da Natusiewicza „Spacerem po starym
Lwowie”. Zosta³a ona zorganizowana
przez pani¹ Izabelê Hudymê i Komisjê Od-
dzia³ow¹ Emerytów i Rencistów NSZZ
„Solidarnoœæ”, we wspó³pracy z Zak³adem
Us³ug Socjalnych i studentami z Ko³a Ry-
sowników Architektury. Wczeœniej wysta-
wa by³a pokazywana w Muzeum Sztuki
Medalierskiej. Prace powsta³y podczas ple-
neru w sierpniu 2001 r. i oddaj¹ w pe³ni
fascynacjê Autora piêknem tego kresowe-
go miasta.

Lwów, malowniczo po³o¿ony miêdzy
zielonymi wzgórzami, mo¿e zauroczyæ na-
wet tych, którzy nie s¹ z nim zwi¹zani wspo-
mnieniami i rodzinnym sentymentem. Daw-
na œwietnoœæ i bogactwo s¹ tu widoczne na
ka¿dym kroku. Nawet jeœli nie wszystko jest
dziœ odnowione, stosunkowo wiele zabyt-
ków ocala³o od zniszczeñ wojennych i hi-
storia miasta jest w nich bardzo czytelna...

Pierwsze wzmianki dotycz¹ce za³o¿enia
miasta przez ksiêcia Dani³ê pochodz¹ z po-
³owy XIII wieku. Gród otrzyma³ nazwê na
czeœæ jego syna Lwa, a po³o¿enie – przy
skrzy¿owaniu odwiecznych szlaków han-

dlowych – wkrótce zapewni³o mu pozycjê
jednego z najwa¿niejszych oœrodków Rusi
Czerwonej. U stóp grodu powsta³o z cza-
sem handlowo-rzemieœlnicze podgrodzie,
które przybra³o wielonarodowy i wielokul-
turowy charakter – obok ludnoœci ruskiej
pojawili siê pierwsi osadnicy: Niemcy, Or-
mianie, Grecy, ¯ydzi, W³osi, Polacy...

Zabudowa Rynku, z³o¿ona z 44 kamie-
nic mieszczañskich i patrycjuszowskich,
dobrze obrazuje wielonarodowy charakter i
bogactwo dawnego Lwowa:

Nr 2 – XVI-wieczna kamienica Bandinel-
lego, wnuka s³ynnego rzeŸbiarza z Florencji,

Nr 4 – kamienica Czarna, Anczowskich
z XVI – XVII w., uznana za klejnot œwiec-
kiej architektury dawnego Lwowa; mieœci
siê tu Muzeum Historyczne m. Lwowa;

Nr 6 – kamienica Królewska lub Kor-
niaktów zbudowana na dwóch parcelach w
1580 r. przez Piotra Barbona dla K. Kor-
niakta, kupca z Krety; 1640 r. kamienicê,
która posiada dziedziniec arkadowy zwany
Ma³ym Wawelem; kupi³ wojewoda Jakub
Sobieski (ojciec króla Jana III);

Nr 10 – kamienica Lubomirskich z 1695
r., przebudowana w XVIII w wg projektu
Jana de Witte. Po zaborach rezydowali w
niej austriaccy namiestnicy Galicji.
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Nr14 – kamienica Massarowska, zw. Weneck¹,
w XVII w. nale¿a³a do konsula i kupca weneckie-
go Antonia de Massaro;

Nr 28 – kamienica Heppnerowska lub Dok-
torowska z 1510 r., wzniesiona dla burmistrza
P. Heppnera, póŸniej w³asnoœæ rodu lekarzy
Napnerów;

Stary Lwów to tak¿e niezliczone ko-
œcio³y, cerkwie i klasztory Doœæ wspo-
mnieæ o trzech katedrach: Ormiañskiej
p.w. Wniebowziêcia NMP (pocz¹tki
z 1356 r.), Greko- katolickim Kate-
dralnym Soborze œw. Jura – wspa-
nia³ym przyk³adzie sakralnej ar-
chitektury rokokowej, oraz Ka-
tedrze £aciñskiej na dawnym
placu Kapitulnym, w s¹siedz-
twie Rynku. Zlokalizowana na
dawnym cmentarzu katedral-
nym Kaplica Boimów (ro-
dziny pochodz¹cej z Wê-
gier) – to s³ynny pomnik ar-
chitektury i rzeŸby
manierystycznej.

Inne wa¿ne koœcio³y, któ-
re mo¿na ogl¹daæ na szki-
cach z wystawy, to miêdzy
innymi: zespó³ Cerkwi Wo-
³oskiej-Uspieñskiej z charak-
terystyczn¹ w panoramie

Lwowa Wie¿¹ Korniaktowsk¹, barokowy Koœció³ p.w.
Bo¿ego Cia³a O.O. Dominikanów, dzie³o architekta Jana

de Witte i jedna z najwspanialszych budowli renesan-
sowych – Koœció³ p.w. œw. Andrzeja Aposto³a O.O.

Bernardynów.
Wiele uwagi w swoich pracach poœwiêca prof.

Natusiewicz równie¿ budowlom œwieckim, po-
cz¹wszy od dawnych fortyfikacji z Baszt¹ Pro-

chow¹, przez Ossolineum, dawny Teatr Wiel-
ki, projektowany przez arch. Zygmunta Gor-
golewskiego, Uniwersytet (dawniej Jana
Kazimierza), wzniesiony ok. r. 1880 jako
siedziba Sejmu Galicji, oraz Politechni-
kê Lwowsk¹, projektu arch. J. Zacha-
riewicza w stylu neorenesansowym.

Specjalne miejsce w programie
zwiedzania miasta nale¿y siê monu-
mentalnemu za³o¿eniu Cmentarza Or-
l¹t Lwowskich, który sta³ siê praw-
dziwym narodowym Panteonem.

Lew – od wieków w herbie Lwo-
wa – pojawia siê na ulicach i pla-
cach jako dekoracja gmachów pu-
blicznych, pomników, fontann i sta-
rych kamienic. Wyobra¿eñ lwów we
Lwowie s¹ tysi¹ce, a parê z nich
znalaz³o siê te¿ na opisywanej wy-
stawie towarzysz¹c nam w space-
rze po zau³kach starego miasta.

Krytstyna MalkiewiczKościół O.O. Dominikanów



nr 156/15730

Miêdzynarodowa konferencja

Europhysical Conference

on Defects in Insulating Materials

EURODIM 2002
W murach Politechniki Wroc³awskiej

odbywa³a siê od 30 czerwca do 5 lipca 2002
miêdzynarodowa konferencja Europhysical
Conference on Defects in Insulating Mate-
rials (EURODIM 2002) zorganizowana
przez Instytut Niskich Temperatur i Badañ
Strukturalnych PAN i Instytut Fizyki PWr,
który podj¹³ trud obs³ugi technicznej i or-
ganizacyjnej konferencji. A jest to impreza
o du¿ym presti¿u, której goszczenie by³o
znacz¹cym wyró¿nieniem. Jej otwarcie
uœwietnili swoj¹ obecnoœci¹ prezydent Wro-
c³awia Stanis³aw Huskowski, Konsul Gene-
ralny Niemiec dr Peter Ohr, Rektor PWr
prof. Andrzej Mulak i dyrektor ds. nauko-
wych INTiBS PAN prof. Andrzej Je¿owski.

By³a to ju¿ dziewi¹ta z serii miêdzyna-
rodowych konferencji na temat defektów
struktury oraz ich wp³ywu na fizykoche-
miczne w³aœciwoœci cia³ sta³ych.

Czy znaj¹ Pañstwo anegdotê o
przewodniku z Gór Skalistych?

Ilekroæ prowadzi³ wycieczkê przez
góry, gin¹³ jeden z jej uczestników. Po
pewnym czasie uznano, ¿e nie jest to
przypadek. Zosta³ skazany na krzes³o
elektryczne. Jakie¿ by³o zdziwienie
œwiadków egzekucji, gdy zauwa¿yli,
¿e po zamkniêciu obwodu elektrycz-
nego skazaniec odczuwa³ tylko lekki
dyskomfort.

Zbiegli siê natychmiast dziennika-
rze i pytali: Co to wszystko znaczy?
Czy jest pan morderc¹? Czemu egze-
kucja siê nie powiod³a?

Skazaniec na to: Wszystko to ma
jedno proste wyjaœnienie: jestem
z³ym przewodnikiem!

Pocz¹tek tym spotkaniom da³o zorgani-
zowane w roku 1956 w Argonne (USA)
sympozjum dotycz¹ce centrów barwnych w
kryszta³ach halogenków metali alkalicz-
nych. W roku 1977 (Gatlinburg, USA) kon-
ferencja ta rozszerzy³a sw¹ tematykê na
wszelkie defekty w materia³ach z szerok¹
przerw¹ energetyczn¹. W 1973 roku w Mar-
sylii odby³a siê pierwsza europejska edycja
tych spotkañ, które aktualnie odbywaj¹ siê
co dwa lata na przemian z edycj¹ œwiatow¹
(International Conference on Defects in In-
sulating Materials, ICDIM). Konferencje
poprzedzaj¹ce tegoroczne spotkanie odby-
³y siê w Keele (Anglia, 1998, EURODIM) i
w Johanessburgu (Afryka Po³udniowa,
2000, ICDIM). Zakres i czêstotliwoœæ odby-
wania siê tych spotkañ stanowi¹ jedn¹ z miar
wa¿noœci dyskutowanych zagadnieñ fizyki i
chemii defektów w nauce i technice.

Program tegorocznej konferencji zosta³
poszerzony o zagadnienia dotycz¹ce no-
wych materia³ów, nowe technologie i no-
woczesne techniki badawcze, które rozwi-
nê³y siê w ostatnich latach. G³ównym ce-
lem konferencji by³o przedstawienie
najnowszych osi¹gniêæ w badaniach podsta-
wowych i aplikacyjnych we wszystkich li-
cz¹cych siê oœrodkach naukowych zajmu-
j¹cych siê wspomnian¹ tematyk¹ na œwie-
cie, wymiana doœwiadczeñ, nawi¹zanie
nowych kontaktów – w g³ównej mierze z
m³od¹ kadr¹ naukow¹. Uczestnicy konferen-
cji (220 osób) z 39 krajów reprezentowali
uniwersytety, inne jednostki akademickie i
badawcze laboratoria przemys³owe. W gro-
nie tym by³o te¿ oko³o 50 studentów i dok-
torantów. Polskê reprezentowa³o oko³o 35
naukowców.

Program naukowy konferencji obejmo-
wa³ piêæ wyk³adów plenarnych (invited), 28
wyk³adów przewodnich (invited), oko³o 100
krótkich prezentacji ustnych i oko³o 200
posterów. Wyk³ady odbywa³y siê w dwu
równoleg³ych sesjach, a dwie sesje by³y
poœwiêcone prezentacjom posterowym.
Trzydziestu trzech zaproszonych wyk³a-
dowców to wybitni przedstawiciele nauki

(fizyki, chemii i nauki o materia³ach) z 18
krajów Europy, obu Ameryk, i Azji. Zostali
oni wybrani w porozumieniu z cz³onkami
Miêdzynarodowych Komitetów Programo-
wego i Doradczego.

Nazwiska wyk³adowców i tytu³y ich
wyk³adów ukazuj¹ zakres prezentowanej
tematyki.

� P. Becher (USA): Using Microstruc-
tural Tailoring to Improve the Mechanical
Behavior of Ceramic Materials

� F. Callens (Belgia): A Multi-Frequ-
ency EPR and ENDOR Study of Rh and Ir
Complexes in Alkali and Silver Halides

� R. Capelletti (W³ochy): U.M. Gras-
sano - comemmory

� R. Catlow (Anglia): Diffraction and
EXAFS Methods in Studies of Microporous
Catalysts and Ceramics

� A.V. Chadwick (Anglia): Small but
Perfectly Formed! The Microstructure of
Nanocrystalline Oxides

� Ch. Dujardin (Francja): Thin In-
sulating Films for Scintillation

� Ch. Enns (Niemcy): Magnetic Field
Dependent Tunneling of Atoms and Mole-
cules in Non-Magnetic Disordered Solids

� J. Garcia-Sole (Hiszpania): Opti-
cal Properties of Rare Earth Doped Nonli-
near Laser Materials

� H. den Hartog (Holandia): Mine-
ral Zircon: A Novel TL Geochronometer?

� K. Hermansson (Szwecja): Ab Ini-
tio Calculations of Geometrical and Elec-
tronic Structure of Bonding Effects and Vi-
brational Frequency Shifts for Various Mo-
lecular Crystals

� G. Huber (Niemcy): Properties and
Applications of Novel Laser Materials

� L. Jacak (Polska): Relaxation of the
Orbital States in Quantum Dots

� I.A. Kamenskikh (Rosja): Studies
and Applications of New Scintillating Ma-
terials

� T. Kizuka (Japonia): Atomistic Vi-
sualization of Deformation in Crystals

� A. Lushchik (Estonia): Creation of
Electronic Excitation and Frenkel Defects

Ka¿dy z uczestników zapamiêta wejœcie do Gmachu G³ównego Politechniki Wroc³awskiej
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dzia³u Chemicznego prof. Henryk Górecki,
Rektor Wy¿szej Szko³y Oficerskiej im.
T.Koœciuszki we Wroc³awiu pu³kownik dr
Jan Cieækiewicz, by³y Rektor PWr. prof.
Wac³aw Kasprzak, prof. Jan Legocki, prof.
Juliusz Pernak, prof. Bogdan Burczyk oraz
licznie zgromadzeni przedstawiciele innych
instytucji naukowo-badawczych i zak³adów
przemys³owych.

Po przerwie wyg³oszono 5 referatów na-
ukowych zwi¹zanych tematycznie z badaw-
czymi zainteresowaniami Profesora:

1. Struktura a aktywnoœæ biologiczna li-
zosomotropowych aminoestrów – dr Jacek
£uczyñski, Politechnika Wroc³awska,

2. Compounds affecting cell membrane
functions and integrity – prof. Karel Sigler,
Instytut Mikrobiologii ÈAN – Praga,

3. Aktywnoœæ soli N-(alkoksy-mety-
lo)amoniowych wobec mikroorganizmów –
prof. Juliusz Pernak, Politechnika Poznañ-
ska,

4. Chiralnoœæ w zwi¹zkach biologicznie
czynnych ze szczególnym uwzglêdnieniem
agrochemikaliów – prof. Jan Legocki, In-
stytut Przemys³u Organicznego, Warszawa,

5. Czwartorzêdowe sole amoniowe i ami-
noestry jako inhibitory wzrostu dro¿d¿y Sac-
charomyces cerevisiae – prof. Tadeusz M.
Lachowicz, Uniwersytet Zielonogórski.

Na zakoñczenie seminarium odby³o siê
w klubie studenckim spotkanie towarzyskie,
podczas którego prof. Tomasz Winnicki od-
czyta³ wiersz okolicznoœciowo-wspomnie-
niowy.  ̄ yczeniom i gratulacjom sk³adanym
Jubilatowi nie by³o koñca.

Jacek £uczyñski

by VUV Radiation (6-40 eV) in Wide-Gap
Solids

� I. Kosacki (USA): Defect Equilibria
in Nanocrystalline Oxide Thin Films

� J. Maier (Niemcy): Ionic and Mi-
xed Conductors for Electrotechnical Appli-
cations

� K. Maruszewski (Polska): Techno-
logy and Applications of Sol-Gel Materials

� E. Meyer (Szwajcaria): Novel
Aspects of Scanning Microscopy

� M.R. Montereali (W³ochy): Minia-
turized Structures Based on Color Centers
in Lithium Fluoride: Optical Properties and
Applications

� S. Nistor (Rumunia): Point Defects
in Superhard c-BN and Related Materials

� T. Pawlik (USA): Defects in the Si-
lver Halide Photographic Process

� J. Rabiere (Francja): Dislocations
Engineering in Melt Textured Oxide Super-
conductors.

� R. Rupp (Austria): How Defects
Make Holographic Storage Media Tick

� S. Schweizer (Niemcy): Develop-
ment of New X-Ray Storage Phosphors

� A.L. Shluger (Anglia): Theory of
AFM in Insulators

� W. Strêk (Polska): Cooperative
Phenomena in Rare Earth Doped Nanocry-
stallites

� H.P. Strunk (Niemcy): Stresses and
Processes of their Relaxation

� P. Sushko (Anglia): Mechanisms of
Defect Processes in Insulators from Embed-
ded Cluster Calculations

� J. Sworakowski (Polska): Effect of
Dipolar Species on Charge Carriers Mobi-
lities in Molecular Materials

� V. Teodorescu (Rumunia): Influen-
ce of Thermal and Laser Irradiation Anne-
aling on Microstructure and Defects in TCO
Elaborated by Sol-Gel Route

� M.E.G. Valerio (Brazylia): Defects
Properties of Natural Materials: Experimen-
tal and Computer Modeling Aspects

� B. Viana (Francja): Rare Earth
Doped Laser Materials for Near Infrared
Applications

� G. Watson (Irlandia): Atomistic
and Electronic Structure Calculations of
Defects at the Surface of Oxides.

Wszystkie prace przedstawione na kon-
ferencji zostan¹ opublikowane – po zrecen-

Podczas pikniku: D.Y.Smith i P.D.Townsend

zowaniu przez cz³onków Komitetu Progra-
mowego i Doradczego – w Radiation Ef-
fects and Defects in Solids (wyd. Taylor &
Francis); publikacja uka¿e siê na prze³omie
stycznia i lutego 2003 roku. Poza tym
uczestnicy konferencji otrzymali w momen-
cie rejestracji tzw. Abstract Booklet.

Okazj¹ do nawi¹zywania kontaktów z
nauk¹ œwiatow¹ oraz promocji nauki pol-
skiej i Polski by³y nie tylko wyk³ady, sesje
posterowe i warsztaty na tematy zapropo-
nowane przez uczestników. S³u¿y³y temu
równie¿ nieformalne spotkania towarzyskie,
o jakie zadbali organizatorzy. Odby³y siê
wiêc: wycieczka w góry, piknik, spotkanie
z wiceprezydentem miasta prof. Andrzejem
£osiem i dyrektorem Muzeum Miejskiego
dr Maciejem £agiewskim w Sali Wielkiej
Ratusza  oraz bankiet w zabytkowych wnê-
trzach Muzeum Architektury.

Prof. dr hab. Maria Suszyñska

Przewodnicz¹ca Komitetu Organizacyjnego

Komitet honorowy:
Prof. M. Kleiber –- Minister Nauki, prze-
wodnicz¹cy KBN
Prof. Henryk Szymczak – przewodnicz¹-
cy Wydz. III  „Nauk matematycznych,
fizycznych i chemicznych” PAN
Prof. Jan Klamut – dyrektor INTiBS
PAN
Prof. Andrzej Mulak – Rektor Politech-
niki Wroc³awskiej
Dr Stanis³aw Huskowski – prezydent
Wroc³awia

Miêdzynarodowy komitet doradczy:
F. Beniere (Rennes),  F. Bridges (Santa
Cruz), J. Corish (Dublin), H.W. den Har-
tog (Groningen), R.A. Jackson (Keele),
L. Kovacs (Budapest), M. Moreno (San-
tander), D. Schoemaker (Antwerp / Wil-
rijk), M. Suszyñska (Wroc³aw),  M.G.
Blanchin (Lyon), A.V. Chadwick (Can-
terbury), M. Glasbeek (Amsterdam), N.
Itoh (Nagoya), P.W.M. Jacobs (London),
F. Luty (Salt Lake City), C. Pedrini (Vil-
leurbanne), J. M. Spaeth (Paderborn).

Komitet programowy
A. Chadwick, R.A. Jackson (Wlk. Bry-
tania), B. Hilczer, J. Langer, J. Misie-
wicz, A. Pietraszko, W. Ryba-Romanow-
ski, M. Suszyñska (Polska).

Lokalny komitet organizacyjny:
Przewodnicz¹cy: M. Suszyñska, J. Mi-
siewicz, W. Ryba-Romanowski, B. Ma-
calik, E. Rysiakiewicz-Pasek, G. Chle-
bosz, B. Dobrowolska, P. Solarz

Dokoñczenie ze strony 9

Uroczyste seminarium
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Trzy dni – od czwartku (19.09.2002) do
soboty (21. 09.2002) – bêd¹ z pewnoœci¹
wyj¹tkowe na naszej Uczelni. Wzorem lat
ubieg³ych, odwiedzaj¹cy nas Goœcie zape³-
ni¹ sale wyk³adowe i laboratoria. Nasi pra-
cownicy wraz ze studentami przygotuj¹ na
te dni specjalny program: wyk³ady z poka-
zami, warsztaty, dyskusje, doœwiadczenia
fizyczne i chemiczne, laboratoria kompute-
rowe, itp. Imprezy te odbêd¹ siê w ramach
kolejnej, ju¿ pi¹tej edycji Dolnoœl¹skiego
Festiwalu Nauki. V Dolnoœl¹ski Festiwal
Nauki – jaki on bêdzie? Jaki bêdzie na na-
szej Uczelni? Zanim spróbujemy odpowie-
dzieæ, choæby w czêœci, na te pytania, po-
wróæmy do jego pocz¹tków.

DFN – KRÓTKA HISTORIA

Pocz¹tki to rok 1998 i Festiwal Nauki
Œrodowiska Wroc³awskiego. Jego g³ówne
zadanie to popularyzacja nauki, jej osi¹-
gniêæ, jej mo¿liwoœci, potrzeb i problemów.
Od samego pocz¹tku, JM Rektor Politech-
niki Wroc³awskiej prof. Andrzej Mulak –
zdecydowany zwolennik przeniesienia war-
szawskiego pomys³u na ³ono Wroc³awia –
patronuje Festiwalowi na naszej Uczelni,
wspieraj¹c go merytorycznie i finansowo.
Trzeba w tym miejscu z³o¿yæ g³êboki uk³on
pionierom wroc³awskiego festiwalu: prof.
Aleksandrze Kubicz z UWr – koordynator-
ce œrodowiskowej oraz koordynatorom na
PWr, którymi byli kolejno prof. Ludwik
Komorowski i prof. Kazimiera A. Wilk.
Nale¿a³o przekonaæ samych naukowców, by
wykonali wysi³ek i przygotowali (ca³kowi-
cie nieodp³atnie) imprezy przeznaczone nie
dla swoich studentów czy kolegów naukow-
ców, lecz dla szerokiego krêgu odbiorców.
Mia³y byæ to imprezy propaguj¹ce wiedzê,
pokazuj¹ce sens i cel naszej pracy. Nale¿a-
³o równie¿ przekonaæ Wroc³awian, miesz-
kañców naszego miasta, ¿e warto odwiedziæ
mury Uczelni, ¿e ka¿dy mo¿e w nich zna-
leŸæ coœ ciekawego dla siebie.

DFN – ZASIÊG

Dziœ jest to ju¿ Dolnoœl¹ski Festiwal
Nauki, bo „wyszed³” w teren – jest organi-
zowany w innych miastach Dolnego Œl¹ska:
Legnicy, Wa³brzychu, Jeleniej Górze. W
tym roku pierwszy raz bêdzie goœci³ w
Z¹bkowicach Œl¹skich. Jest znany we Wro-
c³awiu i okolicach. Ma³o tego, bêdzie (a
w³aœciwie ju¿ jest) znany poza granicami
kraju. DFN przyst¹pi³ do europejskiego sto-
warzyszenia EUSCEA (European Science
Events Association), dostaliœmy te¿
pierwsz¹ ofertê udzia³u w zagranicznym fes-
tiwalu                                       (7÷16 czerwca
2002). Pracownicy i studenci Politechniki
Wroc³awskiej odpowiedzieli na proœbê o

sk³adanie propozycji i wys³a³am do Wied-
nia a¿ 7 ich zg³oszeñ. Oczywiœcie, do Au-
strii pop³ynê³y równie¿ zg³oszenia z innych
uczelni z Polski. Mi³o mi poinformowaæ
Pañstwa, ¿e organizatorzy wiedeñskiego
festiwalu wybrali siedem imprez z Polski,
w tym jedn¹ z naszej Uczelni. Jest to pre-
zentacja zg³oszona przez prof. Ryszarda Po-
prawskiego i mgr Wojciecha Poprawskie-
go, zatytu³owana Some experiment with a
piece of wire (Kilka eksperymentów z ka-
wa³kiem drutu). Cieszy nas, organizatorów
i uczestników DFN, a zw³aszcza festiwalu
na Politechnice Wroc³awskiej, ¿e jesteœmy
obecni w Wiedniu.

V DFN – PRZEWODNIK PO POLI-
TECHNICZNYM PROGRAMIE

Pi¹ta edycja tego wielkiego œwiêta na-
uki wroc³awskiej, jakim jest DFN, odbê-
dzie siê w dniach 19-21 wrzeœnia bie¿¹ce-
go roku. Bêdzie ona wyj¹tkowo uroczysta
ze wzglêdu na obchody 300-lecia Uniwer-
sytetu Wroc³awskiego. Na Politechnice ha-
s³em przewodnim festiwalu jest „Maraton
naukowy – trzy dni z (POLI)technik¹”. W
programie bêdzie mo¿na znaleŸæ spotkania
o charakterze wspomnieniowym (np. ga-
wêda Ze Lwowa do Wroclawia, czy wspo-
mnienia Prof. Henryk Kuczyñski – pionier
analizy konformacyjnej w Polsce, wysta-
wa Dziedzictwo kultury studenckiej), ale nie
bêd¹ one dominowaæ. Wszak dla ka¿dego
powinno byæ coœ interesuj¹cego! Tematy-
ka imprez festiwalowych bêdzie ró¿norod-
na. Staramy siê, by – zgodnie z przewod-
nim has³em – imprezy na naszej uczelni
mia³y charakter politechniczny. Technika –
czy ktoœ z Pañstwa próbowa³ odpowiedzieæ
na pytanie, co to jest w³aœciwie? Encyklo-
pedia PWN mówi, ¿e technika to „tworzo-
ne przez cz³owieka œrodki materialne i re-
gu³y pos³ugiwania siê nimi oraz ich pro-
jekty stosowane dla zdobywania,
przekszta³cania i wykorzystywania dóbr
materialnych; zasadniczy sk³adnik cywili-
zacji i kultury; pot. umiejêtnoœæ wykony-
wania ró¿nych czynnoœci.” Technika, na-
uka („...ca³okszta³t historycznie ukszta³to-
wanej, stale narastaj¹cej, rozszerzaj¹cej i
pog³êbiaj¹cej wiedzy o rzeczywistoœci...”),
kultura („ca³okszta³t materialnego i ducho-
wego dorobku ludzkoœci...”) – zobaczmy,
jak bardzo powi¹zane ze sob¹ s¹ te pojê-
cia. Nie mo¿e istnieæ rozwój techniki bez
nauki i kultury, ani kultury bez pozosta³ych
sk³adników. Dlatego te¿ Politechnika to
dzisiaj bardziej Uniwersytet Techniczny,
czego odbicie widaæ w proponowanych im-
prezach festiwalowych. Dotycz¹ one tak
podstawowych zagadnieñ, jak po co jest

matematyka, czy œwiat w odwróceniu, czy-
li o czêstotliwoœciach w czasie i przestrze-
ni. S¹ te¿ poruszane bardziej „przyziemne”
problemy, jak awarie i katastrofy mostów,
w krainie zapachów, historia komunikacji
albo rola satelitów we wspó³czesnej teleko-
munikacji. Pytamy siê, czy mo¿na polubiæ,
zrozumieæ i wykorzystaæ promieniowanie,
czy te¿ jak dzia³a ptasi kompas. W czasie
festiwalu mo¿emy siê nawet dowiedzieæ jak
automatycznie klasyfikowaæ utwory muzycz-
ne albo czy roboty dobrze graj¹ w pi³kê. S¹
to tylko nieliczne spoœród przewidzianych
prelekcji i pokazów, ale wskazuj¹ na du¿¹
ró¿norodnoœæ tematyczn¹ imprez festiwalo-
wych. Nie przesadzamy mówi¹c, i¿ ka¿dy
tu mo¿e znaleŸæ coœ dla siebie.

Niemo¿liwe jest, by w XXI wieku nie
mówiæ nic o komputerach i robotyce. St¹d-
bêdziemy starali siê wyjaœniæ, czym jest
nauczanie przez Internet, czy mo¿na zapro-
jektowaæ podpis elektroniczny, którego nie
da siê sfa³szowaæ, jak w komputerze zapi-
saæ dŸwiêk, do czego mog¹ siê przydaæ ro-
boty manipulacyjne, albo bioimplanty – to
bardzo „gor¹ce” tematy. Warto dowiedzieæ
siê czegoœ o nich. Problemy nurtuj¹ce œwiat
– energia, ekologia, architektura przyjazna
cz³owiekowi, równie¿ znajduj¹ siê w planach
tegorocznego festiwalu. Szukaj¹cych relak-
su zapraszamy na wystêp Górniczej Orkie-
stry Dêtej, Chóru Politechniki lub do udzia³u
w warsztatach plastycznych czy zwiedzania
wystaw. Mo¿na te¿ bêdzie spêdziæ trochê
czasu nad wod¹ (kajaki). Wszystkich lubi¹-
cych mocniejsze wra¿enia zapraszamy na
pokaz piorunów – szybko minie godzina
spêdzona na s³uchaniu objaœnieñ i ogl¹da-
niu wy³adowañ elektrycznych.

Jesteœmy uczelni¹ techniczn¹, ale – jak
przysta³o na nowoczesny uniwersytet tech-
niczny – nie zabraknie te¿ imprez „humani-
stycznych”. Mo¿na bêdzie dowiedzieæ siê
jak zostaæ dziennikarzem, uczestniczyæ w
ciekawej dyskusji panelowej na temat cz³o-
wiek, czas i przemijanie, czy wys³uchaæ in-
teresuj¹cego wyk³adu o tym, kto i w czym
jest autorytetem? Rozmowa z naukowcem
na temat wynalazki przysz³oœci – co z tego
wyniknie z ca³¹ pewnoœci¹ nie bêdzie wró-
¿eniem z fusów.

Drugi rok wspólnie z Biurem Promocji
Uczelni pe³ni¹cym rolê Sekretariatu DFN,
staramy siê, by nasza uczelnia by³a widocz-
na w mieœcie w czasie festiwalowych dni.
Dziêki zaanga¿owaniu wielu anonimowych
osób, wyk³adowców i studentów oraz po-
mocy w³adz Uczelni, V Dolnoœl¹ski Festi-
wal Nauki bêdzie – jak zwykle – prawdzi-
wym Œwiêtem Nauki. I to bez wzglêdu na
zmniejszaj¹cy siê bud¿et DFN. W tej chwili

Festiwal Nauki na Politechnice  – ma³y jubileusz
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mamy zaplanowanych ponad 130 imprez.
Czytelnicy „Pryzmatu” moga zapoznaæ siê
z nimi dziêki za³¹czonej wk³adce.

 Mam nadziejê, ¿e zarówno oprawa, jak
i same imprezy festiwalowe, dostarcz¹
nam, pracownikom i studentom Politech-
niki Wroc³awskiej, oraz naszym Goœciom,

Festiwal Nauki

w Wiedniu
W dniach 6 - 16 czerwca br. odby³ siê

Festiwal Nauki w stolicy Austrii. Do udzia-
³u w nim zaproszono równie¿ uczonych z
Polski. Z bardzo wielu propozycji zg³oszo-
nych przez stronê polsk¹ do festiwalowych
prezentacji, organizatorzy zakwalifikowali
siedem. Wœród tych wybranych znalaz³ siê
(jako jedyny z Dolnego Œl¹ska) po³¹czony
z pokazami wyk³ad „Kilka doœwiadczeñ z
kawa³kiem drutu” zg³oszony przez prof.
Ryszarda Poprawskiego z Instytutu Fizyki
oraz mgra in¿. Wojciecha Poprawskiego –
doktoranta z Instytutu Technologii Maszyn
i Automatyzacji Politechniki Wroc³awskiej.
W dniach 6 - 9 czerwca podczas Festiwalu
Nauki w Wiedniu Wojciech i Ryszard Po-
prawscy wyg³osili dwukrotnie swój wyk³ad,
a przez wiele godzin prezentowali i obja-
œniali liczne doœwiadczenia.

Celem wyk³adu i prezentacji by³o poka-
zanie, w jaki sposób korzystaj¹c z bardzo
prostego wyposa¿enia mo¿na przedstawiæ

niezapomnianych wra¿eñ. Czego serdecz-
nie ¿yczê wszystkim wspó³twórcom Festi-
walu.

Korzystaj¹c z okazji serdecznie zapra-
szam do udzia³u w naszym festiwalu we
wrzeœniu br., a tymczasem na festiwalowe
strony internetowe:

http://www.pwr.wroc.pl/~promocja/festiwal
http://www.festiwal.wroc.pl

Halina Kwaœnicka          

Koordynator Festiwalu    

na Politechnice Wroc³awskiej

kwasnicka@ci.pwr.wroc.pl  

wiele praw i zjawisk fizycznych oraz ich za-
stosowania we wspó³czesnej technice. Auto-
rzy pos³u¿yli siê kawa³kiem drutu oporowe-
go rozpiêtego miêdzy dwoma odizolowany-
mi od siebie uchwytami w taki sposób, aby

mo¿na by³o precyzyjnie regulowaæ jego na-
prê¿enie, a ponadto autotransformatorem jako
regulowanym Ÿród³em pr¹du, magnesem,
kompasem, mikroamperomierzem, piezoele-
mentem oraz oscyloskopem. Wœród prezen-
towanych praw i zjawisk by³y: prawo Hooc-
ke’a, rozszerzalnoœæ termiczna, prawa Am-
pere’a, Faraday’a, Stefana-Boltzmanna, si³a
elektrodynamiczna, fale stoj¹ce w strunie,
zjawiska piro- i piezoelektryczne oraz zja-
wiska termoelektryczne. Najbardziej wido-
wiskowym pokazem jest fala stoj¹ca w roz-
¿arzonym do czerwonoœci drucie.

Drut, który przewodzi przemienny pr¹d,
zosta³ umieszczony w polu magnetycznym
wytwarzanym przez trwa³y magnes znajdu-
j¹cy siê w pobli¿u. Na drut dzia³a wtedy
periodyczna si³a wymuszaj¹ca powstawanie
fali stoj¹cej. Zmieniaj¹c naprê¿enie drutu
mo¿na wytworzyæ w drucie jedn¹ lub kilka
po³ówek fali. Wêz³y tej fali bardzo inten-
sywnie œwiec¹, natomiast strza³ki s¹ ciem-
ne, gdy¿ s¹ intensywnie ch³odzone na sku-
tek ruchu drutu wzglêdem powietrza. Jest
to naprawdê fascynuj¹cy widok. Po usuniê-
ciu magnesu dobieraj¹c starannie warunki
eksperymentu mo¿na uzyskaæ drgania dru-
tu! Przyczyna – pole magnetyczne Ziemi!
Przy okazji prezentacji prawa Stefana - Bolt-
zmanna wroc³awianie pokazali proste i od-
wrotne zjawisko piezoelektryczne oraz zja-
wisko piroelektryczne, które jest wykorzy-
stywane do budowy kamer termowizyjnych.

Szczêœliwym zbiegiem okolicznoœci w

Polskie prezentacje (6-8 czerwca
2002) w Wiedniu odbywaj¹ce siê w

ramach festiwalu 
(6-16 czerwca 2002) by³y elementem
zorganizowanych przez Ministerstwo
Kultury i Ministerstwo Spraw Zagra-
nicznych obchodów Polskiego Roku w
Austrii. Jest on najwiêksz¹ zagraniczn¹
prezentacj¹ kulturalnego dorobku na-
szego kraju. Od kwietnia 2002 do mar-
ca 2003 Austriacy i odwiedzaj¹cy Au-
striê goœcie bêd¹ mieli okazjê zapoznaæ
siê z kultur¹ i sztuk¹ naszego kraju w
renomowanych muzeach, galeriach, sa-
lach koncertowych i teatrach w Wied-
niu, Linzu, Gratzu, Salzburgu i Inns-
brucku. Koordynatorem tego zadania
jest Instytut Adama Mickiewicza – Cen-
trum Miêdzynarodowej Wspó³pracy
Kulturalnej przy pomocy Polskiego In-
stytutu w Wiedniu. Ponadto do realiza-
cji prezentacji festiwalowych w³¹czy³a
siê Polska Akademia Nauk – Centrum
Naukowe w Wiedniu i twórcy Festiwa-
lu Nauki z Warszawy.

Podczas Science Week wyst¹pili na-
stêpuj¹cy pracownicy naukowi z Polski:

• Prof. dr hab. Krzysztof Grysa i dr
in¿. Tadeusz Orzechowski z Poli-
techniki Kieleckiej „Termowizja w
technice, technice laserowej, me-
dycynie i w ¿yciu codziennym”

• Prof. dr hab. Ryszard Poprawski i
mgr Wojciech Poprawski z Poli-
techniki Wroc³awskiej „Kilka do-
œwiadczeñ z kawa³kiem drutu”

• Dr Tomasz Herbich, dr Zbigniew
E.Szafrañski z Uniwersytetu War-
szawskiego „Egipt z g³êbi ziemi”

• Dr hab. Jerzy Tyszkiewicz z Uni-
wersytetu Warszawskiego „Zasada
czterech kolorów”

• Dr Miros³aw Bylicki z Uniwersy-
tetu M.Kopernika w Toruniu „Ta-
jemnica dŸwiêku stradivariusów”

• Dr hab. Janusz L.Wiœniewski z
Uniwersytetu Warszawskiego
„Chemia mi³oœci”

• Dr Ewa Geller z Uniwersytetu War-
szawskiego „Jidysz i slawistyka”
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programie wiedeñskiego festiwalu by³y rów-
nie¿ przygotowane przez prof. Krzysztofa
Grysê z Politechniki Kieleckiej pokazy ter-
mowizji. Przedstawione przez panów Po-
prawskich doœwiadczenia by³y ich dobrym

uzupe³nieniem, gdy¿ stano-
wi³y wyjaœnienie podstaw
fizycznych termowizji.
(Koledzy z Kielc odwza-
jemnili siê kilkoma zdjêcia-
mi w podczerwieni.) Udzia³
w wiedeñskich prezenta-
cjach by³ cenn¹ okazj¹ pro-
mowania Politechniki Wro-
c³awskiej. Mo¿na te¿ by³o
zapoznaæ siê z wieloma
sposobami popularyzacji
nauki wartymi wykorzysta-
nia na Dolnoœl¹skich Festi-
walach Nauki. Interesuj¹cy
jest np. pochodz¹cy z Lon-
dynu pomys³ „sixty second
science”, czyli bardzo krót-
kich, prostych doœwiadczeñ

z udzia³em publicznoœci.
Organizatorzy dolnoœl¹skich festiwali

mieli okazjê zainspirowaæ siê tymi cieka-
wymi pomys³ami. Na festiwalu jako obser-
watorzy byli: prof. Kazimiera A. Wilk (któ-

ra objê³a w³aœnie funkcjê œrodowiskowego
koordynatora DFN) i dr W. Marek Barañ-
ski z Politechniki Wroc³awskiej, a z Uni-
wersytetu Wroc³awskiego panie prof. Alek-
sandra Kubicz (sprawuj¹ca w minionych
latach funkcjê œrodowiskowego koordyna-
tora festiwali nauki) i prof. Ewa Dêbowska,
która jest g³ówn¹ animatork¹ „cyrku fizycz-
nego” organizowanego na Uniwersytecie
podczas Dolnoœl¹skich Festiwali Nauki.

Na zakoñczenie refleksja. Zainteresowa-
nie Festiwalem Nauki (mimo bardzo skrom-
nych nak³adów finansowych) we Wroc³awiu
i na Dolnym Œl¹sku jest znacznie wiêksze
ni¿ w Wiedniu. Nasze spo³eczeñstwo jest
znacznie bardziej zainteresowane nauk¹ i
technik¹ ni¿ Austriacy!

Wyk³ad i doœwiadczenia prezentowane w
Wiedniu w nieco zmienionej wersji bêd¹
powtórzone podczas najbli¿szego Dolnoœl¹-
skiego Festiwalu Nauki we Wroc³awiu, Le-
gnicy, Jeleniej Górze i Z¹bkowicach Œl¹-
skich. Zainteresowanych zapraszamy na je-
sienne spotkania!

Dolnoœl¹skie spotkania z nauk¹

Dni Ziemi w Legnicy
7-8 czerwca obchodzono w Legnicy Dni

Ziemi pod noœnym has³em „Ziemia – wspól-
na sprawa”. Patronat medialny nad t¹ im-
prez¹ obj¹³ tygodnik „Konkrety”.

Organizatorzy imprezy – w³adze Legni-
cy, filia Politechniki Wroc³awskiej i Dyrek-
cja Szkó³ Ogólnokszta³c¹cych  nr 4 (na któ-
rej czele stoi pani dyrektor mgr Helena Ka-
litka) zadbali o bardzo bogaty program. W
uroczystym otwarciu obchodów „Dni Zie-
mi” uczestniczy³ starosta powiatu legnickie-
go Mieczys³aw Kasprzak, licznie zgroma-
dzeni goœcie, wœród których by³y tak¿e na-
uczyciele ze szkó³ Lwowa.

Jedn¹ z niekonwencjonalnych atrakcji
by³ „Œmieciowy pokaz mody” w wykona-
niu uczennic Zespo³u Szkó³ Odzie¿owych
w Legnicy. Z uzyskanych z zak³adów pro-
dukcyjnych kawa³ków tkanin i skór uszy³y
one kreacje, w których m³ode modelki pre-
zentowa³y siê wspaniale. Przyznam siê, ¿e
chcia³abym niejedn¹ rzecz pokazan¹ w trak-
cie pokazu mieæ w swojej szafie, nieskrom-
nie nawet zapyta³am, czy mo¿na coœ kupiæ.
Niestety, nie. A szkoda....

W programie przewidziane by³y równie¿
wyk³ady prowadzone przez pracowników
Politechniki Wroc³awskiej. Na ¿yczenie or-
ganizatorów dr hab. Jadwiga So³oducho
omówi³a „Witaminy i minera³y nie tylko w
pigu³ce”. Przypomnia³a o cennych sk³adni-
kach, jakie organizm ludzki czerpie ze spo-
¿ywanych warzyw i owoców. Nale¿y jadaæ
je kilogramami, zw³aszcza w sezonie ich
naturalnego dojrzewania.

Natomiast profesor Miros³aw Soroka w
wyst¹pieniu „Wspó³czesne instrumenty ba-
dawcze w ochronie œrodowiska” w bardzo
charakterystyczny dla siebie, dowcipny spo-
sób mówi³ o spektrometrii masowej jako
jednej z najlepszych (zdaniem wyk³adow-
cy) technik analitycznych.

W programie by³a te¿ degustacja praw-
dziwie zdrowej ¿ywnoœci. A „na deser” stu-
denci z ko³a naukowego „Allin” Wydzia³u
Chemii PWr zaprezentowali naprawdê efek-
town¹ i kolorow¹ chemiê nie tylko w pro-

bówce. Studenci IV roku chemii Jacek i
Marek Doskoczowie, a tak¿e Krzysztof
Idzik oczarowali bardzo licznie zebran¹
m³odzie¿ legnickich szkó³  przygotowany-
mi pokazami chemicznymi. A by³o co ogl¹-
daæ! Wszystkich widzów zachwyci³a pre-
zentacja „wulkanów chemicznych”, np.
czerwony krater wulkanu „chroma”, czy
czarny wulkan ”mangano”. Niektóre z po-
kazów tak siê podoba³y, ¿e trzeba by³o je
powtórzyæ kilkakrotnie!

Bardzo ¿a³ujemy, ¿e nie mogliœmy uczest-

Dr hab. Jadwiga So³oducho i dr hab. Miros³aw Soroka, prof. PWr, w

towarzystwie studentów Jacka i Marka Doskoczów (ko³o ALLIN) oraz

pañ mgr Anny Ma³añczyk (pierwsza z lewej) – nauczycielki IV LO w

Legnicy, mgr Anny Podhajskiej – doktorantki W-8 w Legnicy i mgr

Haliny Kalitki – dyrektorki Szkó³ Ogólno-kszta³c¹cych nr 4 w Legnicy.

niczyæ w sobotnich im-
prezach, podczas których
przewidziane by³o miê-
dzy innymi sprz¹tanie
W¹wozu Myœliborskie-
go,  warsztaty plenerowe
i festyn sportowy.
Wszystkie imprezy siê
uda³y, organizatorzy i
uczestnicy byli bardzo
zadowoleni – relacjono-
wa³  organizator, dyrek-
tor filii dr Henryk Barto-
szewicz.

Przy okazji porozma-
wiano te¿ o zbli¿aj¹cym
siê kolejnym Festiwalu
Nauki w regionie. Za-
równo w³adze Politech-
niki w Legnicy, jak i na-
uczyciele szkó³ œrednich
mówili o du¿ym zainte-
resowaniu miejscowej
spo³ecznoœci Legnicy
tym wydarzeniem, dekla-
rowali te¿ pomoc w jego
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organizacji. Wszyscy spodziewaj¹ siê, ¿e ju-
bileuszowy V Festiwal szczególnie zapisze
siê w pamiêci Legniczan.

A w Wa³brzychu.....

Tu te¿ podczas kolejnego roboczego spo-
tkania z pani¹ mgr Iwon¹ Rychlik inspekto-

rem w Wydziale Edukacji i Wychowania w
Wa³brzychu rozmawiano o organizacji festi-
walu nauki w tym mieœcie. Zarówno pani dr
hab. Jadwiga So³oducho pe³nomocnik Dolno-
œl¹skiego Festiwalu Nauki ds. sesji wyjazdo-
wych, jak i dr Jan Ka³wak – dyrektor filii Po-
litechniki zgodni byli co do tego, ¿e ju¿ jubi-

Wernisa¿ zdjêæ Krzysztofa Mazu-

ra z festiwali nauki we Wroc³awiu

Na  Viadrinie
Dolnoœl¹ski Festiwal Nauki nabiera „ru-

mieñców i rozg³osu”. Jesteœmy popularni nie
tylko we Wroc³awiu i w filiach uczelni Wro-
c³awia, ale tak¿e nad Odr¹, we Frankfurcie.
Tamtejszy Europa-Universität Viadrina or-
ganizowa³ w dniach 11-16 czerwca Dni
Otwarte swojej uczelni. Jedn¹ z atrakcji by³
wernisa¿ wykonanych przez Krzysztofa
Mazura zdjêæ z poprzednich naszych festi-

wali. Szczegó³y prezentacji omówiono pod-
czas roboczego spotkania, jakie odby³o siê
we Frankfurcie w maju. Ze strony Politech-
niki rozmowy prowadzi³ dr Marek Barañ-
ski z Biura Promocji Uczelni i dr hab. Ja-
dwiga So³oducho – pe³nomocnik Dolnoœl¹-
skiego Festiwalu Nauki ds. sesji wyjaz-
dowych, Viadrinê reprezentowa³a Jana
Schwedler, pracowniczka Biura Promocji
Uniwersytetu we Frankfurcie.

W uroczystym otwarciu wernisa¿u foto-
graficznych prac Krzysztofa Mazura w dniu
11 czerwca 2002 uczestniczyli: prorektor-
elekt ds. studenckich dr Krzysztof Rudno-
Rudziñski, dr hab. Jadwiga So³oducho, re-
daktorka czasopisma „Spotkajmy siê we
Wroc³awiu” Barbara Folta i oczywiœcie sam
autor zdjêæ. Delegacja nasza zosta³a serdecz-

nie przyjêta przez Jej Magnificen-
cjê Rektora Europa-Universität
Viadrina pani¹ prof. dr Gesine
Schwan. Prezentowane fotogra-
fie z wroc³awskich „festiwalo-
wych  szaleñstw”   bardzo siê po-
doba³y. By³a to te¿ okazja do wy-
miany doœwiadczeñ miêdzy
przedstawicielami dwóch nad-
odrzañskich uczelni.

Pani Rektor i przedstawiciele
biura promocji frankfurckiego
uniwersytetu zostali zaproszeni
na V Jubileuszowy Festiwal na
Politechnice Wroc³awskiej, któ-
ry odbêdzie siê we Wroc³awiu w
dniach 19-21 wrzeœnia 2002.

A warto, byæ mo¿e, zainwe-
stowaæ w tê wspó³pracê, gdy¿
w³adze Viadriny zabiegaj¹ obec-
nie o wzmocnienie jej pozycji.
Ograniczone finansowanie, z ja-
kiego uczelnia ta siê utrzymuje
(17,5 mln euro z bud¿etu Bran-
denburgii, jeœli nie liczyæ innych
dochodów), nie pozwala jej
wyjœæ poza szczebel prowincjo-
nalny. St¹d ciekawy pomys³, by
stworzyæ fundacjê z kapita³em zak³adowym
100 mln euro. Zgromadzenie tak znacznej
kwoty mo¿liwe bêdzie, zdaniem autorów
koncepcji, dziêki pomocy innych pañstw,
tak¿e Polski. Jest to o tyle uzasadnione, ¿e
po polskiej stronie Odry, w S³ubicach znaj-

leuszowy V Festiwal Nauki w tym mieœcie
powinien byæ szczególnie przygotowany, tym
bardziej, ¿e miasto, jego w³adze, spo³ecznoœæ
z du¿ym zainteresowaniem uczestnicz¹ w fe-
stiwalowych wyk³adach, prezentacjach, poka-
zach przygotowanych przez pracowników
wy¿szych uczelni Wroc³awia.

Nasz sta³y wspó³pracownik, bohater wernisa¿u na

Viadrinie Krzysztof Mazur

duje siê Collegium Polonicum (filia poznañ-
skiego UAM), a co trzeci student Viadriny
jest obywatelem polskim. Podobno premier
L.Miller by³by sk³onny wesprzeæ finanso-
wo to rozwi¹zanie. Ale czy z bud¿etu Mini-
sterstwa Edukacji i Sportu?

Jej Magnificencja Rektor Europa-Universität Viadrina pani prof. dr Gesine Schwan w towarzystwie dr

hab. Jadwigi So³oducho i prorektora-elekta  dr Krzysztofa Rudno-Rudziñskiego
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nie dotkn¹³. Innych natomiast, niestety, mocno nadgryz³. Geny? Chy-
ba nie tylko. Prze¿ycia, stresy, prowadzony przez lata tryb ¿ycia –
da³y efekt. Mimo wszystko jednak jesteœmy, ¿yjemy. Choæ zapewne
niejeden otar³ siê o œmieræ. Trzydzieœci lat. Tu i ówdzie s³ychaæ g³osy:
za d³ugo jak na pierwszy zjazd. Ale ¿al mo¿emy mieæ tylko do siebie.
Przecie¿ ka¿dy z nas móg³ byæ inicjatorem ewentualnego wczeœniej-
szego spotkania.

Tymczasem hall i udostêpniona na piêtrze sala zape³niaj¹ siê.
Kolejne okrzyki powitania, wspomnienia. Zastanawiam siê, jak bar-
dzo wybiórcza jest pamiêæ. Pewne zdarzenia z okresu studiów utrwa-
li³y siê przez przywo³ywanie ich w myœlach i opowiadanie znajo-
mym. Inne, nie wspomniane, straci³y wyrazistoœæ, b¹dŸ prawie zo-
sta³y wymazane. Jak ró¿ne by³y te zapamiêtane wydarzenia,
œwiadczy³y rozmowy w rodzaju: – A pamiêtasz... ? – Nie, nie pamiê-
tam. Niektórym po kolejnej próbie dostêpu do pamiêci udawa³o siê
jakoœ odzyskaæ przynajmniej czêœæ danych.

Godzina 11:15 – wyk³ad. Znajoma sala wyk³adowa, zaproszeni
goœcie, kwiaty, powitania. I mi³e zaskoczenie: jest tak¿e pani profe-
sor Fuliñska! (zdj. 5*). Ale¿ ta kobieta ma si³ê ¿yciow¹!

Sam wyk³ad, mimo zapowiedzi mówcy – prof. Zdanowskiego –
nieco przyd³ugi. Widocznie górê wziê³o skrzywienie zawodowe.
Dziekan i zarazem nasz kolega Janusz Biernat wyg³asza kolejny
wyk³ad wg wzorca: pocz¹tek ³atwy – s³uchacze siê ciesz¹, ¿e jeszcze

kumaj¹ (teraz podobno tak siê mówi?!), koniec ca³kowicie niezro-
zumia³y – mówca  siê cieszy, a s³uchacze s¹ pe³ni podziwu dla inte-
lektu autora. S³yszymy prorocz¹  zapowiedŸ nadchodz¹cego kresu
elektroniki. Na szczêœcie bêdziemy ju¿ na emeryturze. Nastêpuj¹
kolejne punkty programu: zdjêcie pami¹tkowe na schodach Gma-
chu G³ównego Politechniki (pierwsza próba na schodach budynku
Elektroniki chyba siê nie powiod³a) i obiad w sto³ówce studenckiej
– na szczêœcie wcale nie przypominaj¹cy obiadków sprzed 30 lat.
Wreszcie wyjazd do Szklarskiej Porêby. Obserwujemy dziwne zja-
wisko zakrzywienia czasowego. Oto nagle 30 lat zaczyna siê skra-
caæ. Wieczorem przy ognisku wydaje siê ju¿, jakby tamte dni by³y
wczoraj. Sto osób zbitych ciasno, jedna przy drugiej, stoi na nie-
wielkim kawa³ku ziemi ko³o ogniska przez wiele godzin ¿ywo roz-
mawiaj¹c i gestykuluj¹c. Czy ktoœ niezorientowany wiedzia³by, o
co tu chodzi? Mo¿e zapyta³by: czy oni d³ugo tak mog¹? Okazuje
siê, ¿e d³ugo, bo spotkanie przy ognisku i pieczonym baranie koñ-
czy siê bardzo póŸn¹ noc¹.

Zarówno w pierwszym, jak i w nastêpnych dniach przewija³y siê
g³ównie trzy tematy: wspomnienia ze studiów (w tym przegl¹danie
zdjêæ  i „po¿ycz okulary”), „gdzie jesteœ i co robisz” oraz rodzina.

Nie s³ysza³em s³owa o futbolu ani polityce. Mo¿e dlatego, ¿e fut-
bol i polityka jakie s¹, ka¿dy widzi? A mo¿e dlatego, ¿e byliœmy
ponad tym wszystkim? I to by³o dobre.

Po zjeŸdzie

absolwentów Wydzia³u Elektroniki.

Rocznik dyplomowy 1972

Po¿ycz okulary!
Dokoñczenie ze strony 3

Krzyœ Wielicki wchodzi ostro¿nie po schodkach pod górkê.

10

9

11
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A czego siê dorobiliœmy? Szczegó³ów ra-
czej nikt nie ujawnia³. Przecie¿ d¿entelmeni
... itd. Ale wyczuwa³o siê, ¿e raczej niewielu
zrobi³o finansowa karierê. Zdecydowana wiêk-
szoœæ ¿yje na œrednim poziomie z lekka obaw¹
o dzieñ jutrzejszy. Poza tym parê osób na ren-
cie, parê na emeryturze. ¯eby by³o weselej,
og³oszono na koniec konkurencjê pt. „kto siê
najwiêcej wzbogaci³ w kilogramy”. PóŸniej:
kto zbiednia³, kto ¿yje poza krajem, a w koñ-
cu: dziewczyny Elektroniki. W ruch posz³y
aparaty fotograficzne i kamery. Uwieczniæ, za-
chowaæ na potem! Tyle nam bowiem zostanie,
gdy wrócimy z –  wirtualnej ju¿ niestety – rze-
czywistoœci do szarej codziennoœci...

ATom

*) Na zdjêciu obok prof. Kazimiery Fuliñskiej doc.

Hanka Karkowska

 Z archiwum uczestników

zjazdu absolwentów

Elektronika 1972

Pochód 1968

Pochód 1968

W pozie Solskiego z „Warszawianki”

„Stary Wirus z ZSP” Jerzy Giergiel
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Specgrupa samochodowa

Szarski – koledzy Dyplom

 Z archiwum uczestników

zjazdu absolwentów

Elektronika 1972

Rajd
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IV ju¿ zjazd absolwentów rocznika 1967-
1972 Wydzia³u Budownictwa L¹dowego
Politechniki Wroc³awskiej odby³ siê w 30.
rocznicê ukoñczenia studiów, w dniach 14-
16 czerwca 2002 r.

W 1967 roku studia na WBL rozpoczê³o
125 osób, z których oko³o 80% uzyska³o
dyplom magistra in¿yniera budownictwa
l¹dowego. Studentom tego rocznika dane
by³o spotkaæ siê z tward¹ rzeczywistoœci¹
tamtych lat i prze¿yæ (ju¿ na pierwszym
roku) wydarzenia marca 1968 roku.

Wydaje siê, ¿e by³ to rocznik dosyæ
udany, gdy¿ 12 osób spoœród absolwen-
tów uzyska³o stopieñ naukowy doktora
nauk technicznych i pracuje na ró¿nych
uczelniach w kraju. Dwóch z nich zrobi³o
dotychczas habilitacje (Jan Biliszczuk,
Marian Klasztorny), a jeden uzyska³ tytu³
profesora.

Kilku kolegów zajmuje znacz¹ce stano-
wiska w ¿yciu gospodarczym kraju. To w³a-
œnie absolwenci tego rocznika w du¿ym
stopniu wp³ynêli (Eugeniusz Mróz, Jan Bi-
liszczuk) na przebieg i rezultat budowy au-
tostrady A4, portu lotniczego we Wroc³a-
wiu (Leszek Krawczyk) i innych znacz¹cych
inwestycji (Andrzej Jankowski, Pawe³ Sza-
rejko, Kazimierz Najbar, Krzysztof ZgryŸ-
niak, Marek Suwalski).

IV zjazd absolwentów rocznika 1967-1972
Wydzia³u Budownictwa L¹dowego Politechniki Wroc³awskiej

In¿ynierowie z tego rocznika pracuj¹ nie
tylko w kraju, sprawdzili siê równie¿ w
Australii, Austrii, Szwajcarii, Niemczech,
USA i Kanadzie.

Niektórzy zmienili zainteresowania i pra-
cuj¹ w dziedzinach bardzo odleg³ych od
budownictwa, np. kolega Jerzy Tabor jest
re¿yserem i producentem filmowym.

Zjazd rozpocz¹³ siê na Politechnice Wro-
c³awskiej spotkaniem z w³adzami Wydzia-
³u, które reprezentowa³ dziekan prof. Ernest
Kubica. Niestety grono naszych nauczycie-

Zjazd rocznika 1967-1972 Wydzia³u Budownictwa L¹dowego w 30. rocznicê ukoñczenia studiów.

(Pies profesora Biliszczuka Pylon jest tylko absolwentem honoris causa.)

li sta³o siê ju¿ bardzo szczup³e.
Po oficjalnych przemówieniach i okolicz-

noœciowych fotografiach zjazd przeniós³ siê
do Borowic k/Karpacza, gdzie w kole¿eñskiej
atmosferze uczestnicy spêdzili dwa dni.

Wymiana wspomnieñ i doœwiadczeñ z 30
lat pracy by³a bardzo interesuj¹ca. Z losów
absolwentów wynika, ¿e w wiêkszoœci po-
trafili oni znaleŸæ swoje miejsce w zawodzie,
a przygotowanie, jakie otrzymali na studiach,
sprawdzi³o siê nie tylko w kraju, ale i ostrej
konkurencji miêdzynarodowej.

Patrzcie, nic siê nie zmienili!
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Ostatnia w tej kadencji Rada Wydzia³u
Budownictwa L¹dowego i Wodnego zgro-
madzi³a 3 lipca w Sali Senatu jej aktualnych
i przysz³ych cz³onków. Przewodnicz¹cy
Wydzia³owej Komisji Wyborczej prof. Woj-
ciech Glabisz wrêczy³ nominacje nowym
w³adzom dziekañskim.

Nastêpnie wys³uchano sprawozdania
dziekana prof. Ernesta Kubicy z dwu ostat-
nich kadencji dzia³alnoœci Rady. Postawio-
no sobie za cel zwiêkszenie efektywnoœci
nauczania i kszta³cenia kadry naukowej,
rozwój badañ naukowych, prowadzenie ba-
dañ dla przedsiêbiorstw budowlanych, uno-
woczeœnienie bazy dydaktycznej i badaw-
czej oraz powiêkszenie Ÿróde³ dochodów
wobec malej¹cych dotacji bud¿etowych.

W sferze dydaktyki zrobiono wiele dla
usprawnienia organizacji i podniesienia ja-
koœci nauczania. Kszta³cenie kadry by³o sta-
³ym tematem dyskusji na dorocznych kra-
jowych Konferencjach Dziekanów Wydzia-
³ów Budownictwa Wy¿szych Uczelni
Technicznych kszta³c¹cych na kierunku
Budownictwo. Wymieniano informacje, de-
batowano na temat programów nauczania
i badañ naukowych, a ponadto analizowa-
no sposoby finansowania dzia³alnoœci wy-
dzia³u. Wnioski z tych konferencji by³y
przekazywane radom wydzia³ów. Wymier-
nym skutkiem kierowanych do RGSzW ape-
li o zwiêkszenie dotacji dla tego kierunku
na dzia³alnoœæ statutow¹, badania w³asne

oraz wyposa¿enie laboratoriów by³a uzyska-
na w roku 1999 zmiana wspó³czynnika kosz-
toch³onnoœci z 2,0 na 2,5.

Wydzia³ podda³ siê pilota¿owemu pro-
gramowi oceny jakoœci kszta³cenia na kie-
runku Budownictwo przeprowadzonemu
przez Zespó³ RGSzW ds. Oceny Jakoœci
Kszta³cenia i uzyska³ drug¹ lokatê w kraju
(po Politechnice Krakowskiej).

W-2 jest cz³onkiem Stowarzyszenia Eu-
ropejskich Wydzia³ów Budownictwa
(AECEF). Na bie¿¹co uzyskuje informacje
dotycz¹ce prowadzonych przez tê organiza-
cjê prac nad zmianami strukturalnymi i pro-
gramowymi, których celem jest dostosowa-
nie kszta³cenia in¿ynierów do Konwencji
Boloñskiej oraz uk³adu z Maastricht (prace
takie prowadzi siê równie¿ na naszej uczel-
ni). Dotycz¹ one: jakoœci wykszta³cenia in-
¿yniera budowlanego, programów kszta³ce-
nia, ich akredytacji i kontroli oraz wp³ywu
praktyk na kwalifikacje absolwentów.

Opracowano ofertê dydaktyczn¹ dla stu-
dentów WBLiW – bazê danych w formie
16 zeszytów zawieraj¹cych szczegó³owo
wype³nione formularze kursów oferowa-
nych przez pracowników wydzia³u.

Komisja Programowa Rady Wydzia³u kon-
tynuowa³a prace nad wprowadzeniem studiów
dwustopniowych i punktów ECTS oraz
usprawnieniem praktyk, natomiast Wydzia³o-
wa Komisja Akredytacyjna zakoñczy³a pierw-
szy etap wewnêtrznej akredytacji uczelnianej.

Niektórzy studenci W-2 odbywali studia
w ramach programów TEMPUS i SOCRA-
TES w kilku krajach Europy, a czêœæ z nich
wykonywa³a tam tak¿e swe prace dyplomo-
we. Natomiast na W-2 realizowali swoje pra-
ce studenci z Francji i Portugalii. W ramach
praktyk specjalizacyjnych studenci PWr wi-
zytowali najwiêksze aktualnie prowadzone
inwestycje zarówno w kraju (metro w War-
szawie, autostrady, zapory), jak i za granic¹
(Dania, Niemcy, Czechy, Francja). 30 listopada
2001 r. liczba studentów wydzia³u wynosi³a
3280. W ubieg³ym roku 303 absolwentów
ukoñczy³o tu studia. W-2 ma 252 pracowni-
ków, z których 173 osoby to nauczyciele aka-
demiccy. Wœród nich jest 33 samodzielnych
pracowników naukowych.

Dzia³aj¹c na rzecz rozwoju i kszta³ce-
nia kadry naukowej czyniono wiele starañ
o szybk¹ realizacjê przewodów habilitacyj-
nych, doktorskich, a przede wszystkim
sprawne przeprowadzanie procedur zwi¹-
zanych z nadaniem tytu³ów profesorskich.
Na pocz¹tku pierwszej kadencji dzieka-
na E.Kubicy wydzia³ mia³ piêciu profe-
sorów, zaœ obecnie jest ich trzynastu,
mimo ¿e trzech odesz³o na emeryturê.
Przez 6 lat zakoñczono 12 przewodów
habilitacyjnych i obroniono 45 prac dok-
torskich. Do 52 osób wzros³a liczba s³u-
chaczy studiów doktoranckich – prawie
wszyscy maj¹ stypendia. Studia podyplo-
mowe ukoñczy³o 276 osób.

Dziekan prof. Ernest Kubica otwiera uroczyst¹ Radê Wydzia³u

Uroczysta Rada Wydzia³u Budownictwa L¹dowego i  Wodnego
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Rozwój badañ naukowych zaowocowa³
znacznym wzrostem liczby publikacji: z 1,6
do 2,7 na 1 pracownika (przy uwzglêdnie-
niu wspó³autorstwa). Dziêki temu wydzia³
awansowa³ do I kategorii w klasyfikacji
KBN. Wa¿nym osi¹gniêciem pracowników
W-2: prof. Ryszarda Rogali i dr in¿. Stani-
s³awa Kosteckiego jest opracowanie „Pro-
gram zrównowa¿onego rozwoju wykorzy-
stania Odry”.

Poczyniono te¿ wiele starañ prowadz¹-
cych do modernizacji laboratoriów i two-
rzenia nowych stanowisk badawczych.

Rada czyni³a starania o powiêkszenie do-
chodów wydzia³u i racjonalizacjê wydatków.
Bilans pierwszego roku poprzedniej kaden-
cji by³ wyraŸnie dodatni. Zebrane fundusze
pozwoli³y przeprowadziæ remonty i moder-
nizacjê trzech sal dydaktycznych oraz po-
mieszczeñ dziekanatu. Modernizacjê dwóch
du¿ych sal (101 i 102) w C-7, a wczeœniej
sali 301 w A-1 sfinansowano czêœciowo ze
œrodków w³asnych wydzia³u, a w znacznym
stopniu z rezerwy Rektora. Dwie du¿e sale
maj¹ byæ gotowe 31 sierpnia 2002 r.

Sytuacja finansowa pracowników wy-
dzia³u jest stabilna i bezpieczna.

Dziekan zauwa¿y³, ¿e mimo starañ nie
uda³o siê doprowadziæ do pe³nej realizacji
pewnych zamierzeñ obiektywnie uzasadnio-
nych i wa¿nych dla wydzia³u:

• nie dokonano w wystarczaj¹cym stop-
niu zmian w programach studiów,

• wydano zbyt ma³o podrêczników i
skryptów,

• nie przeprowadzono przegl¹du apara-
tury i stanowisk badawczych na wy-
dziale i Uczelni, co zniechêca³o do
podejmowania badañ w zespo³ach
miêdzyinstytutowych lub miêdzywy-
dzia³owych,

• nie dokonano oceny celowoœci i skut-
ków udzia³u pracowników w kosz-
townych konferencjach zagranicz-
nych,

• nie wprowadzono do koñca w ¿ycie
zasady, ¿e na etatach naukowo-dydak-
tyczych zatrudnia siê pracowników
dopiero po uzyskaniu stopnia doktora,

• w zwi¹zku z problemami lokalowymi
nie przeprowadzono restrukturyzacji
sieci bibliotek instytutowych.

W posiedzeniu Rady uczestniczyli tak¿e
przedstawiciele w³adz Stowarzyszenia In¿y-
nierów i Techników Komunikacji: wicepre-
zes Zarz¹du Krajowego – prof. Antoni Szy-
d³o i prezes Oddzia³u Wroc³awskiego – in¿.
Mieczys³aw Lewandowski. Jako reprezentan-
ci tej organizacji wrêczyli oni prof. Janowi
Kmicie Z³ot¹ Odznakê z Diamentem w uzna-
niu jego osi¹gniêæ naukowych i zas³ug dla
prowadzenia najlepszych na WBLiW prac
dyplomowych z zakresu komunikacji.

Og³oszone zosta³y tak¿e wyniki konkur-
su Stowarzyszenia In¿ynierów i Techników
Komunikacji na najlepsze prace dyplomo-
we z zakresu in¿ynierii l¹dowej.

Konkurs SITK
W tym roku po raz pierwszy odby³ siê

Konkurs SITK Prac Dyplomowych z zakre-
su In¿ynierii L¹dowej. Jego pomys³odaw-
cami byli pracownicy Wydzia³u Budownic-
twa L¹dowego i Wodnego, którzy reprezen-
tuj¹ w³adze tego stowarzyszenia: cz³onek
zarz¹du Oddzia³u Wroc³awskiego prof. Ma-
rek Kru¿yñski, wiceprezes Zarz¹du Krajo-
wego prof. Antoni Szyd³o oraz przewodni-
cz¹cy Ko³a SITK przy Politechnice Wro-

c³awskiej dr in¿. Andrzej Piotrowski.
Komisje Egzaminów Dyplomowych za-

kwalifikowa³y do konkursu 13 prac z dwóch
kolejnych lat: 2000 i 2001. Tematyka obej-
mowa³a in¿ynieriê kolejow¹, in¿ynieriê mo-
stow¹, drogi i lotniska. Komisja Konkurso-
wa pod przewodnictwem prof. Marka Kru-
¿yñskiego oceni³a zg³oszone prace i
wy³oni³a z nich piêæ najlepszych.

Nie przyznano pierwszej nagrody, a ko-
lejne miejsca zajê³y prace:

II - Zimowe utrzymanie dróg pozamiej-
skich  (dyplomantka: Ewa Jankowska, opie-
kun pracy dr in¿. Henryk Koba),

II - Typowe przês³a mostów kolejowych
dla linii o prêdkoœci ruchu taboru do 300
km/h (dyplomant: Micha³ Majka, opiekun
pracy: dr in¿. Jan Bieñ).

III - Most przez Odrê w ci¹gu wschod-
niej czêœci obwodnicy œródmiejskiej we Wro-
c³awiu (dyplomant: Dawid Wiœniewski,
opiekun pracy: dr in¿. Jan Bieñ).

Przyznano tak¿e wyró¿nienia za:
  • Studium wykonalnoœci przebudowy

stacji D¹browa Niemodliñska do jazdy po-
ci¹gów z prêdkoœci¹ 160 km/h (dyplomant-
ki: Magdalena Graczyk i Agnieszka £awni-
czak, opiekun pracy dr in¿. Andrzej Piotrow-
ski),

• Projekt budowlany mostu przez Odrê w
ci¹gu obwodnicy Kêdzierzyna -KoŸla (dy-
plomant Wojciech Barcik, opiekun pracy dr
in¿. Jerzy Onysyk).

Podczas uroczystej Rady Wydzia³u au-
torzy wyró¿nionych prac otrzymali nagro-
dy (II – 1000 z³,  III – 750 z³) oraz dyplo-
my z r¹k przedstawicieli w³adz SITK.

Hanna Waœkowska

Prof. Jan Kmita odznaczony Z³ot¹ Odznak¹ z

Diamentem

 Laureaci Konkursu SITK wraz z opiekunami prac. Od lewej: dr in¿. Jan Bieñ, mgr in¿. Wojciech

Barcik, in¿. Ewa Jankowska, mgr in¿. Magdalena Graczyk, dr in¿. Andrzej Piotrowski, mgr in¿ Agnieszka

£awniczak.
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Informatyka

w zarz¹dzaniu
Technologie informatyczne do wspoma-

gania zarz¹dzania stosowane s¹ w wiêkszo-
œci organizacji gospodarczych na œwiecie a
w najbli¿szej przysz³oœci stanie siê to zja-
wiskiem powszechnym równie¿ i w Polsce.
W ostatnich latach nast¹pi³ istotny rozwój
zastosowañ informatyki w zarz¹dzaniu w
formie bardzo zaawansowanych funkcjonal-
nie i technologicznie, zintegrowanych sys-
temów zarz¹dzania umo¿liwiaj¹cych obs³u-
gê u¿ytkowników w Internecie. Zastosowa-
nia te, z uwagi na wymagan¹ funkcjonalnoœæ
i kompleksowoœæ, realizowane s¹ g³ównie
w oparciu o pakiety oferowane przez wy-
specjalizowane firmy polskie i zagraniczne.

Kierownictwo Wydzia³u Informatyki i Za-
rz¹dzania oraz Instytutu Organizacji i Zarz¹-
dzania ju¿ od 1995 roku podejmuje dzia³ania
zmierzaj¹ce do utworzenia odpowiedniej bazy
sprzêtowej i programowej do prowadzenia
dzia³alnoœci dydaktycznej, badawczej oraz
rozwoju kadry w obszarze komputerowo zin-
tegrowanego zarz¹dzania. Zasoby te – na ra-
zie jeszcze skromne – od 1998 roku funkcjo-
nuj¹ w formie instytutowej, w przysz³oœci
wydzia³owej, pracowni zintegrowanych sys-
temów informatycznych zarz¹dzania.

Opracowanie pakietów oprogramowania
lub ich przystosowanie do warunków pol-
skich, obs³uga procesu sprzeda¿y lub udzie-
lania licencji, œwiadczenie pomocy wdro¿e-
niowej, bie¿¹ca eksploatacja oraz rozwój,
wymagaj¹ przygotowania odpowiednich
kadr. Niezbêdna jest w tym zakresie odpo-
wiednia wiedza na poziomie studiów wy¿–
szych. Podstawowe elementy tej wiedzy to:
– wybrane zagadnienia z zakresu zarz¹dza-

nia w obszarze produkcji, marketingu,
logistyki i finansów,

– zaawansowane technologie informatycz-
ne w zarz¹dzaniu,

– modelowanie systemów informacyjnych
zarz¹dzania,

– w³asnoœci funkcjonalne i strukturalne
kompleksowo zintegrowanych systemów
informatycznych do wspomagania zarz¹-
dzania,

– zasady wyboru pakietów, ich modyfika-
cji i implementacji oraz eksploatacji i
rozwoju.
Wiele szkó³ wy¿szych w kraju podjê³o

dzia³ania w celu przygotowywania odpo-
wiednich kadr tak dla firm software’owych
jak i dla przedsiêbiorstw-u¿ytkowników.

Politechnika Wroc³awska, obok Politech-
niki Warszawskiej i Œl¹skiej, nale¿y do uczel-
ni, które najwczeœniej podjê³y wspó³pracê w
tym zakresie z polskimi i zagranicznymi do-

stawcami pakietów do wspomagania zarz¹-
dzania. Od roku 1993 Instytut wspó³pracuje
z wieloma firmami. Szczególnie œcis³a wspó³-
praca utrzymywana jest z przedsiêbiorstwa-
mi: TETA S.A., Zak³adem Us³ug Kompute-
rowych PROBIT, MATRIX.PL S.A. i QAD
Polska – dystrybutorem pakietu MFG/PRO
na terenie Polski.

Jej formy obejmuj¹ nieodp³atne udostêp-
nienie oprogramowania o wartoœci nawet
kilkaset tysiêcy z³otych, wsparcie technicz-
ne w zakresie jego instalacji i eksploatacji,
udostêpnienie dokumentacji technicznej,
szkolenie pracowników dydaktycznych i
udzia³ specjalistów tych firm w niektórych
zajêciach dydaktycznych.

Wspó³praca ta uk³ada siê bardzo dobrze,
a ponadto studenci maj¹ szansê na kontakt
z przedstawicielami firm, w których mog¹
znaleŸæ ciekawe tematy prac dyplomowych,
odbyæ praktyki dyplomowe, a bardzo czê-
sto tak¿e znaleŸæ zatrudnienie.

Szczególnie korzystnie uk³adaj¹ siê kon-
takty z przedstawicielstwem polskim ame-
rykañskiej firmy QAD. Firma przekaza³a

(patrz fot.) kompletne oprogramowanie
wraz edukacyjn¹ baz¹ danych oraz – poza
ju¿ wymienionymi formami – funduje wy-
ró¿niaj¹cym siê studentom stypendia nauko-
we i uczestniczy w innych formach pobu-
dzania aktywnoœci s³uchaczy.

W marcu br. studentom, którzy w seme-
strze zimowym r.a. 2001/2002 uczêszczali
na zajêcia z przedmiotu Zintegrowane Za-
rz¹dzanie Przedsiêbiorstwem MRPII oraz
pozytywnie zaliczyli test przeprowadzony
przez konsultanta QAD ds. zarz¹dzania fi-
nansami, pani¹ Ewê Mendelak, wrêczono
certyfikaty ukonczenia szkolenia „MFG/
PRO Finance Management”.

Certyfikaty wrêcza³ pan Marek ̄ uk (p. fot.
pierwszy od prawej) – dyrektor generalny QAD
Polska sp. z o.o. Firmê QAD reprezentowa³
ponadto pan Jaros³aw Jaœkiewicz.

Dokumenty potwierdzaj¹ce znajomoœæ
modu³u finansowego MFG/PRO otrzymali:
Marcin Kandora (IV rok ZiM ZSF), Cy-
prian Karol (V rok ZiM), Boguslaw Ma-
œlak (IV rok ZiM TIZ), S³awomir P³onka
(V rok ZiM), Pawel Stryjski (V rok ZiM),
Krzysztof ¯o³êdziowski (V rok ZiM).

Ze strony Politechniki Wroc³awskiej w
spotkaniu udzia³ wziêli: prof. Tadeusz Ga-
lanc – dziekan Wydzia³u Informatyki i Za-
rzadzania, dr Janusz Kroik – dyrektor In-
stytutu Organizacji i Zarzadzania, dr Zbi-
gniew Klonowski – prowadz¹cy przedmiot,
dr Adam Wasilewski – prowadz¹cy æwi-
czenia oraz mgr Andrzej Groszek – admi-
nistrator sieci komputerowej w pracowni.

Wœród studentów ró¿nych specjalnoœci i
typów studiów oraz wydzia³ów istnieje du¿e
zainteresowanie przedmiotami i przysz³ymi
rolami zawodowymi z zakresu zastosowañ
informatyki w zarz¹dzaniu i logistyce. Rola
technologii informatycznych jako czynnika
rozwoju cywilizacyjnego wzrasta niewy-
obra¿alnie. Jest to wiêc nowe wyzwanie któ-
remu nasza Uczelnia oraz najbli¿sze œrodo-
wisko naukowe i gospodarcze musi sprostaæ.

Dr in¿. Zbigniew J. Klonowski
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GÓRNICZY

6 marca na posiedzeniu Rady Wy-
dzia³u wyra¿ono zgodê na otwarcie prze-
wodu doktorskiego mgr in¿. Moniki
Derkowskiej „Wp³yw drena¿u górnicze-
go na zmiany parametrów sp³ywu wód
w wybranych kopalniach odkrywko-
wych”.

• Otwarto konkurs na stanowisko pro-
fesora nadzwyczajnego w zakresie hy-
drogeologii i odwadniania kopalñ oraz
powo³ano komisjê konkursow¹.

• Poparto wniosek o mianowanie dra
hab. in¿. Jerzego Malewskiego na stano-
wisko profesora na czas nieokreœlony.

• Powo³ano Wydzia³ow¹ Komisjê Re-
krutacyjn¹ na rok akademicki 2002/
2003.

• Zatwierdzono limity przyjêæ na stu-
dia na rok akademicki 2002/2003.

• Poparto wnioski o nadanie odzna-
czeñ pañstwowych zas³u¿onym pracow-
nikom wydzia³u.

3 kwietnia Rada Wydzia³u wybra³a
recenzentów dorobku naukowego dra
hab. Józefa Sawickiego.

• Zatwierdzi³a tematy prac dyplomo-
wych dla studiów dziennych i zaocz-
nych.

15 maja na posiedzeniu Rady Wy-
dzia³u wyznaczono termin obrony pra-
cy doktorskiej mgra in¿. Tadeusza G³o-
wackiego „Baza danych w dynamicz-
nym modelowaniu obiektów in¿ynier-
skich na terenach górniczych”.

• Powo³ano recenzentów pracy dok-
torskiej mgra in¿. Rados³awa Zimroza:
oraz komisjê do przeprowadzenia prze-
wodu doktorskiego.

• Poparto wniosek o zatrudnienie dra
hab. Józefa Sawickiego na stanowisku
profesora nadzwyczajnego w Zak³adzie
Geologii Stosowanej, Odwadniania i
Ekologii I-11.

• Wyra¿ono zgodê na zorganizowa-
nie III Konferencji Naukowej Doktoran-
tów z cyklu „Zagadnienia interdyscypli-
narne w górnictwie i geologii”.

• Zatwierdzono wniosek aparaturowy
na 2003 r.

12 czerwca na posiedzeniu Rady Wy-
dzia³u wyznaczono termin obrony pra-
cy doktorskiej mgra in¿. Rados³awa
Zimroza pt. „Metoda diagnostyki wie-
lostopniowych przek³adni zêbatych w
uk³adach napêdowych przenoœników
taœmowych z zastosowaniem modelowa-
nia”.

Polsko-amerykañskie

warsztaty modelowania

molekularnego
W dniach od 15 do 31 maja odby³y siê

we Wroc³awskim Centrum Sieciowo-Super-
komputerowym warsztaty poœwiecone mo-
delowaniu molekularnemu, zorganizowane
przez Zak³ad Modelowania Molekularnego
z Instytutu Chemii Fizycznej i Teoretycz-
nej Politechniki Wroc³awskiej oraz NFS
Computational Center for Molecular Struc-
ture and Interactions z Jackson State Uni-
versity, USA.

Zajêcia prowadzone w jêzyku angiel-
skim, poœwiêcone by³y prezentacji wspó³-
czesnych technik obliczeniowych stosowa-
nych w chemii, biotechnologii oraz in¿y-
nierii materia³owej. Grono wyk³adowców
rekrutowa³o siê g³ównie spoœród wspó³pra-
cuj¹cych  z Zak³adem Modelowania Mo-
lekularnego m³odych pracowników nauko-
wych i doktorantów z wroc³awskich lub
amerykañskich Uczelni. Wœród wyk³adow-
ców znalaz³a siê tak¿e studentka IV roku
Wydzia³u Chemii Jolanta ¯urek. Pomimo
m³odego wieku, czêœæ z wyk³adowców  le-
gitymuje siê ju¿ powa¿nymi osi¹gniêcia-
mi naukowymi, takimi jak wygrane ostat-
nio przez mgr Tomasza Cierpickiego, mgr
Roberta Górê i dr Paw³a Kêdzierskiego
konkursy na stypendia
Funduszu Nauki Pol-
skiej (Pryzmat nr 153,
str. 24)  wzglêdnie
miêdzynarodowe wy-
ró¿nienia dr Jolanty
Grembeckiej (g³ówna
nagroda w konkursie
zorganizowanym przez
najwiêksz¹ firmê pro-
dukuj¹c¹  oprogramo-
wanie chemiczne Mo-
lecular Simulations
Inc. z Kaliforni oraz
pierwsza nagroda na
konferencji w Wielkiej
Brytanii).

W gronie s³uchaczy
znaleŸli siê g³ównie ak-
tualni lub przyszli stu-
denci interdyscyplinar-
nej informatyki che-
micznej – specjalnoœci
prowadzonej od 1997 r.
na Wydziale Chemicz-
nym, oraz doktoranci z
Politechniki Wroc³aw-
skiej, Uniwersytetu
Wroc³awskiego, Uni-
wersytetu Opolskiego
oraz Akademii Medycz-

nej.  W uroczystoœci wrêczenia dyplomów
uczestnikom warsztatów wziêli udzia³ pro-
rektorzy Politechniki Wroc³awskiej – prof.
Jerzy Zdanowski, prof. Jerzy Œwi¹tek, prof.
Ludwik Komorowski oraz wchodz¹cy w
sk³ad delegacji z Jackson State University
dziekan School of Science  prof. Abdul
Mohamed oraz prof. Jerzy Leszczyñski
(Pryzmat. 147, str. 35). G³osami uczestni-
ków warsztatów  jako najlepsi wyk³adowcy
wyró¿nieni zostali: Glake Hill – doktorant
z Jackson State University, mgr in¿. Tomasz
Cierpicki – doktorant z Uniwersytetu Wro-
c³awskiego, Apurva Narechania – by³y pra-
cownik firmy Celera Genom uczestnicz¹cy
w s³ynnym Human Genom Project, dr in¿.
Pawe³ Kêdzierski – adiunkt w I-30 oraz dr
in¿. Jolanta Grembecka –adiunkt w I-4. Ze
szczegó³owymi informacjami,  ³¹cznie ze
streszczeniami  wyk³adów oraz dokumen-
tacj¹ fotograficzn¹, mo¿na zapoznaæ siê  na
stronie http://www.mml.ch.pwr.wroc.pl

Pobyt i szkolenie doktorantów amerykañ-
skich na Wydziale Chemicznym Politech-
niki Wroc³awskiej wspierany by³ przez
wspólny Polsko-Czesko-Amerykañski grant
NSF. Od 3 lat kilkuosobowa grupa studen-
tów, doktorantów i pracowników Politech-
niki Wroc³awskiej uczestniczy w charakte-
rze s³uchaczy b¹dŸ wyk³adowców w szko-
³ach letnich z zakresu chemii obliczeniowej
organizowanych  przez prof. Leszczyñskie-
go w Jackson, Mississippi.

Nowi dyrektorzy instytutów

I-1: dr in¿. arch. Zygmunt Wrêczycki, prof. ndzw.
I-2: dr hab. in¿. Jerzy Ho³a
I-3: dr hab. in¿. Jerzy Walendziewski
I-4: dr hab. Jadwiga So³oducho
I-5: dr hab. Wies³aw Apostoluk, prof. ndzw.
I-6: prof. dr hab. in¿. Ewaryst Rafaj³owicz
I-7: prof. dr hab. Tadeusz £obos
I-8: dr hab. in¿. Eugeniusz Roso³owski
I-9: dr hab. Ryszard Poprawski, prof. ndzw.
I-10: prof. dr hab. in¿. Stefan Ga³czyñski
I-11: dr in¿. Janusz Urbañski
I-12: prof. dr hab. in¿. arch. Ernest Niemczyk
I-13: dr hab. Andrzej Ko³tuniewicz, prof. ndzw.
I-14: prof. dr hab. in¿. Cezary Madryas
I-15: dr hab. in¿. Wojciech Adamski
I-16: prof. dr hab. in¿. Eugeniusz Rusiñski
I-17: prof. dr hab. in¿. Zdzis³aw Bubnicki
I-18: prof. dr hab. in¿. Ryszard Grz¹œlewicz
I-19: dr hab. in¿. Jerzy Kaleta
I-20: dr hab. in¿. Kazimierz Wójs, prof. ndzw.
I-23: prof. dr hab. in¿. Edward Radosiñski
I-24: dr in¿. Zbigniew Smalec
I-26: dr in¿. Józef Hoffmann
I-27: dr hab. in¿. Andrzej Piasecki, prof. ndzw.
I-28: dr in¿. Bronis³aw ¯ó³togórski
I-29: prof. dr hab. in¿. Teresa Or³owska-Kowalska, prof. ndzw.
I-30: prof. dr hab. Henryk Chojnacki
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19 marca na posiedzeniu Rady Wy-
dzia³u poparto wniosek o nadanie dro-
wi hab. Krzysztofowi Stempakowi, prof.
tytu³u naukowego profesora w dziedzi-
nie nauk matematycznych.

• Przed³u¿ono o pó³ roku stypendium
habilitacyjne dra Ryszarda Komorow-
skiego.

• Przyznano dr Ewie Popko i drowi
Janowi Szatkowskiemu stypendia habi-
litacyjne na okres od 1.04.2002 r. do
31.03.2003 r.

• Og³oszono konkurs na stanowisko
profesora nadzwyczajnego w Instytucie
Fizyki i powo³ano komisjê konkursow¹.

• Poparto wnioski o odznaczenia pañ-
stwowe dla zas³u¿onych pracowników
wydzia³u.

• Postanowiono zatrudniæ dr in¿.
Magdalenê Nawrock¹ na stanowisku
asystenta w Instytucie Fizyki na czas
nieokreœlony.

• Zatwierdzono limity przyjêæ na stu-
dia w roku akademickim 2002/2003.

• Przyjêto tematy prac dyplomowych
na rok akademicki 2002/2003.

21 marca na posiedzeniu Rady Wy-
dzia³u odby³o siê kolokwium habilita-
cyjne i wyk³ad habilitacyjny dra Andrze-
ja Makagona z Departament of Mathe-
matics Hampton University. Habilitan-
towi nadano stopieñ naukowy doktora
habilitowanego.

18 kwietnia Rada Wydzia³u postano-
wi³a wyst¹piæ o nadanie drowi hab.
Wac³awowi Urbañczykowi, prof. PWr,
tytu³u naukowego profesora.

• Postanowiono dopuœciæ dr Bogus³a-
wê Adamowicz z Instytutu Fizyki Poli-
techniki Œl¹skiej do kolokwium habili-
tacyjnego i wybrano jego temat.

• Powo³ano recenzentów do oceny
dzia³alnoœci naukowej, dydaktycznej, w

• Poparto wniosek o powrót dra in¿.
Andrzeja Wajdy na stanowisko adiunk-
ta naukowo-dydaktycznego w Zak³adzie
Systemów Maszynowych I-11.

• Zatwierdzono kandydaturê dra in¿.
Andrzeja £uszczkiewicza do nagrody
Senatu PWr w 2002 r.

• Zaakceptowano pierwotny podzia³
œrodków na badania w³asne i statutowe
oraz plan rozdzia³u œrodków z dotacji bu-
d¿etowych przyznanych W-6 na 2002 r.

• Nadano stopieñ naukowy doktora
nauk technicznych mgrowi Tadeuszowi
G³owackiemu.

Dokoñczenie ze strony 43

W roku akademickim 2001/2002 odby³a
siê II Ogólnopolska Olimpiada  Jêzyka

Angielskiego  dla Studentów Wy¿szych

Uczelni Technicznych zorganizowana
przez Politechnikê Poznañsk¹. Wziê³o w
niej udzia³ ponad 400 studentów z 16 uczelni
technicznych w Polsce. Podobnie jak w
ubieg³ych latach studenci naszej uczelni
równie¿ uczestniczyli w tej ciekawej i pre-
sti¿owej formie sprawdzenia znajomoœci
jêzyka angielskiego i wiedzy o krajach an-
glosaskich. Do pierwszego etapu na pozio-
mie uczelnianym, który odby³ siê listopa-
dzie 2001 roku w SNJO Politechniki Wro-
c³awskiej, przyst¹pi³o 30 studentów.
Najlepszymi wœród 17 zakwalifikowanych
do etapu centralnego okazali siê: Katarzyna
Kie³kucka (Arch., III r.), Micha³ T³acza³a
(El-ka, IV r.), Grzegorz Sposób (IZ, V r.).
W nagrodê za dobre wyniki i jako zachêtê
do dalszej nauki jêzyka angielskiego otrzy-

mali oni s³owniki ufundowane przez wy-
dawnictwo Oxford Univeristy Press.

Do drugiego etapu zakwalifikowa³o siê
140 studentów z 14 szkó³ wy¿szych. – donosi
poznañski „G³os Politechniki”. – Najlicz-
niejsz¹ grupê stanowili studenci z Politech-
niki Poznañskiej (43 osoby), Politechniki
Wroc³awskiej (17 osób), Politechniki Rze-
szowskiej i Gdañskiej (14 osób oraz Politech-
niki Œl¹skiej (13 osób). Inne uczelnie repre-
zentowane by³y przez mniejsze zespo³y.

W pi¹tek, 10 maja do etapu pisemnego
przyst¹pi³o jednak tylko 96 osób, w tym sie-
dem osób z Politechniki Wroc³awskiej. (Nie-
stety z powodu ró¿nych przeszkód wiêksza
czêœæ zakwalifikowanych studentów nie
mog³a pojechaæ do Poznania).  Po teœcie pi-
semnym 56 uczestników zakwalifikowa³o siê
do fina³owego ustnego etapu. By³o tu czwo-
ro studentów naszej uczelni: Jacek Andrzej-
czak (IS, III r.), Katarzyna Kie³kucka (Arch.,

III r.), Magdalena
Piskorczyk (IZ, V
r.) i Karolina Szar-
mach (Arch., III r.).

Poziom olim-
piady by³ wysoki,
a komisje ocenia-
j¹ce uczestników
sprawdza³y nie
tylko poprawnoœæ
gramatyczn¹ wy-
powiedzi, ale
równie¿ p³ynnoœæ
mówienia i znajo-
moœæ s³ownictwa
technicznego i za-
gadnieñ kulturo-
wych. Jak zwykle
nasi studenci
uplasowali siê w
czo³ówce.

Jedn¹ z szes-
naœciorga laure-
atów olimpiady
zosta³a Karolina
Szarmach (siód-
me miejsce).

Uroczystoœæ
rozdania nagród i
dyplomów z
udzia³em prorek-
tora Politechniki
Poznañskiej prof.
dr hab. Bogdana
Maruszewskiego,
sponsorów, kon-
sula honorowego

III Olimpiada Jêzyka Angielskiego

Wy¿szych Szkó³ Technicznych
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MECHANICZNO-ENERGETYCZNY

22 marca Rada Wydzia³u wybra³a
recenzentów dorobku naukowego dra
hab. in¿. Macieja Chorowskiego, kan-
dydata na stanowisko profesora nadzwy-
czajnego.

• Postanowiono og³osiæ konkursy na
trzy stanowiska profesorów nadzwy-
czajnych.

• Jednomyœlnie zaakceptowano mo¿-
liwoœæ prowadzenia zajêæ z in¿ynierii
lotniczej przez osoby spoza uczelni.

• Wyra¿ono zgodê na realizacjê in-
dywidualnego toku studiów przez
dwóch studentów III roku: Grzegorza
Mroza i Adama S³omê. Ich opiekunem
dydaktycznym bêdzie dr in¿. Grzegorz
Pêkalski.

• Ustalono limity przyjêæ na studia w
roku akademickim 2002/2003.

26 kwietnia na posiedzeniu Rady
Wydzia³u wszczêto przewód habilitacyj-
ny dra in¿. Januariusza Góreckiego i
powo³ano recenzentów rozprawy habi-
litacyjnej i dorobku naukowego kandy-
data.

• Postanowiono og³osiæ konkurs na
stanowisko adiunkta naukowo-dydak-
tycznego.

• Upowa¿niono dziekana do podej-
mowania dzia³añ zmierzaj¹cych do uru-
chomienia przez wydzia³ kszta³cenia w
zakresie lotnictwa.

• Dziekan poinformowa³, ¿e student
V roku Mariusz Lipiñski zosta³ laure-
atem fina³u regionalnego konkursu Pri-
mus Inter Pares.

22 maja na posiedzeniu Rady Wy-
dzia³u postanowiono powo³aæ dra hab.
in¿. Macieja Chorowskiego na stanowi-
sko profesora nadzwyczajnego.

• Powo³ano recenzentów dorobku
naukowego dra hab. in¿. Józefa B³ach-
niê, dra hab. in¿. Stanis³awa Danileckie-
go i dra hab. in¿. Krzysztofa Sibilskie-
go, kandydatów w konkursach na sta-
nowiska profesorów nadzwyczajnych.

• Dziekan poinformowa³ o przyjêtym
przez Wydzia³ow¹ Komisjê Finansow¹
rankingu wniosków na dofinansowanie
przez KBN zakupów aparatury nauko-
wo-badawczej na rok 2003.

kszta³ceniu m³odej kadry naukowej oraz
organizacyjnej dra hab. Tadeusza Radzi-
ka, kandydata na stanowisko profesora
nadzwyczajnego.

• Postanowiono og³osiæ konkursy na
stanowisko profesora zwyczajnego i
dwa stanowiska profesorów nadzwy-
czajnych w Instytucie Matematyki.

Wakacje

w odleg³ej Mongolii
W paŸdzierniku ubieg³ego roku na Wy-

dziale Podstawowych Problemów Techniki
na nieformalnym spotkaniu „aktywu stu-
denckiego” WPPT z dziekanem prof. Ry-
szardem Grz¹œlewiczem powo³any zosta³ do
¿ycia Klub Turysty. Jako pierwszy cel po-
stawiliœmy sobie zorganizowanie wyprawy
do Mongolii. Mo¿na zapytaæ: dlaczego w³a-
œnie tam? Czy widzieliœmy ju¿ wszystko, co
jest mniej odleg³e, a te¿ warte zobaczenia?
Otó¿ nie chcieliœmy wyruszaæ typow¹ tras¹
wycieczek turystycznych. Interesowa³a nas
podró¿ zmuszaj¹ca jej uczestników do wy-
si³ku i poœwiêcenia. Chcielibyœmy zobaczyæ
inn¹ kulturê, inne spo³eczeñstwo, inne ¿ycie.

Ju¿ w listopadzie 2001 r. odby³o siê
pierwsze spotkanie chêtnych na wyprawê.
Przysz³o 50 osób z ró¿nych wydzia³ów, a
nawet ró¿nych wroc³awskich uczelni. Usta-
liliœmy, ¿e bêdziemy siê spotykaæ na comie-

siêcznych zebraniach poœwiêconych kultu-
rze i obyczajom kraju, który chcemy zoba-
czyæ, a tak¿e sprawom technicznym, takim
jak dojazd czy unikanie zagro¿eñ podczas
wyprawy. Chêtnych do przygotowania krót-
kich seminariów na te tematy nie brakowa-
³o. Podczas kolejnych spotkañ okaza³o siê
jednak, ¿e wiele osób rezygnuje z projektu.
Niektórych odstraszy³ klimat (wahania tem-
peratury w ci¹gu doby dochodz¹ do 25 stop-
ni), innych trudy dojazdu (oko³o 9 dób w
poci¹gu), jeszcze innych koszt wyprawy
(700 $ na osobê). Ale dla pozosta³ych per-
spektywa spania w namiotach czy mongol-
skich jurtach, podró¿y kolej¹ transsybe-
ryjsk¹ czy d³ugich „spacerów” z du¿ym ple-
cakiem w kurzu mongolskiego stepu to by³o
w³aœnie „to, co tygrysy lubi¹ najbardziej”.
Dziœ znam ju¿ ogóln¹ liczbê œmia³ków go-
towych na Przygodê. Jest nas czternaœcio-
ro.

Nawi¹zaliœmy kontakty z ludŸmi, którzy
ju¿ Mongoliê zwiedzali, oraz z mieszkañ-
cami Mongolii. Pani Battsengel Rentsen to
doktorantka na Akademii Medycznej we
Wroc³awiu. Jest Mongo³k¹ z U³an-Bator.
Podczas kolejnych spotkañ opowiedzia³a, co
warto zobaczyæ w Jej kraju, a tak¿e da³a nam
wiele rad i wskazówek u³atwiaj¹cych przy-
gotowania do wyprawy. Pani Rentsen pod-
czas naszego pobytu w Mongolii bêdzie nam
pomagaæ w komunikowaniu siê i w spra-
wach kwaterunkowych.

Wyprawê zaplanowaliœmy na miesi¹c.
Wyje¿d¿amy 1 lipca. Bêdziemy siê poruszaæ
metod¹ „¿abich skoków” – najl¿ejsz¹ dla
studenckiej kieszeni. Po dojechaniu do Mo-
skwy przesiadamy siê na kolej transsybe-
ryjsk¹, czyli spêdzimy w poci¹gu tydzieñ,
(po 24 godziny na dobê nie licz¹c krótkich
postojów). Po dojechaniu do U³an-Bator tra-
fimy na œwiêto narodowe zwane Nadam,
zwi¹zane z niepodleg³oœci¹ i istnieniem
Mongolii (11-12 lipca). W œwiêcie uczest-
nicz¹ g³ównie mê¿czyŸni. Przeobra¿aj¹c siê
w dawnych wojowników œcigaj¹ siê na ko-
niach, strzelaj¹ z ³uków i uprawiaj¹ ludowe
zapasy.

Po Nadamie zamierzamy udaæ siê na kil-
kudniow¹ wyprawê w step. Chcemy zoba-
czyæ stare klasztory, dawn¹ stolicê Mongo-
lii i zrobiæ krótki wypad na pustyniê Gobi.
Ca³y czas zastanawiamy siê nad wypadem
do Pekinu, ale nie wiemy, czy starczy czasu
i pieniêdzy…

W drodze powrotnej zatrzymamy siê w
Irkucku. Mamy nadziejê odbyæ rejs po Baj-
kale i zobaczyæ okolicê. Z Irkucka jedzie-
my (a mo¿e lecimy?) do Moskwy, a stam-
t¹d ju¿ do Polski.

Po powrocie obiecujemy spisaæ nasze
wra¿enia w „Pryzmacie” i zrobiæ wystawê
zdjêæ.

Marek Marsza³ek, W-11

Zjednoczonego Królestwa Wielkiej Brytanii
i Irlandii Pó³nocnej W³odka Walkowiaka oraz
zastêpcy dyrektora British Council Robina
Rickarda odby³a siê w Polsko-Niemieckim
Centrum Akademickim. Zwyciêzca, którym
jest Adrian Kosowski z Politechniki Gdañ-
skiej, wygra³ wyjazd na 2-tygodniowy kurs
jêzykowy wraz z zakwaterowaniem do Wiel-
kiej Brytanii, ufundowany przez BEETLAN-
GUAGE CENTRE w Boumemouth. Przelot
i kieszonkowe zapewni³o British Council.

Specjalnie dla naszych finalistów wro-
c³awskie oddzia³y Longmana i Macmil-
lan’a-Polska ufundowa³y s³owniki i zesta-
wy ksi¹¿ek do dalszej nauki jêzyka angiel-
skiego, a dwóch najlepszych studentów
naszej uczelni uzyska³o równie¿ wstêp na
kursy jêzyka angielskiego: Karolina Szar-
mach – 180 godzinny kurs ufundowany
przez Demostenesa – Centrum Jêzykowe
we Wroc³awiu, a Jacek Andrzejczak – 120-
godzinny kurs, którego darczyñc¹ jest In-
ternational House we Wroc³awiu. Wszyscy
uczestnicy Olimpiady otrzymali zaœwiad-
czenie o uczestnictwie podpisane przez kie-
rownika Studium Jêzyków Obcych Poli-
techniki Poznañskiej mgr Lilianê Szczukê-
Dornê, która w swoich ocenach olimpiady
podkreœli³a bardzo dobre przygotowanie
studentów z Politechniki Warszawskiej i
Wroc³awskiej.

Podziêkowania nale¿¹ siê lektorom
SNJO, którzy zachêcili studentów do wziê-
cia udzia³u w olimpiadzie, a szczególnie
Renacie Kasprzak i Joannie Leszkiewicz za
opiekê i pomoc w przygotowaniach.
Wszystkim uczestnikom olimpiady gratulu-
jemy osi¹gniêtych wyników, a sponsorom
dziêkujemy za wspania³e nagrody.
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KSI¥¯KI, które polecamy...

Firma KUBICZ ...
... zaprezentowa³a w dniach 11-13 czerwca na

antresoli Gmachu G³ównego PWr ksi¹¿ki z im-

portu  tematycznie zwi¹zane z dziedzinami upra-

wianymi na naszej uczelni (patrz zdjêcie na s¹-

siedniej stronie). Oko³o 500 tytu³ów, g³ównie angielskojêzycznych, pre-

zentuje najnowsz¹ wiedzê z zakresu informatyki (najliczniejsze

publikacje!), a tak¿e chemii, fizyki, materia³oznawstwa, elektroniki, ener-

getyki, architektury, budownictwa, ochrony œrodowiska, mechaniki, nauk

ekonomicznych i matematyki.

Ceny ksi¹¿ek odpowiadaj¹ cenom katalogowym wydawców (przeli-

czone o aktualnym kursie na z³otówki.) Dziêki wystawie pracownicy

mog¹ przedstawiæ swoje propozycje zakupu ksi¹¿ek (adresowane do

Biblioteki G³ównej).

Nas zainteresowa³a jedna z publikacji informatycznych.

John Chirillo

Hack Attacks Encyclopedia
A complete history of Hacks, Cracks, Phreaks and Spies over Time

Wiley Computer Publishing
John Wiley&Sons, Inc.

cena 288 z³
A oto fragment ksi¹¿ki:

„Wielka Wojna Hackerska (1990-1994)

Pocz¹tek Wielkiej Wojny Hackerskiej siêga przypuszczalnie roku
1984, gdy hacker Lex Luthor za³o¿y³ Legion Straceñców [Legion
of Doom, LOD]. Nawi¹zuj¹cy nazw¹ do kreskówek emitowanych
w telewizji w sobotnie ranki LOD mia³ s³awê przyci¹gaj¹c¹ najlep-
szych z najlepszych – dopóki jeden z najzdolniejszych m³odych
akolitów gangu, ch³opak imieniem Phiber nie popad³ w spór z cz³on-
kiem Legionu Straceñców Erikiem Krwawym Toporem i zosta³ wy-
rzucony z klubu. Przyjaciele Phibera utworzyli konkurencyjn¹ grupê
Mistrzów Zwodu  [Masters of Deception, MOD].

Poczynaj¹c od 1990 roku LOD i MOD zaanga¿owali siê w pra-
wie dwuletni¹ wojnê online: zag³uszanie linii telefonicznych, pod-
s³uchy, nielegalny dostêp do cudzych komputerów. Wreszcie wkro-
czy³y w to amerykañskie w³adze federalne. Dla Phibera i jego przy-
jació³ oznacza³o to wiêzienie. Dla pozosta³ych, po w³¹czeniu siê
instytucji pañstwowych, zabawa siê skoñczy³a.

¯eby pokazaæ, ¿e pewne rzeczy s¹ niedopuszczalne, Kongres
USA wyda³ w 1986 roku ustawê o oszustwach i nadu¿yciach sprzê-
tu komputerowego „Federal Computer Fraud and Abuse Act”, któ-
ry najkrócej mo¿na streœciæ: za przestêpstwo dostajesz piêæ lat. W
1988 roku pojawi³ siê Robert Morris ze swoim internetowym roba-

kiem (wirusem sieciowym). Zniszczenie 6.000 pod³¹czonych do sieci
komputerów przynios³o Morrisowi s³awê pierwszej osoby skaza-
nej na podstawie tej ustawy za przestêpstwo komputerowe. Musia³
zap³aciæ 10.000 dolarów grzywny i odpracowaæ wiele godzin na
cel spo³eczny. Nie by³ ostatni.

Wkrótce lista osób uwiêzionych z powodu takich przestêpstw
znacznie siê wyd³u¿y³a. Równie¿ w 1988 roku Kevin Mitnick w³a-
ma³ siê do sieci komputerowej Digital Equipment Company. Zosta³
z³apany i skazany na rok wiêzienia. Nastêpnie Kevin Poulsen stan¹³
pod zarzutem aktywnego pods³uchu po³¹czeñ telefonicznych. Po-
ulsen zwia³ i unika³ d³ugiego ramienia sprawiedliwoœci przez 17
miesiêcy.

W 1990 roku Operacja Sun Devil – rz¹dowa akcja maj¹ca zwal-
czyæ dzia³alnoœæ hackerów w skali kraju – doprowadzi³a do identyfi-
kacji wielu grup hackerskich, ³¹cznie z Legionem Straceñców. Choæ
akcja nie by³a udana, prowadzona w nastêpnym roku operacja Crack-

down Redux doprowadzi³a do wyroków wiêzienia dla czterech cz³on-
ków grupy hackerskiej Masters of Deception. W rezultacie hackerski
guru Phiber Optik (Mark Abene) spêdzi³ rok w federalnym wiêzie-
niu za naruszanie systemu telefonicznego. A Kevin Mitnick nie wy-
ci¹gn¹³ wniosków ze swoich b³êdów: w lutym 1995 zosta³ ponownie
aresztowany. Tym razem FBI postawi³a mu zarzut kradzie¿y 20.000
numerów kart kredytowych. Siedzia³ w wiêzieniu ju¿ ponad rok, gdy
w 1996 roku postawiono mu zarzut bezprawnego u¿ywania kradzio-
nych numerów telefonów komórkowych. To doprowadzi³o do ska-
zania go na 22 miesi¹ce wiêzienia.”

Korzystaj¹c z okazji zadaliœmy panu Markowi Mentlowi (na
zdjêciu obok – podczas przecinania wstêgi) kilka pytañ na temat
dzia³alnoœci Polskiego Komitetu Normalizacyjnego:

– Czy rzeczywiœcie jest tak du¿y popyt na polskie normy, ¿e trzeba

powo³ywaæ liczne Punkty Informacji Normalizacyjnej?

– Nale¿y pamiêtaæ, ¿e polskie normy s¹ chronione prawem au-
torskim, zatem nie wolno ich kopiowaæ ani zwielokrotniaæ bez zgody
PKN. Najproœciej wiêc zap³aciæ za egzemplarz rozpowszechniany
oficjalnie przez autoryzowane jednostki.

– Jak planowane wejœcie Polski do Unii Europejskiej wp³ynê³o

ju¿ na dzia³alnoœæ PKN?

– Jednym z warunków naszego wejœcia do UE by³o wejœcie PKN
do europejskiej organizacji normalizacyjnej (CEN/CENELEC).
Kandydat na cz³onka CEN/CENELEC musi przed przyjêciem wpro-
wadziæ do zbioru norm krajowych 80% norm tych organizacji. Po-
lega to na nadaniu normom europejskim statusu norm krajowych i
wycofanie tych krajowych dokumentów, które s¹ z nimi sprzeczne.

PKN zosta³ zobowi¹zany, by do koñca 2002 roku – realizuj¹c
zadania wynikaj¹ce z Narodowego Programu Przygotowania do
Cz³onkostwa (NPPC 2001) – dokonaæ tego zadania. Oznacza to dla
PKN opracowanie i wdro¿enie 8800 norm europejskich.

– A co z pozosta³ymi 20% normami europejskimi (EN)?

– W odniesieniu do nich Polska musi przedstawiæ kalendarz wdro-
¿eñ, który wymaga akceptacji organizacji europejskich. Pe³na reali-
zacja ma nast¹piæ nie póŸniej ni¿ 6 miesiêcy po przyst¹pieniu do UE.

– Jak w praktyce wygl¹da wprowadzanie norm europejskich?

– Przyjêto zasadê wprowadzania ich metod¹ t³umaczenia, we-
d³ug stanu na 27 grudnia 2001 r. Wprowadzono tak oko³o 5000
zapisów. Jednak ze wzglêdu na skalê czekaj¹cych zadañ przewidy-
wane jest wprowadzanie metody uznawania norm europejskich w
ich oryginalnych wersjach jêzykowych za polskie normy. Przyspie-
szy to ich udostêpnienie w kraju. Nie wyklucza to wprowadzenia
tych samych EN w t³umaczeniu.

– Dlaczego wybrano Bibliotekê Politechniki Wroc³awskiej na

siedzibê dziesi¹tego PIN?

– Wynika to z du¿ej bazy norm, jak¹ dysponuje. Baza bêdzie
oczywiœcie aktualizowana i uzupe³niana przez Oœrodek Informacji
i Dokumentacji Biura PKN w Warszawie. Liczymy na promocjê
systemu normalizacji krajowej, tym bardziej, ¿e bêd¹ korzystaæ z
niego liczne osoby zdobywaj¹ce wykszta³cenie techniczne. To g³ów-
nie spoœród nich powinni rekrutowaæ siê nabywcy norm. Docenia-
my te¿ tutejsz¹ fachow¹, œwietnie zorientowan¹ w zagadnieniach
normalizacyjnych kadrê.

Rozmawia³a Maria Kisza

Zdjêcia na III stronie ok³adki: Anna Ko³odziejczyk, BG i OINT
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